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روزنامه

شهردار منطقه چهار از کسب رتبه نخست این شهرداری در 
سامانه 137 در 3 ماه متوالی خبر داد  مهدی اصفهانیان مقدم با 
اعلام این خبر افزود ، در پایش ها و بررسی های صورت گرفته در 
سامانه مردمی 137 شهرداری منطقه چهار موفق شده است که 
در سه ماه متوالی رتبه نخست رضایتمندی شهروندان را به خود 
اختصاص دهد . مهندس مقدم با بیان این مطلب افزود در 3 ماه 
گذشته بیش از 5000 پیام در حوزه های مختلف به منطقه ارجاع 
شده که با تلاش همکاران و پرسنل خدوم شهرداری توانستیم 

فرمانده عملیات قرارگاه شهید قاسم سلیمانی درقم گفت: در 
فاز دوم طرح شهید سلیمانی، شاخصه ی بیماریابی و رهگیری 
کرونا بسیار برجسته و مورد توجه قرار گرفته است. سرهنگ امیر 
جعفری در جمع خبرنگاران ، هدف از اجرای طرح شهید سلیمانی 
را کنترل اپیدمی بیماری کرونا خواند و گفت: طرح شهید سلیمانی 
از بیستم آبان ماه سال جاری ابلاغ و از اول آذرماه به صورت محله 
محور در سطح شهرستان قم اجرا شد و هدف این طرح در کل 
کشور کاهش مرگ و میر به میزان ۴۰ درصد، کاهش بستری به 

شهردار منطقه چهارقم خبر داد:

کسب رتبه نخست رضایتمندی 
شهروندان 

فرمانده عملیات قرارگاه شهیدسلیمانی قم:

فاز دوم طرح شهید سلیمانی
 اجرایی می شود
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روز  که  قم  استان  اطلاع رسانی  در چهلمین جلسه شورای 
در  کرونا  ویروس  وضعیت  آخرین  بررسی  هدف  با  دوشنبه 
این استان ترتیب یافت، بر ادامه هشدارها تا ریشه کنی کامل 

اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی  معاون  شد.   تاکید  ویروس  این 
استانداری قم در این جلسه گفت: کماکان بر حجم، کمیت، 
کیفیت و اثربخشی اطلاع رسانی در خصوص پیشگیری، کنترل 

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم :

غرف محصولات سفره هفت سین و ماهی گُلی برپا نمی شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تاکید کرد:

ممنوعیت هرگونه تغییر
کاربری فضای سبز 

در جلسه شورای اطلاع رسانی  استان قم مطرح  شد:

ابراز نگرانی از افزایش سفر به قم
 در عید نوروز 

مسائل بهداشتی رعایت نشود محدویت ها تشدید می شود 
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

 رکورد زنی نمونه گیری کرونا توسط مرکز بهداشت

  

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم)ره( گفت: در ۱۰ سال گذشته، مردم 
این استان ۴۰۰ میلیارد تومان به نیازمندان کمک کردند.  اکبر میرشکار روز دوشنبه 
درآمدهای  امسال  ماه   ۱۱ در  افزود:  کرونا،  اطلاع رسانی  ستاد  جلسه  چهلمین  در 
کمیته امداد در بخش کمک های مردمی نسبت به ۱۲ ماه پارسال ۱۰۰ درصد افزایش 
یافته است. وی اضافه کرد: سال گذشته مردم قم ۵۴ میلیارد تومان به نیازمندان کمک 
کردند که این میزان در ۱۱ ماه امسال به ۱۰۴ میلیارد تومان افزایش داشته است. وی با 
بیان این که خدمات کمیته امداد در سه بخش معیشتی،  حمایتی و توانمندسازی است، 

 طی آیینی با حضور حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری ۲ هزار 
و ۴۰۰ مرکز ارائه دهنده خدمات بهزیستی وابسته به بخش خصوصی در کشور به بهره 
برداری رسید که از این تعداد ۲۴ مرکز متعلق به قم است.  مدیرکل بهزیستی استان 
قم در حاشیه این آیین که به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا، اظهار داشت: سازمان بهزیستی پس از ۲۰ سال که از تصویب قانون تنظیم بخشی 
از مقررات مالی دولت می گذرد موفق شده بند ۴ ماده ۲۶ این قانون را عملیاتی کند. 
مهدی پهلوانی ستوده افزود: همزمان ۲۴۰۰ مرکز برای ارائه خدمات طرح مثبت زندگی 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

افزایش 100درصدی کمک مردم قم به نیازمندان
مدیرکل بهزیستی استان قم خبرداد:

افتتاح 24 مرکز خصوصی ارائه دهنده خدمات بهزیستی 
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حقوق شهروندی
 در توسعه قم 

امروزه توجه به مفهوم شهروند مداری به عنوان موضوعی 
میان رشته ای در طراحی شهری و به مثابه آن طراحی فضاهای 

شهری شهروند مدار، بیش از پیش با توجه به جهت گیریهای نوین در طراحی شهری، مورد توجه 
قرار گرفته است. مفهوم عمیق واژۀ شهروند با در نظرگرفتن حقوق آنها نسبت به محل زندگیشان 
تعریف می شود. برای در نظر گرفتن این حقوق، باید مفهوم شهروندی بر پایۀ تئوریهایی، نظیر 
تئوری "حق به شهر" و همچنین مفهوم "عدالت شهری" باز تعریف شود. رشد سریع جمعیت شهر 
قم باعث بروز ناهنجارهایی در توسعه متوازن خدمات شهری در مناطق مختلف شهری گردید 
و علی رغم تلاش های سالهای اخیر مدیران شهری، تفاوت زیر ساختهای توسعه شهری در 
مناطق مختلف کاملا مشهود است. سرعت فرایند شهرنشینی و برنامه ریزی های مترتب بر آن در 
کنار عواملی چون شدت بالای تغییر و تحولات در فرایندهای اجتماعی، اقتصادی و اجتماعی و 
تأثیرات آن ها بر محیط های شهری و زندگی شهروندان و دلایل متعدد دیگر باعث شد که فضاهای 
عمومی، امکانات رفاهی زیر ساخت های حمل و نقل و... شهر قم در دهه های گذشته نتواند 
همگام با رشد شهر، توسعه اصولی داشته باشد، تقدم شهرنشینی بر شهرسازی و سبقت گرفتن 
حوزۀ عمل از حوزۀ اندیشه و حاکمیت نخبه گرایی سبب شده است که عدالت شهری دچار 
چالشهای متعددی گردد. دگرگونی های سریع حکم می کند تا تغییرات جدیدی در نحوه برنامه 
ریزی و مدیریت شهری صورت گیرد و برنامه ها از جامع نگری و هماهنگی بیشتری نسبت به 
روشهای پیشین برخوردار گردند. هنگامی که شهر ها از نظر اندازه و تعداد جمعیت رشد می کنند، 
توجه به هماهنگی میان جنبه های کالبدی، اجتماعی و محیط زیستی آنها بسیار حائز اهمیت 

است و پایداری شهر در گرو همخوانی میان این عوامل خواهد بود.
بررسی نحوه توسعه شهر قم در دهه های گذشته، نشان از آن دارد که با تکیه بر طرحهای 
شهری، توجه به خواسته ها و نیازهای شهروندان نامطلوب و با نقص هایی همراه بوده است. به 
نظر می رسد مدیران شهری این مسئله را به خوبی درک و در راستای تسریع در ایجاد فضاهای 
عمومی اقدام کرده اند، اما بافت مرکزی و فرسوده شهر و برخی مناطق حاشیه ای هنوز با مسائل 
گوناگونی مواجه است. این مهم سبب شد به جای اینکه بخش عمده ای از زندگی روزمرۀ 
شهروندان ما در حوزۀ فضای عمومی شهری سپری شود، در کنج ساختمانهای  متراکم بگذرد 
و اقشار متمول نیز به سمت خوش نشینی در مناطق ییلاقی استان روی آورند که خسارت های 

بسیاری به منابع طبیعی و جوامع محلی این مناطق وارد کند.
کارشناسان معتقد هستند ارتباطی معناداری بین نظریه و عمل در طراحی شهری با اتخاذ 
برنامه ریزی شهری انسان مدارانه و کنکاش در مفهوم حق به شهر، وجود دارد و نقش پررنگی 
بین مفاهیم اجتماعی در کنار کیفیت های محیطی، برای توسعۀکمی و کیفی فضاهای شهری 
عمومی وجود دارد. براساس ماهیت میان رشته ای طراحی شهری و بحث های نوین مربوط به آن، 
امروزه، لزوم توجه به مسائلی همچون مطالبۀ حق به شهر، شهروند مداری و عدالت شهری بیش از 
پیش مطرح شده است. حق به شهر، مسئله ای با ماهیت اجتماعی، سیاسی و حقوقی است که 
با تعریف مجدد مفهوم حق شهروندی، مجموعۀ حقوقی را برای شهروند مدارتر کردن بستر زندگی 
شهری، به صورت شفاف و عادلانه مطالبه می کند. در این میان نقش فرآیند طراحی شهری در 
شکل دهی به محیط زندگی شهروندان، حائز اهمیت است و بنابراین با تأکید بر ماهیت میان رشته 

ای آن، مفهوم حق به شهر می تواند در سکونتگاههای شهری محقق شود. 
به نظر می رسد توسعه شهری قم دچار یک آشفتگی سیستماتیک شده است به طوری که 
بافت متراکم وحشتناکی در برخی مناطق را شاهد هستیم که بروز مسائل و ناهنجاری در حقوق 
شهروندی در آن بی بدیل است. آنچه مسلم است شهروندان در فرآیند شکل گیری طرحها و 
ساخت فضاهای عمومی شهری، مشارکت کمی داشته و در فرآیند طراحی شهری نیز به میزان 
کمی تاثیر گذار هستند. درواقع، فقدان دیدگاههای اجتماعی، سیاسی و حقوقی در کنار نگاه 
محیطی در طراحی شهری بیش از پیش در شهر قم احساس می شود و گمان می رود که در وضع 
کنونی شهر، مؤلفه های رویه ای و محتوایی فرآیند طراحی شهری و به دنبال آن فضاهای شهری، 
از جنبه های احساسی و عاطفی زندگی شهروندان پشتیبانی نمی کند. فضاهایی خشک و فاقد 
جذابیت که استفاده کنندگان به حضور طولانی مدت در آن ترغیب نمی شوند و طیف گسترده 
ای از گروههای اجتماعی نظیر زنان، کودکان و سالخوردگان را نادیده گرفته است، اقدامات بسیار 
خوبی در سالهای اخیر اعم از توسعه فضای سبز، پارکهای ویژه بانوان و... توسط دست اندرکاران 
مربوطه صورت گرفته است اما بررسی شاخص های مختلف در حوزه عدالت شهری نشان از عدم 
کفایت در مولفه های مختلف برنامه ریزی پایدار شهری دارد. بهره مندی از فضا، نیازمند توجه 
به مسائلی از جمله امنیت و همه شمولی است تا به کمک آنها، زمینه ای جهت حضور اقشار 
گوناگون شهری فراهم شود. سرزندگی این فضاها، نتیجۀ حضور گستردۀ شهروندان و پویایی و 
طراوت آنها ناشی از پوشش بخش گسترده ای از نیازهای استفاده کنندگان می باشد، لذا به نظر 
می رسد، به دلیل برخی انحصارطلبی ها، طراحی شهر مختص یک یا چند گروه خاص بوده، 
فقدان عرصه ای برای مشارکت و ابراز عقیدۀ استفاده کنندگان فضا، عدم توجه به همۀ اقشار و 
گروههای موجود در شهر، بی توجهی به مفهوم عمیق واژۀ شهروند و درنهایت عدم انسان مداری، 

شهر را با مشکلات متعددی رو به روکرده است.
کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

عباس جعفری*

توسط هنرمند قمی صورت گرفت؛

ساخت ماکت
 حرم حضرت  زینب )س( 
بر روی انگشتر مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: 

هرگونه تغییرکاربری فضای سبز در مناطق هشت گانه شهری 
درنشست   شب   یکشنبه  جوادیان  پیام  است.  ممنوع  قم 

چالش ها و راهکارهای توسعه فضای سبز قم  با بیان اینکه قم با 
رسیدن به سرانه ۲۰ متر مربع فضای سبز در رتبه سوم کشور 
قرار دارد  اظهارداشت :این به معنای آن نیست که این شهر از 

ستاندار قم:

دستگاه های ملی از سرمایه گذاری در 
حوزه معدن قم حمایت کنند

استاندار قم با اشاره به ظرفیت های معدنی استان قم، بر ضرورت حمایت دستگاه های 
ملی از سرمایه گذاری در راستای اکتشاف و بهره برداری از معادن این استان تاکید کرد.  
بهرام سرمست در نشست با رئیس سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
کشور )ایمیدرو(، فعال سازی معادن را جزو سیاست های استان قم دانست و افزود: 
تقویت اعتبارات بانک صنعت و معدن در راستای حمایت از سرمایه گذاری در حوزه 
معدن از اهمیت ویژه برخوردار است. وی گفت: استان قم از ظرفیت های معدنی غنی 
بهره مند است که بسیاری از آن ها مغفول مانده و فعال سازی آن ها می تواند به بهبود 
وضعیت اقتصادی قم منجر شود. وی با اشاره به ضرورت تامین حق آبه های زیست 
محیطی استان قم، افزود: در صورت عدم توجه به تهدید خشک شدن تالاب ها بر 
اثر بی آبی، نه تنها استان قم، بلکه سایر استان های همجوار دریاچه نمک با مشکل 
ریزگردها مواجه خواهند شد. سرمست شناسایی فرصت های دریاچه نمک را ضروری 
دانست و اضافه کرد: مدیریت بهره برداری از این دریاچه راهبردی نیازمند مطالعات 
دقیق کارشناسی است. وی با بیان این که طرح های گردشگری و معدنی دریاچه 
نمک جزو طرح های ملی اقتصاد مقاومتی می باشد، ادامه داد: احداث راه دسترسی 

مهم ترین گام در راستای بهره برداری از ظرفیت های این دریاچه می باشد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم :

نخستین جشنواره استانی »تامین 
اجتماعی و رسانه« برگزار می شود

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: نخستین جشنواره استانی »تامین 
اجتماعی و رسانه« قم با محوریت خدمات غیر حضوری تامین اجتماعی در قالب 
طرح 3070 و حذف دفترچه های درمانی در رشته های مختلف رسانه ای برگزار 
می شود. علی اصغر دادخواه اظهار کرد: رشته های این جشنواره شامل خبر، تیتر، 
سرمقاله، یادداشت، مصاحبه، گزارش خبری و تحلیلی، عکس خبری، گزارش 
تصویری، طرح و کاریکاتور، طنز مکتوب و نقد و نظر می شود که هر یک از متقاضیان 
می توانند در دو رشته شرکت کنند. مدیرکل تامین اجتماعی استان قم ادامه داد: 
گزارش خبری و ویژه خبری، مستند خبری و غیر خبری، مصاحبه زنده یا ضبط 
شده از دیگر رشته های جشنواره ویژه رادیو و تلویزیون مرکز استان و موشن گرافی، 
بیان  با  است.دادخواه  مجازی  رسانه های  ویژه  اجتماعی  شبکه های  و  پادکست 
اینکه متقاضیان می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر در خصوص این جشنواره با 
شماره 37707788 تماس حاصل کنند اضافه کرد: آثاری می توانند در این دوره از 
جشنواره شرکت کنند که در محدوده زمانی اول آذر ماه سال 1399 تا پایان خرداد ماه 
1400 در مطبوعات، خبرگزاری ها، پایگاه های خبری، شبکه استانی و رادیو منتشر 
شده باشند. وی تصریح کرد: از مجموع آثار رسیده به دبیرخانه جشنواره 11 اثر 

برگزیده و معرفی می شوند و از صاحبان آن تجلیل به عمل می آید.

 توسط هنرمند قمی صورت گرفت؛
ساخت ماکت حرم حضرت  زینب )س(

 بر روی انگشتر 
حرم  ماکت  ساخت  از  قم  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 

حضرت زینب )س( بر روی انگشتر توسط یکی از هنرمندان این استان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم، 
حمید یزدانی اعلام این خبر، اظهار کرد: این ماکت توسط هنرمند انگشترساز، 
امین رعیت در 1۵ روز ساخته شده است . او ادامه داد: ابعاد ماکت حرم حضرت 
زینب )س( حدود ۵,۵ در ۵.۵ سانتیمتر که بر روی یک رکاب انگشتر از جنس نقره 
قرار گرفته و جنس گنبد آن از طلا است.  مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی قم بیان کرد: تمام فرایند ساخت انگشتر و ماکت حرم، دست ساز است 

و این انگشتر به یادبود ثبت شهر قم به عنوان شهر ملی انگشتر ساخته شده است.

سالروز شهادت امام موسی کاظم)ع ( را تسلیت می گوییم
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تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)ع( با تأکید بر عملکرد مثبت شهرداری 
قم در توسعه فضای سبز گفت: حفظ و نگهداری فضای سبز وظیفه ای بر عهده مردم 
است.   آیت الله سید محمد سعیدی در آیین درختکاری و نکوداشت هفته منابع طبیعی 
که دیروز در بوستان نبوت واقع در بلوار کشاورز در منطقه کمتر برخوردار ۶ قم برگزار 
شد، با اشاره به اهمیت درختکاری و توجه به محیط زیست در روایات و احادیث اسلامی 
اظهار داشت: دنیا مزرعه آخرت بوده و انسان ها هر چه در امور دنیوی و معنوی در این 
دنیا بکارند در آخرت برداشت می کنند. وی درختکاری و توسعه فضای سبز را در حرم 
اهل بیت)ع( دارای اهمیت ویژه دانست و افزود: باید برای توسعه فضای سبز شهر قم و 
ایجاد امکانات برای گردش و تفریح سالم اهتمام و اقدام لازم صورت پذیرد. امام جمعه قم 
مجموعه مدیریت شهری در قم را پر تلاش دانست و تاکید کرد: در کنار تلاش مدیریت 
شهری، حفظ و نگهداری فضای سبز وظیفه ای بر عهده شهروندان است که باید به این 
امر اهتمام داشته باشند. نماینده ولی فقیه در استان قم ادامه داد: حفظ و نگهداری 
فضای سبز می تواند مزرعه ای باشد برای آخرت مردم و ان شالله در روز قیامت این اعمال 

خیر در پرونده هر کس ثبت خواهد شد
شهردار قم  مطرح کرد:

۲۰۰میلیارد تومان هزینه سالیانه توسعه و حفظ فضای سبز 
شهردار قم  نیز دراین مراسم  هزینه حفظ و توسعه فضای سبز شهر قم را به ازای هر 
شهروند 1۶8 هزار تومان در سال اعلام کرد و گفت: سالانه بیش از ۲00 میلیارد تومان 
اعتبار توسعه و نگهداری فضای سبز در شهر قم می شود.  سیدمرتضی سقاییان نژاد ، 
توسعه درختکاری را بر اساس روایات و آموزه های دینی باعث حیات دانست و اظهار کرد: 
توسعه اقتصادی در شهرها در کنار توسعه و حفظ محیط زیست معنا پیدا می کند. وی با 
تاکید بر لزوم توجه به  فضای سبز شهری افزود: با تلاش های انجام شده شهر قم با وجود  
آب، خاک و شرایط خاص اقلیمی و خشک به سرانه فضای سبز ۲0.3 متر مربع به ازای 
هر شهروند رسیده  که حرکتی بزرگ و اقدامی کم نظیر است. شهردار قم هزینه توسعه و 

نگهداری فضای سبز شهر قم را به ازای هر شهروند 1۶8 هزار تومان در سال اعلام کرد 
و گفت: هزینه های مربوط در بخش حفظ و توسعه فضای سبز شهر قم سالانه عددی 
بالغ بر ۲00 میلیارد تومان است که در بودجه شهرداری به آن به صورت ویژه ای پرداخته 
می شود. وی ادامه داد: فضای سبز شهر قم از نظر سیما و منظر شهری، تلطیف هوا و 
شادابی شهر در شرایط مطلوبی قرار داشته تا مردمی که در حرم اهل بیت)ع( زندگی 
می کنند در آسایش زندگی کنند. سقاییان نژاد شرایط به وجود آمده در حوزه فضای سبز 
شهر قم را در گرو نگهداری و اهتمام شهروندان به  آن دانست و تاکید کرد: شهرداری 
قم از مردم انتظار همکاری و همراهی بیشتر و مؤثرتر در حفظ و نگهداری فضای سبز را 
داشته و امیدواریم با مشارکت مردم، با تمام توان به امور اجرایی پرداخته و به آبادی حرم 
اهل بیت)علیهم السلام( بپردازیم. شهردار قم در این مراسم چند اصله نهال درخت مثمر 

را به دست خود در مجموعه بوستان نبوت غرس کرد.

آیت الله سعیدی در آیین درختکاری خواستارشد:

اهتمام جدی به ایجاد امکانات تفریحی سالم درقم 

عضو شورای اسلامی شهر قم یکی از محورهای 
دچار مشکل در طرح تفصیلی را خیالان 16 متری 
استاد فقیهی حدفاصل بلوار عماریاسر تا خیابان 19 
دی دانست و افزود: ما چندبار در جلسه با مسوولان 
راه و شهرسازی و میراث فرهنگی در خصوص این 
طرح مسائل را مطرح کردیم اما نتیجه ای حاصل 
در  مردم  مشکل  به  اشاره  با  طلایی  حسن  نشد. 
محدوده بافت تاریخی شهر و تغییرات اعمال شده 
در طرح تفصیلی این محدوده اظهار کرد: متاسفانه 
طی چندسال اخیر که این محدوده 31۵ هکتاری 
توسط شورای عالی معماری و شهرسازی بدون نظر 
مسوولان شهری و استان مصوب شده مشکلات 
زیادی برای شهر و شهروندان رخ داده است. وی 
با اذعان به اینکه بارها پیگیری شده تا این طرح 

محدوده  یک  کردن  فریز  گفت:  کند  پیدا  تغییر 
مشکل ساز بوده در حالی که این امکان بود که به 
صورت لکه ای محدوده های تاریخی مشخص شده 
و فریز شوند. عضو شورای اسلامی شهر قم یکی از 
محورهای دچار مشکل در طرح تفصیلی را خیالان 
1۶ متری استاد فقیهی حدفاصل بلوار عماریاسر 
افزود: ما چندبار در  و  تا خیابان 19 دی دانست 
جلسه با مسوولان راه و شهرسازی و میراث فرهنگی 
در خصوص این طرح مسائل را مطرح کردیم اما 
نتیجه ای حاصل نشد. وی با تاکید بر اینکه ما در 
شورا و شهرداری پیگیر هستیم محوطه هایی که 
اجرا  قبلی  تفصیلی  طرح  همان  با  دادیم  پروانه 
فرهنگی  میراث  با  زیادی  مذاکرات  افزود:  شوند 
داشتیم تا حداقل بتوانیم مشکل افرادی که ساخت 

و ساز کردند یا پروانه ساخت دارند حل کنیم اما به 
سرانجام مطلوبی نرسیده است. طلایی با تاکید 
بر اینکه مشکل اصلی این محدوده و این خیابان 
تغییر طرح تفصیلی است که با مصوبه کمیسیون 
است  گرفته  صورت  فرهنگی  میراث  و  پنج  ماده 
گفت: این تغییرات در پی تعیین محدوده تاریخی 
شهر قم بوده است. وی بیان کرد: مشکل اصلی ما 
بافت تاریخی است و پیگیر بودیم بافت لکه ای شود 
و میراث فرهنگی و مسوولان امر زیر بار نرفتند و البته 
در کمیته فنی قرار شده ۶0 هکتار از این محدوده 
کاهش یابد که هنوز عملیاتی نشده است؛ به طور 
کلی میراث فرهنگی باید گره خیابان استاد فقیهی 
و طرح هایی از این دست در محدوده تاریخی را باز 

کند.

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی قم:

تنها میراث فرهنگی می تواند گره طرح خیابان استادفقیهی را باز کند
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شرکت آب و فاضلاب به عنوان دستگاه برتر در حوزه مدیریت سبز استان قم معرفی شد و 
مورد تقدیر قرار گرفت.  به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، با ارزیابی های 
صورت گرفته از سوی اداره کل محیط زیست استان، شرکت آب و فاضلاب موفق شد با کسب 
امتیازات لازم در شاخص های اعلامی به عنوان دستگاه برتر در حوزه مدیریت سبز استان قم 
دست یابد. در همین راستا سید رضا موسوی مشکینی مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
قم با اهدا لوح تقدیری از تلاش های مدیرعامل و کارکنان شرکت آب و فاضلاب استان در 
راستای کسب رتبه برتر در حوزه مدیریت سبز و توسعه فرهنگ زیست محیطی قدردانی کرد. 
مدیر دفتر توسعه پایدار و مدیریت مصرف شرکت آب و فاضلاب استان قم پایش مصرف انرژی، 
جلوگیری از اتلاف انرژی، اصلاح سیستم روشنایی، پایش مصرف آب، جلوگیری از اتلاف 

منابع آب، مدیریت مصرف آب در فضای سبز، کاهش پسماند، تفکیک پسماند، بازیافت 
پسماند و آموزش و فرهنگ سازی از جمله اقدامات مثمر ثمر این شرکت در راستای اجرای 
برنامه مدیریت سبز در سال گذشته برشمرد. به گفته حسن فرمانی انتظام، نصب کنتور در هر 
واحد برای پایش میزان مصرف انرژی، شناسایی فعالیت های پرمصرف انرژی و تلاش برای 
مدیریت مصرف، نگهداری پیشگیرانه از تجهیزات ، شامل گرم کننده و سیستم تهویه، نصب 
شیشه های دوجداره، نصب دیزل ژنراتور kW200، استفاده از انرژی خورشیدی، استفاده از 
لامپ های کم مصرف به ویژه در مکان های پرمصرف، نصب تایمر و سنسورهای حرکتی در 
موقعیت های ویژه از جمله اقداماتی است که در این زمینه در شرکت آب و فاضلاب استان قم 

به انجام رسیده است.

از سوی اداره کل محیط زیست استان قم؛

آب و فاضلاب قم رتبه برتر مدیریت سبز را کسب کرد
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سردار سلامی: 

هیچ نقطه ای از مسیر مقاومت
 نباید سست شود

فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: مقاومت، یک مسیر است که هیچ 
نقطه ای از آن نباید سست گرفته شود، چرا که هر اشتباهی ممکن است نقطه 

سقوط شود. 
سردار حسین سلامی روز دوشنبه در دهمین پاسداشت ادبیات مقاومت و جهاد 
و مقاومت در سنندج اظهار داشت: ملت ایران در این مسیر هیچ خطایی نمی کند 

چون چشم به هدایت رهبر معظم انقلاب دارد که رئوف به مومنان است.
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  به اثبات نقش زیبای وفاداری، تعهد به 
عظمت، استقلال و هویت مردم کردستان در چهار دهه از عمر انقلاب اسلامی 
اشاره کرد و افزود: کردستان بخش مهمی از هویت مقاومت ملی مردم ایران است 
که  ریشه در حیات ازلی ایران دارند و در آینده هم در حیات ابدی آن نقش آفرینی 

خواهند کرد.
سردار سلامی با بیان اینکه نقطه به نقطه این کهکشان پر از ستاره های شهید 
است افزود: شهدایی که توسط مردم این خطه برای اسلام، استقلال و آزادی ایران 

اسلامی هدیه شد، همواره در سپهر افتخارات کردستان می درخشد.
 وی تاکید کرد: کردستان از غیرت، تعصب جوانمردی و شهامت داستان های 
بسیاری دارد که هنوز بسیاری از آنها مکتوم مانده است و اثر "عصرهای کریسکان" 

جلوه ای از این مقاومت و جوانمردی ایثار است.
 سردار سلامی با بیان اینکه کردستان جزو لاینفک جغرافیایی مقاومت ایران 
است افزود: امروز این استان آرام، امن و در حال رشد است و با ادبیات دل انگیز و 
اشعار غنی خود، سخنانی دل انگیز، رفتاری شوق انگیز و مقاومتی تحسین برانگیز 

را رقم می زند.
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه دست بوس همه مردم دیار 
پرافتخار کردستان هستم  اظهار داشت: جغرافیا و تاریخ مقاومت کشور ما وسیع 
است و هر ملتی اگر در صحنه های حساس تاریخ خود نایستد، می شکند، می 

میرد و از جغرافیای سیاسی عالم حذف می شود.
تحریم اقتصادی حاصل عدم شناخت از ملت ایران 

 فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه تاریخ در برابر چهار دهه 
مقاومت استثنایی و تکرار ناپذیر ملت ایران قضاوت خواهد کرد افزود: یک ملت 
پای انقلاب شکوهمند خود ایستاد در حالی که از زمین و هوا و دریا به حمله شده 
بود و دروازه های خود را به روی او بسته بود تا اقتصادش فلج شود اما مقاومت اما 
آنان صفحات درخشان و دل انگیزی از شکوه ایمان اتحاد و مقاومت را به نمایش 

گذاشتند.
سردار سلامی با بیان اینکه ایران نقشه رنگارنگ و زیبایی از اقوام با شرافت است، 
یادآور شد: این اقوام با ثبات قدم، شرافت، رافت ومنزلت خود صفحه یک رنگی را 

به نمایش گذاشتند.
وی با بیان اینکه همه اشرار عالم و قدرت های شیطانی دنیا به هم پیوسته و به 
ملت ایران، چشم طمع دارند افزود: این در حالی است که در این سرزمین هیچ 
کرنشی در برابر دشمن دیده نشد و زره مقاومت و پیشانی دفاع این ملت همواره به 
دشمن بود. سردار سلامی تاکید کرد: سختی ها تحمل شده و ملت ایران از مسیر 

جهاد و شهادت عبور کرده و این رمز سعادت است.
فرمانده سپاه پاسداران تاکید کرد: ملت ما با این داستان های شگفت انگیز و 
واقعی جامعه را از عطر ناشی از جهاد شهادت مملو کرده و در مقابل هیچ دشمن 
شکست نخواهد خورد.  سردار سلامی تاکید کرد: امروز نه تنها آمریکا که همه 
دشمنان ایران  سرشکسته شده اند و متحدان آمریکا فکر می کردند در سایه این 
امپراطوری می توانند بر ملت ایران غلبه کنند ولی دشمنان، کهنه، پوسیده و 
مندرس شده اند و ملت ایران به قامت شکوه ایستاده است و در دنیا به عظمت 
ایمانش  از  ایران  ملت  مقاومت  کرد:  اضافه  سلامی  سردار  می شود.  شناخته 

سرچشمه می گیرد که پایان ناپذیر است.
 

فرمانده نیروی دریایی ارتش:

هر گونه تهدید با پاسخ دندان شکن 
روبه رو می شود

فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: حضور مقتدرانه و 
باصلابت ۲ نیروی دریایی ارتش و  سپاه در دریا باعث شده است که دشمن هرگز 
به خود اجازه دست درازی به مرزهای آبی کشور را ندهد و این را می داند در صورت 
هرگونه تهدید جواب دندان شکنی از سوی جوانان این کشور دریافت خواهد کرد. 
امیردریادار حسین خانزادی روز دوشنبه در نشست هم افزایی فرماندهان نیروی 
دریایی ارتش و سپاه اظهار داشت: امنیت حاکم در مناطق خیلج فارس، تنگه 
هرمز  و دریای عمان با حضور پیوسته و مقتدرانه نیروهای دریایی ارتش و سپاه 
بوجود آمده است. وی ادامه داد: همگرایی و هم افزایی بین ۲ نیروی دریایی ارتش 
و سپاه  را بسیار مهم است و این تعامل ها موجب خنثی شدن  اقدمات ناامن کننده 
کشورهای فرامنطقه ای و حفظ امنیت خواهد شد. وی اضافه کرد: مدتی قبل 
که افتخار شرف یابی محضر فرماندهی معظم کل قوا را داشتم، ایشان از همدلی 
و وحدت بین دو فرمانده و دو نیروی دریایی ارتش و سپاه بسیار احساس رضایت 
و خشنودی داشتند. فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی هم 
در این نشست اظهار داشت: امروز همگرایی، یکدلی و وحدت بین ۲ نیروی 
دریایی ارتش و سپاه از بالاترین تا پایین ترین سطوح وجود دارد و این هم افزایی 
و یکپارچگی مایه افتخار برای نیروهای مسلح جمهوری اسلامی است. دریادار 
علیرضا تنگسیری افزود: مسیر وحدت، همدلی و هم افزایی با همرزمانمان در 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران هرگز قطع نخواهد شد و ظرفیت و 
تعامل های بسیار خوبی در حوزه های عملیاتی، اطلاعاتی و آموزشی بین دو نیرو 
وجود دارد. وی خاطر نشان کرد: بحمدالله امروز شاهد آن هستیم که دشمنان 
جمهوری اسلامی ایران در عرصه دریا در برابر این اقتدار دریایی مبهوت مانده اند. 

 

سردار غیب پرور :

دوران افول امریکا و دشمنان انقلاب 
فرا رسیده است

جانشین فرمانده کل سپاه در قرارگاه مرکزی امنیتی امام علی )علیه السلام( با 
اشاره به افزایش قدرت دفاعی نیروهای مسلح، گفت: رژیم جعلی صهیونیستی و 
امریکائیها به خوبی می دانند که نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران در مسیر 

تولید قدرت قرار گرفته اند و هر روز قدرتمندتر از روز دیگر به پیش خواهند رفت.
سردار غیب پرور در قرارگاه مرکزی امنیتی امام علی )علیه السلام( در جمع 
پاسداران و بسیجیان و تعدادی از کارکنان نیروی انتظامی استان قم اظهارداشت 
: ما در دفاع از انقلاب اسلامی لحظه ای به خود تردید راه نداده ایم و در دریا، 
آسمان و زمین و جای جای دفاع از انقلاب اسلامی حضوری پرقدرت داشته و 
داریم و امریکائیها باید بدانند که دوران افول آنها فرا رسیده است. سردار غیب پرور با 
اشاره به وعده خداوند متعال در پیروزی جبهه حق تاکید کرد : کسانی که در جبهه 
حق هستید، نترسید و محزون نشوید، شما در قله اوج ایستاده اید و برای غلبه بر 
جبهه باطل  یک شرط لازم است  اگر در پایبندی به اسلام و نظام اسلامی، دشمن 

شناسی و دشمن ستیزی، مومن باشید، حتما پیروزی از آن شما خواهد بود.
جانشین فرمانده کل سپاه در قرارگاه مرکزی امنیتی امام علی )علیه السلام( با 
اشاره به  رزمایش های مشترک امنیتی کشور در سال 99 اظهار داشت: رزمایش 
مشترک امنیتی سپاه ، بسیج و نیروی انتظامی در سراسر کشور نمایش و تمرین 
ظرفیت ها و آمادگی ها برای دفاع از انقلاب و امنیت میهن اسلامی برابر توطئه ها 
و تهدیدات دشمنان است. وی خاطر نشان کرد: پیام این رزمایش ها این است که 
ما دست از انقلاب اسلامی برنمی داریم. دشمنان، اراذل و اوباش و کسانی که در 
اندیشه باطل خود در پی اخلال در امنیت کشور هستند ، باید بدانند ماجراهای 
سال های 88 و 9۶ تکرار نخواهد شد و اگر بخواهند کوچکترین اقدامی بکنند، 
به فضل الهی و به پشتوانه مردم بصیر، انقلابی و فهیم قاطعانه اجازه نخواهیم داد  

امنیت و آرامش جامعه ، خدشه دار شود.

احیای برجام 
و انتخابات ۱۴۰۰

به عنوان  به کاخ سفید  بایدن  ورود جو  زمان  از   
رئیس جمهوری آمریکا روند احیای برجام هر روز 

پیچیده تر از قبل می شود. با این حال به نظر می رسد این روند آهسته و پیوسته به 
سمت توافقی میان ایران و آمریکا برود.

اروپایی های امضا کننده برجام نیز سعی دارند که احیای برجام صورت بگیرد و 
تنش بین تهران و واشنگتن ادامه پیدا نکند. تا جایی که کشورهای اروپایی طرف 
برجام، پیش نویس قطعنامه انتقادی خود علیه ایران را در آژانس بین المللی انرژی 
اتمی پس گرفته اند. در واقع با این کار نشان دادند که به دنبال آرام کردن شرایط 

برای احیای برجام هستند.
آمریکایی ها سعی دارند قبل از بازگشت خود به برجام، ایران را مجاب به بازگشت 
به تعهدات برجامی خود بکنند؛ اما از آنجایی که دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
پیشین آمریکا از برجام خارج شد، ایران می خواهد اول واشنگتن به برجام بازگردد 
و به تحریم های علیه ایران پایان دهد. این دعوای به اصطلاح »اول تو« گره احیای 

برجام را کور کرده است.
در این بین شاهد واسطه گری اروپایی ها و حتی کشورهای منطقه در خصوص 
احیای برجام هستیم. قطر این روزها بیش از هر زمانی سعی دارد با قدرت بیشتری 
این میانجی گری را دنبال کند. البته در این بین به نظر نمی رسد واشنگتن عجله 
خاصی برای بازگشت به برجام داشته باشد؛ اما به دلیل شرایط داخلی آمریکا و 

روابط واشنگتن و پکن به نظر نمی رسد جو بایدن و خاورمیانه پر تنش بخواهد. 
اما سوال اصلی این است که آیا احیای برجام قبل از انتخابات 1400 روند 

بهبودی را طی می کند یا به بعد از انتخابات ریاست جمهوری موکل می شود؟
نوع برخورد کشورهای امضا کننده برجام و مخصوصاً آمریکای بعد از ترامپ 
نشان از این دارد که واشنگتن و دیگر اعضای قراداد برجام خواستار احیای این 
قرارداد هستند. با این حال این که این روند تا چه زمانی طول خواهد کشید، برای 

ایران از اهمیت زیادی برخوردار است.
تا به امروز آمریکا با موافقت به آزادسازی پول های ایران در کره جنوبی، ژاپن و 
عراق و  همچنین پس گرفتن درخواست مکانیسم ماشه را از سازمان ملل سعی 
داشته کمی از تنش های ایجاد شده بین ایران و آمریکا کاهش دهد. حتی این 
موضوع که وزیر دفاع آمریکا اعلام کرده پاسخ حمله به عین الاسد را به موقع می 
دهند و در شرایط حال حاضر واکنشی نداده اند، همه نشان از این دارد که دولت 
بایدن خاورمیانه ای ناآرام نمی خواهد و به دنبال تنش با ایران نیست. با این حال به 
نظر می رسد جو بایدن سعی دارد در خصوص پرونده برجام گام به گام قدم بردارد.  
با این شرایط و گره کوری که تا امروز در پرونده احیای برجام بوجود آمده است، 
بی شک روند احیای برجام تا قبل از انتخابات ریاست جمهوری 1400 به نتیجه 
قطعی نخواهد رسید. بر همین اساس سیاست خارجی و احیای برجام بی شک از 

مسائل مهم و کلیدی نامزدهای انتخابات ریاست 1400 خواهد بود.  

آیت الله سجادی استاد حوزه:

 چندصدایی در سیاست خارجی موجب 
تضعیف نظام است

یکی از فقهای حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه چند صدایی و مواضع متفاوت و 
متضاد در سیاست خارجی باعث  تضعیف نظام خواهد شد، گفت: همه مسئولان 
باید با تبعیت از رهبر معظم انقلاب، از بیان مواضع و سخنانی که باعث سوء 

استفاده دشمنان شود، خودداری کنند. 
آیت الله سید محمد سجادی اظهارداشت: امروز وزارت امور خارجه در خط 
مقدم دیپلماسی قرار دارد و آنها نیز با تبعیت از رهبر معظم انقلاب، سیاست 
های برجامی را پیش می برند، بنابراین نباید شاهد مواضع متفاوت از سوی دیگر 
مسوولان در این رابطه باشیم. وی ادامه داد: باید در مباحث مهم مرتبط با مصالح 
و منافع ملی، همه یک مواضع واحد داشته باشند و هر شخص و مقامی نیز باید از 
جایگاه خود در مورد مسائل بین المللی سخن بگوید. آیت الله سجادی با اشاره به 
قوا گفت: طبق این آیه شریفه حفظ  هِ جَمیعًا وَلا تَفَرَّ آیه شریفه وَاعتَصِموا بِحَبلِ اللَّ
وحدت و انسجام و دوری از تفرقه وظیفه شرعی و الهی است، همه باید با تبعیت 
از رهبر معظم انقلاب به یک ریسمان واحد چنگ زده و مسیر خود را تعیین کنیم.

وی ادامه داد: اینکه هر مسوولی برای خودش حرفی بزند، و مواضعی را ابراز 
نماید، بویژه در مسائل مهم و کلیدی نظام، قطعا وضعیت را خراب تر خواهد کرد و 

باعث سوء استفاده بیشتر دشمنان خواهد شد. 
آیت الله سجادی ادامه داد: بصیرت، مواضع و هوشمندی رهبر معظم انقلاب 
بی نظیر است، ایشان در مساله برجام فرمودند باید همه تحریم ها را یکجا بردارند 

وبه برجام برگردند ما در برجام با آنها مواجه خواهیم شد.
همه باید از مواضع رهبری تبعیت و حمایت کنیم 

وی ادامه داد: وقتی دولت جدید آمریکا از یک طرف می گوید می خواهیم به 
برجام برگردیم و از سوی دیگر تحریم ها را تمدید کرده، نشان این است که سخنان 

رهبر معظم انقلاب هوشمندانه است و همه باید از این مواضع حمایت کنند.
آیت الله سجادی تصریح کرد: سخنان رهبر معظم انقلاب و دستگاه  دیپلماسی 
و دولت این است که تحریم ها باید یکجا برطرف شود، حالا اینکه مسوولی بیاید و 

حرف دیگری بزند، اینها پیام های خوبی را به  دشمنان مخابره نمی کند.
وی با اشاره به اینکه همه مسوولان باید در مساله سیاست خارجی، مواضع واحد 
داشته باشند، گفت: رهبر معظم انقلاب سیاست های کلی نظام را ترسیم می 
کنند و وزارت خارجه نیز تبعیت می کند و نباید در این عرصه مهم هر مسوولی برای 
خود و آنگونه که خود می خواهد سخن بگوید. آیت الله سجادی تصریح کرد: همه 
باید از مواضع رهبری تبعیت و حمایت کنیم و در این شرایط سخت همه به سمت 
درگاه خداوند پناه ببریم و به ایشان متوسل شویم  که خداوند ما را یاری خواهد کرد.

وی ادامه داد: در این شرایط تحریم و کرونا، باید دولت و شخص رئیس جمهور را 
کمک و دعا کنیم، این دولت در سخت ترین شرایط کشور را اداره می کند.

 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

رفع مشکلات حوزه چاپ نیازمند عزم 
همگانی است

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، با اشاره به عمده مشکلات در حوزه چاپ از جمله 
تحریم، آسیب و خسارت های ناشی از شیوع کرونا و...،  گفت: شرایط سخت 
منابع مالی دولت مانع از این بوده و هست که آنچنان که باید در رفع خسارت ها و 

مشکلات این حوزه برآید اما تلاش ها در این زمینه ادامه دارد. 
سید عباس صالحی اظهارداشت:صنعت چاپ از یک طرف پدیده فرافرهنگی 
است و در حوزه های مختلف فرهنگی، کتاب، رسانه، علم، پژوهش، تبلیغات و ... 
موثر است. این صنعت از طرف دیگر پدیده فراهنر است و در حوزه های طراحی، 
گرافیک، عکس، صنایع هنری مانند سینما و ... تاثیر دارد. صنعت چاپ فراصنعت 
است که هم با صنایع تبلیغی و کاربردی و هم در صنایع زیر مجموعه خود از جمله 
بسته بندی در ارتباط است. کسانی که در حوزه صنعت چاپ حضور دارند به طور 
طبع جایگاه ویژه ای دارند که تاریخ بشریت به آن ها مدیون است و از سوی دیگر 

وجوه مختلف زندگی اجتماعی بشر با این صنعت و اشتغال آن در تماس است.
صالحی اظهار داشت: شرایط تحریم در سال های اخیر به ویژه در سال های 
98 و 99 فضای صنعت چاپ در کشور را دچار مشکلاتی در حوزه های مبادلات 
مالی، صادرات، واردات و ... کرد و  شرایط کرونایی  هم به ویژه در ماه های نخستین 
مزید  بر علت در این مشکلات شد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: مجموعه 
این مشکلات صنعت چاپ را آزار داده و می دهد. البته شرایط سخت منبع مالی 
دولت مانع از این بوده و هست که آنچنان که باید در رفع خسارت های این حوزه 
برآید اما تلاش هایی در این زمینه صورت گرفت. تسهیلات حوزه چاپ در این بازه 
اتفاق افتاد. در مرحله اول تسهیلات، 37 میلیلرد تومان به چاپخانه ها ارائه شد که 
اگر فضای دیگر کسب و کارهای این حوزه را هم در نظر بگیریم جمعا این رقم بیش 

از ۶۵ میلیارد تومان است.

اخبار

پرستو بهرامی راد*

 
رییس جمهوری با بیان اینکه شورای عالی هماهنگی اقتصادی می تواند منشاء 
انسجام در تصمیمات و اقدامات باشد، تاکید کرد: تصمیم گیری و اجرا در کشور 

نباید بخاطر اختلاف نظرها معطل بماند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در جلسه شورایعالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا با بیان اینکه وضعیت اقتصادی به سبب تحریم های 
ظالمانه به ویژه در حوزه هایی که ارتباط مستقیم با زندگی و معیشت مردم دارد، 
مورد رضایت نیست، گفت: تمامی تلاش ها در سه قوه و همه نهادها می بایست 

در جهت کم کردن فشار اقتصادی از زندگی مردم باشد.
رییس جمهوری با اشاره به اینکه عمده این معضلات و مشکلات به گونه ای 
در 3  کشور  به  شده  تحمیل  اقتصادی  گیر  نفس  و  فراگیر  جنگ  عوارض  از 
سال گذشته است، افزود: اکنون پس از تاب آوری و مقاومت ستودنی مردم در 
خنثی سازی تحریم و جنگ اقتصادی، زمان برطرف شدن تحریم و عوارض آن فرا 

رسیده که بی ثباتی قیمت ها عمده ترین این عوارض است.
روحانی اظهار داشت: دشمنان با این تصور که جمهوری اسلامی چند ماه 
بیشتر در برابر فشار حداکثری تاب نخواهد آورد، تحریم ها را طراحی کرده بودند، 
اما ملت ایران با مقاومت و ایستادگی حداکثری در برابر جنگ تمام عیار اقتصادی، 

در برابر دیدگان جهانیان، افتخاری دیگر خلق کرد.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه بازآفرینی، شکوفایی اقتصاد و برطرف کردن 
عوارض تحریم ها نیازمند وحدت و انسجام ملی است، تصریح کرد: وجود اختلاف 
سلیقه و دیدگاه در کشور طبیعی است، اما اکنون وقت پرداختن به این اختلافات 
نیست و شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا می تواند منشا انسجام و 
یکپارچگی کشور در تصمیمات و اقدامات باشد و تمامی ظرفیت های کشور در 

رفع مشکلات و معضلات اقتصادی را به کار گیرد.
روحانی با بیان اینکه مردم و فعالان اقتصادی از این شورا و مسئولان توقع دارند 
تصمیمات با دقت اتخاذ و با سرعت اجرا شود، خاطرنشان کرد: نباید اجازه داد 

تصمیمات و اجرای آنها معطل اختلاف نظرها بماند.
رییس جمهوری ادامه داد: احساس بی ثباتی و ناپایداری سیاسی تاثیرات منفی 
بر اقتصاد کشور می گذارد و جامعه را دچار آسیب جدی می کند. گاهی اظهارات 
و مواضع شخصی صرفا با ماهیت سیاسی، ناامنی روانی و عدم اطمینان از آینده 
جامعه ایجاد می کند و عوارض اقتصادی منفی دارد که موجب نگرانی فعالان بازار 

به ویژه بازار سرمایه می شود.
برطرف  برای  آنها  از  می توان  که  فرصت هایی  به  اشاره  با  جمهوری  رییس 
کردن اثرات تحریم و جنگ اقتصادی استفاده کرد، گفت: با توجه به استحکام 
زیرساخت ها و ظرفیت های کشور می توان با استمرار مشارکت و همکاری مردم از 

این مشکلات عبور کرده و سایر مشکلات را نیز حل کنیم.
روحانی با اشاره به ظرفیت و سرمایه های مادی و معنوی ایرانیان خارج از کشور 
بر لزوم بسترسازی برای بازگشت ایشان و بهره مندی از سرمایه های آنان در جهت 
ساخت و توسعه اقتصادی کشور تاکید کرد و اظهار داشت: هر کدام از ایرانیان 
خارج از کشور به نحوی علاقمند به فراهم شدن شرایط مساعد برای فعالیت 
در حوزه های مختلف از جمله اقتصاد هستند و از این نظر با وفاق میان همه 
دستگاه ها می توان امنیت خاطر و اطمینان برای استفاده از این ظرفیت بزرگ 

را فراهم کرد.

رییس جمهوری با اشاره به رونق و شکوفایی شرکت های دانش بنیان، بر امکان 
استفاده از ظرفیت ایرانیان مستعد خارج کشور در این راستا تاکید و تصریح کرد: 
توسعه و شکوفایی شرکت های دانش بنیان بهترین نمونه برای تحقق مشارکت 
ایرانیان مقیم خارج در توسعه کشور بر اساس تجربه قبلی و وفاق و اتفاق نظر ملی 

است که توانسته زندگی و معیشت مردم را در برخی حوزه ها متحول کند.
واکسن در سال آینده به اندازه کافی وارد خواهد شد 

وزارت  ملی  طرح های  از  برداری  بهره  مراسم  در  همچنین   جمهور  رئیس 
خانه های تعاون و میراث فرهنگی گفت: واکسن خارجی در سال آینده به اندازه 
کافی وارد خواهد شد و واکسن داخلی نیز به بازار خواهد آمد که این مجموعه سال 

آینده را متحول خواهد کرد.
روحانی افزود: یک عده از مردم مبتلا شده اند و عبور کرده اند و به طور طبیعی 
واکسینه شده اند، یک عده هم نگرفته اند که با این واکسن واکسینه خواهند 
شد؛ ان شاء الله در مجموع می توانیم این زنجیره را قطع کنیم و این اپیدمی پایان 

پذیرد.
گردشگری در این دولت دو برابر شده است 

 رئیس جمهور ابراز امیدواری کرد: مردم در سال 1400 بتوانند روز های راحت 
تری را سپری کنند و دولت همه تلاش خود را در این زمینه به کار خواهد گرفت و 

سال آینده سال غلبه بر ویروس و احیای مشاغل خواهد بود.
رییس جمهوری با بیان اینکه گردشگری در دولت تدبیر و امید دو برابر شد، 
اظهار کرد: آنچه در قبل از این دولت گردشگر جذب می کردیم این میزان گردشگر 
دو برابر شد منتها یک سال گذشته شرایط خاصی به وجود آمد و سال سختی برای 
گردشگری و هتلدارها و همه آنهایی بود که خدمات گردشگری انجام می دهند اما 
انشاءالله از این مساله عبور می کنیم و سال آینده سال غلبه بر ویروس و احیای 

همه این مشاغل خواهد بود البته نه آغاز سال.
با توسعه زنجیره فولاد از خام فروشی جلوگیری کردیم

رییس جمهوری گفت: اقدامات دولت برای توسعه زنجیره فولاد باعث جلوگیری 
از خام فروشی و موجب ارزآوری در شرایط سخت تحریم شد. روحانی یادآور شد: 
یکی از اقدامات بسیار مهم در این دولت، توسعه زنجیره فولاد بوده و این زنجیره 
تقریبا در طول هشت سال این دولت به حدود دو برابر می رسد و این خیلی مهم 

است که 8 سال را با کل تاریخ کشور مقایسه می کنیم.

رئیس قوه قضاییه گفت: مدیریت زنجیره تولید، تامین 
و مصرف آنچنان دست نیافتنی و پیچیده نیست که در 
فقدان آن وضعیتی برای دلالان فراهم شود تا آنها عرصه 

را بر مردم، تولیدکنندگان و توزیع کنندگان تنگ کنند. 
آیت  الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه 
شورای عالی قوه قضاییه ضمن تسلیت سالروز شهادت 
امام موسی کاظم )ع( اظهار داشت: از خداوند متعال 
و  امامت  مقام  به  نسبت  معرفت  توفیق  می خواهیم 
محبت و دلدادگی به وجود مقدس امام موسی کاظم 
ایشان،  به واسطه وجود مقدس  و  را عنایت کند  )ع( 
حوائج مشروع ملت بزرگ ایران اسلامی را برآورده کند تا 
این کشور و نظام را به برکت خون مطهر شهدا به اهداف 
بلند خود نایل آید. وی سپس با اشاره به در پیش بودن 
سالروز بعثت نبی مکرم اسلام )ص( افزود: احساس ما 
این است که امروز بیش از هر زمان دیگری جامعه بشری 
نیاز به آن موهبتی دارد که نتیجه و علت بعثت نبی مکرم 
اسلام بود. رئیس دستگاه قضا با اشاره به حدیث »بُعثتً 
لُاتمم مکارم الاخلاق و محاسنها« گفت: وجود مقدس 
نبی مکرم اسلام )ص( فرمودند »بعثت من برای آن است 
که جامعه بشری به مکارم اخلاق مزین شود«. فلسفه 
بعثت نبی مکرم اسلام )ص( »مکارم اخلاقی« است. 
عنوان  عالم  امروز  گمشده  را  اخلاقی  مکارم  رئیسی 
کرد و با بیان اینکه اگر انسان ها وجود خود را به مکارم 
اخلاقی زیور دهند یقینا بسیاری از کاستی ها، زشتی ها 
و پلشتی ها از آن ها دور می شود، افزود: نبی مکرم اسلام 
)ص(، انبیاء عظام الهی، امامان و پیشوایان همواره بر 
این نکته تاکید داشتند که وجود کرامت های اخلاقی 
می کند.  دور  پلیدی ها  و  زشتی ها  از  را  او  انسان،  در 
رئیس قوه قضاییه خودخواهی، خودپرستی و استکبار 
را نقطه مقابل مکارم اخلاقی عنوان کرد و گفت: امروز 
جلوه مهم استکبار، بلاهایی هستند که مستکبرین بر 
سر مردم عالم می آورند. رئیسی در همین راستا »نظام 
سلطه« را جلوه استکبار در عصر کنونی دانست و افزود: 
روحیه خودخواهی، خودبزرگ بینی، استکبار و تفرعن، 

بلایی است که امروز آزادی، حیات انسان ها و بسیاری از 
مواهبی را که خداوند متعال به انسان ها مرحمت کرده 
است، تهدید می کند. رئیسی سپس تکبر فردی و دروغ 
را منشأ بسیاری از مشکلات بزرگ بشر دانست و با بیان 
اینکه ریشه برخی پرونده های امروز دستگاه قضایی 
همین  اگر  داشت:  اظهار  است،  »دروغ«  محصول 
دروغ از جامعه بشری رخت بربندد، بسیاری از مسائل 
و مشکلات از بین خواهند رفت. رئیس قوه قضاییه با 
تاکید بر این نکته که جامعه را باید از بدی ها، زشتی ها 
و پلیدی ها دور داشت، افزود: مزین شدن به مکارم و 
کرامت های اخلاقی انسان را از گرفتار شدن به انحرافات 
دور کرده و جامعه ای متعالی و رشدیافته را نوید می دهد. 
رئیسی توجه به کرامت های اخلاقی در دستگاه قضائی 
را نیز یک ضرورت دانست و افزود: حفظ کرامت ارباب 
رجوع، اصحاب دعوا، متهمان و همچنین همکاران به 
عنوان جلوه هایی از رعایت کرامت اخلاقی، باید همواره 

مدنظر کارکنان دستگاه قضایی باشد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه ضرورت حفظ کرامت 
انسان در همه دستگاه ها و سازمان های کشور وجود 
دارد، تاکید کرد: این موضوع در دستگاه قضا در حد 
یک سخنرانی، بخشنامه یا دستورالعمل نیست بلکه 
توجه  آن  به  باید  مسئله ای محوری است که همواره 
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  رئیسی  داشت.  
ضمن تاکید بر ضرورت ایستادگی و مقاومت در مقابل 
راهبرد  به  توجه  کرد:  تصریح  متجاوزان  و  مستکبران 
طی  رهبری  معظم  مقام  که  تحریم ها  سازی  خنثی 
سخنرانی های اخیرشان برای ملت ایران تبیین کردند، 
راهگشای وضعیت امروز کشور است. خواست مردم 

ایران ارسال پالس های قوت و تولید قدرت هستند.
رئیس قوه قضاییه، ارسال پالس ضعف به خارج را 
خلاف شان و خواست ملت بزرگ ایران عنوان کرد و 
و  قوت  پالس های  ارسال  ایران  مردم  خواست  افزود: 
تولید قدرت هستند.  رئیسی با اشاره به شرط جمهوری 
اسلامی مبنی بر رفع تحریم ها که از سوی مقام معظم 

رهبری مطرح شد، افزود: در موضوع راستی آزمایی 
نیز ابعاد موضوع به روشنی بیان شده و نباید خلاف آن 
رفتار کرد. انجام راهبرد خنثی سازی تحریم از داخل 
و تاکید بر شرط رفع تحریم ها در خارج، هم دشمن را 
واردار به عقب نشینی خواهد کرد و هم گشایش ها را 
برای کشور ما به ارمغان می آورد. رئیس دستگاه قضا 
سپس با اشاره به سخنان مقام معظم رهبری در روز 
درختکاری و گله مندی ایشان از وضعیت بازار گفت: 
آنچه امروز ما در جامعه، سفرهای استانی، گزارش های 
خبری صداوسیما و به واسطه ارتباط با مردم و نخبگان و 
دغدغه مندان مشاهده می کنیم حاکی از این است که 
امروز هم تولیدکننده هم توزیع کننده هم مصرف کننده 

ناراحت هستند.
توزیع  تولیدکنندگان،  نارضایتی  به  با اشاره  رئیسی 
ویژه  به  بازار  از وضعیت  کنندگان و مصرف کنندگان 
کالاهای مورد نیاز مردم، تصریح کرد: مدیریت زنجیره 
تولید، تامین و مصرف آنچنان دست نیافتنی و پیچیده 
نیست که در فقدان آن وضعیتی برای دلالان فراهم 
شود تا آن ها عرصه را بر مردم، تولیدکنندگان و توزیع 

کنندگان تنگ کنند.
رئیس قوه قضاییه زنجیره تولید، تامین و مصرف را 
فرآیندی قابل مدیریت کردن دانست و با بیان اینکه این 
مدیریت می تواند مردم را در دستیابی به کالای مورد 
نظرشان کمک کند، افزود: امروز سازمان حمایت از 
تولیدکننده و مصرف کننده، تعزیرات حکومتی، وزارت 
صمت و بخش های مختلف در رابطه با مدیریت زنجیره 
تولید، تامین و مصرف، مسئولیت قانونی بر عهده دارند.
رئیسی با بیان اینکه مسئولان و دولتمردان وظیفه 
دارند در شب عید با رفع دغدغه های جامعه، دسترسی 
مردم به کالاهای مورد نظرشان را تسهیل کنند، گفت: 
قوه قضاییه آماده است که در تمام شهرهای کشور 
به دولت و بخش های مسئول در جهت دستیابی به 
مدیریت بهتر زنجیره تولید، تامین و مصرف کمک 

کند.

رئیس قوه قضاییه:

نباید دلالان عرصه را بر مردم تنگ کنند

روحانی در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا؛

تصمیم گیری و اجرا نباید معطل اختلاف نظر ها بماند 

معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر لزوم کار ریشه ای در زمینه مبارزه با فساد، 
گفت: فردی فساد کرده و پول بیت المال را خورده و غارت کرده است باید با آن 

به شدت برخورد شود تا این ننگ فساد از دامن جمهوری اسلامی پاک شود. 
اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در مراسم هفته منابع طبیعی و آبخیزداری و رونمایی 
از سامانه مدیریت جامع اراضی کشور که در سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
و  شخصی  زندگی  در  هستند  فساد  با  مبارزه  پای  که  عده ای  افزود:  شد،  برگزار 

کاری شان اهل مبارزه با فساد بودن را نشان می دهند.
وی در ادامه گفت: آنهایی که به دنبال مبارزه با فساد هستند یک نوع از آن همین 
کارهایی است که قوه قضاییه انجام می دهد. وقتی مشخص می شود که فردی فساد 
کرده و پولی از بیت المال گرفته، خورده و غارت کرده است باید با آن به شدت برخورد 
شود تا این ننگ فساد از دامن جمهوری اسلامی پاک شود که در اینجا از اقدامات 
آقای رییسی در این زمینه تشکر می کنم.  معاون اول رییس جمهوری بر لزوم کار 
ریشه ای در این زمینه تاکید کرد و گفت: اخیرا در جلسه پیشگیری از فساد که در 
قوه قضاییه برگزار شد، گفتم رهبر معظم انقلاب در سال 1380 فرمان مبارزه با فساد 
را به سران سه قوه صادر کرد که جزو فرمان های خیلی مهم است. ایشان فرمودند 
حتی زیر مجموعه های دفتر رهبری هم در این مبارزه مستثنی نیستند و هرجا موردی 
دیدید با آن برخورد کنید. وی ادامه داد: در آن جا گفتم آیا از سال 80  تا الان فساد 
کم شده است. پس مشخص است که یک جای کار گیر دارد. اشکالی در روش کار 
هست یا در مبارزه صادق و واقعی نیستیم یا بد مبارزه می کنیم با وجود اینکه در مبارزه 
با فساد زحمت کشیده می شود اما در عین حال فساد توسعه پیدا کرده است بنابراین 

نیازمند آسیب شناسی دقیق است.

تا همه چیز پشت دیوارهای شیشه ای قرار نگیرد فساد هست 
جهانگیری با اشاره به تشکیل ستادی  در دولت با مسئولیت وزیران گفت: در این 
ستاد گفتیم گلوگاه هایی در داخل برخی دستگاه ها وجود دارد این گلوگاه ها همان 
جایی است که امضاهای طلایی در آن وجود دارد و منجر به فساد می شود، بنابراین 
باید این گلوگاه ها شناسایی و با مفسدان برخورد شود. وی با تاکید بر این که راه اصلی 
مبارزه با فساد شفافیت است، گفت: تا همه چیز پشت دیوارهای شیشه ای قرار نگیرد 
فساد هست. دولت لایحه شفافیت را سال 1398 تصویب کرد و به مجلس فرستاد 
اما هنوز اعلام وصول نشده است در حالی که هر لایحه ای که به مجلس فرستاده 

می شود باید اعلام وصول شود.
 پول و زمین دو کانون اصلی سوء استفاده و فساد هستند

وی با تاکید بر اینکه بیشترین فساد در حوزه پول و زمین صورت گرفته، گفت: الان 
هم می گویم پول و زمین دو کانون اصلی سوء استفاده و فساد هستند که خوشبختانه 
بیشترین سامانه ها در حوزه پول ایجاد شده است. تقریبا امروز در حوزه پول و بانک و 
مسایلی مربوط به آنها در دولت الکترونیک از همه دستگاه ها جلوتر هستند و سامانه 
هایشان تشکیل شده است. امروز از کسی که به بانک مراجعه می کند و درخواست 
ارز می کند تا مراحلی که ارز آن داده می شود و جنس وارد کردن آن توسط سیستم 

رصد می شود و امروز با افتخار می توانیم بگوییم که همه چیز در منظر مردم است.  
معاون اول رییس جمهوری اضافه کرد: گفته می شود بعضی دستگاه ها گزارش 
داده اند که اینقدر ارز گم شده است. لیست آنها وجود دارد و هرکسی ارزی گرفته و 
کالایی وارد نکرده است به دستگاه قضایی شکایت شود و قوه قضاییه هم که پای کار 

است و با آنها برخورد می کند.

اسحاق جهانگیری: 

در مبارزه با فساد باید کار ریشه ای انجام شود
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فواید انجام کار در خانه بر سلامت روان

سلامت 

هورمون های استرس مانند کورتیزول در وضعیت سلامتی ما نقش مهمی دارند 
و به هم خوردن تعادل هورمون ها نیز سبب استرس می شود. ثابت شده وقتی که 
استرس داریم، سراغ مواد غذایی ناسالم می رویم تا احساس بهتری پیدا کنیم. پس 

چرا سراغ غذاهای بهتری نرویم که کمکمان می کنند اعصابمان را آرام کنیم؟ 
اضطراب واکنشی طبیعی به استرسی است که تجربه اش می کنیم؛ مثلًا وقتی 
مصاحبه ای داریم، مقاله ای باید ارائه بدهیم، اولین روز کاری یا وقتی که قرار است 
در مسابقه ای شرکت کنیم. در دنیای امروز این موقعیت های استرس برانگیز، بیشتر 
و پُرتکرارند و انگار همیشه و همه جا وجود دارند و دلیل آن نیز توقعات و انتظارات 
جامعه امروز است: بهترین نمره، بهترین دانشگاه، بهترین شغل و ... . برخی از 
اضطراب ها نیز ریشه در ایده آل گرایی ها و هدف هایی فراتر از توانایی ها و شرایط ما 
دارند. وقتی استرس داریم و اضطراب را تجربه می کنیم، بر سلامتی ما اثر می گذارد 
بر  تأثیر منفی  و می تواند منجر به مشکلاتی جدی شود. اضطراب و استرس، 
فیزیولوژی بدن ما می گذارند و سبب بیماری ها می شوند. هورمون های استرس 

مانند کورتیزول 
در وضعیت سلامتی ما نقش مهمی دارند و به هم خوردن تعادل هورمون ها نیز 
سبب استرس می شود. ثابت شده وقتی که استرس داریم، سراغ مواد غذایی 
ناسالم می رویم تا احساس بهتری پیدا کنیم. پس چرا سراغ غذاهای بهتری نرویم 

که کمکمان می کنند اعصابمان را آرام کنیم؟

کربوهیدرات های پیچیده مصرف کنید
کربوهیدرات های پیچیده ی موجود در غلات کامل کمک می کنند سطح انرژی 
به طور پیوسته تری در بدن حفظ شود و ناگهان دچار احساس گرسنگی نشویم. 
کربوهیدرات ها می توانند هورمون سروتونین که به هورمون شادی معروف است را 
در مغز افزایش دهند. حتماً در هر وعده غذایی روزانه تان غلاتی مانند جو دوسر، 

کینوآ، جو و ... را بگنجانید تا سطح انرژی تان حفظ شود.
مرکبات را در رژیم غذایی روزانه خود بگنجانید

مرکبات، غنی ترین منبع ویتامین C هستند که به کنترل استرس کمک می کند. 
ویتامین C می تواند استرس فیزیکی و روانی را کاهش دهد چون جلوی افزایش 
زمانی  و  یا گریز« است  کورتیزول هورمون »جنگ  را می گیرد.  کورتیزول  سطح 
که استرس داریم ترشح می شود. اگر ترشح کورتیزول ادامه دار شود، بیماری ها و 

عوارضی را به دنبال دارد.
غذاهای منیزیم دار را دست کم نگیرید

منیزیم یک ماده معدنی است که با کاهش عملکردهایی از مغز که تشدیدکننده ی 
اضطراب است، مرتبط می باشد. سبزیجات برگ دار سبز، ساده ترین راه برای تأمین 
منیزیم مورد نیاز بدن هستند. به عنوان نمونه اسفناج می تواند با منیزیمی که دارد 
به آرامش شما کمک کند. بادام، موز و لوبیا نیز غذاهای آرامش بخش اند. از طرفی 
منیزیم ضدالتهاب نیز هست و التهاب یکی از عوارض جانبی اضطراب می تواند 

باشد.
غذاهای سرشار از زینک را در برنامه ی غذایی روزانه تان جای دهید

ماده معدنی دیگر زینک )روی( است که به بدن کمک می کند با استرس کنار 
بیاید. ضمناً زینک، یک ماده معدنی مهم برای سلامت سیستم عصبی بوده و به 
حفظ سلامت عصب واگوس که مغز را به سایر قسمت های بدن متصل می کند 
کمک می نماید. وقتی عصب های ما آرام و سالم اند، ما نیز آرامیم. از منابع خوب 

روی می توان به تخم مرغ، گوشت ماکیان و مغزها اشاره کرد.
امگا 3 بیشتری دریافت کنید

امگا 3 می تواند با بهبود عملکرد مغز، اضطراب را کنترل کند. ماهی های چرب، 
گردو و بذر کتان، منابع غنی این چربی سالم اند. امگا 3 را به اندازه مصرف کنید، 

زیادی آن فایده ی بیشتری ندارد.
از چای ها و دمنوش ها بهره بگیرید

چای یکی از نوشیدنی هایی است که شما را آرام می کند. برگ های چای، خصوصاً 
چای سبز به همراه کمی دارچین، به آرام شدن اعصاب کمک می کنند، زیرا منبع 
غنی آنتی اکسیدان ها هستند. خصوصاً چای بابونه برای آرام کردن بدن و اعصاب 
مفید بوده و به خواب بهتر کمک می کند. گل ساعتی و ریشه والرین )سنبل الطیب( 

نیز کاهش دهنده استرس و آرامش بخش اند.
شکلات و قهوه بخورید؛ اما زیاده روی نکنید

شکلات و قهوه هر دو انرژی بخش اند. تقریباً 70 درصد از شکلات تلخ دارای 
فلاوونوئیدهای کاکائوست که به جریان خون به سمت مغز و قلب کمک می کنند 
و از اضطراب می کاهند. اما یادتان باشد اعتدال را رعایت کنید زیرا کافئین زیاد 
نیز سبب اضطراب می شود. دانه های قهوه نیز سرشار از آنتی اکسیدان ها هستند 
و قهوه به عنوان یک نوشیدنی به تأمین انرژی بدن کمک کرده و حس و حالتان 
را بهتر می کند اما زیادی آن می تواند اضطراب و افسردگی ایجاد کند. بنابراین دو 

فنجان قهوه در روز کافی است.
از زردچوبه استفاده کنید

زردچوبه حاوی ترکیبی بیواکتیو به نام کورکومین است که قرن هاست به عنوان 
درمانی برای اضطراب و افسردگی به کار می رود. زردچوبه می تواند هورمون شادی 
سروتونین و دوپامین را افزایش دهد. در واقع گفته می شود که زردچوبه مانند 

داروهای ضدافسردگی مؤثر است.
ماست بخورید

اگر دچار اضطراب هستید، ماست انتخاب خوبی برای شماست. پروبیوتیک ها 
یا باکتری های مفید موجود در برخی از انواع ماست می تواند از چند جهت به 
تندرستی شما کمک کند، از جمله سلامت روان. مطالعات نشان داده اند غذاهای 
پروبیوتیک دار مانند ماست می توانند با مهار رادیکال های آزاد و نوروتوکسین ها که 
به بافت عصب در مغز آسیب زده و منجر به اضطراب می شوند، به سلامت روان و 
عملکرد مغز کمک کنند. بهتر است ماست را با سبزیجاتی مثل پونه و نعنا میل کنید.

گوشت بوقلمون هم کمک کننده است
تریپتوفان، یک ماده مغذی موجود در  تریپتوفان چیزی شنیده اید؟  در مورد 
بوقلمون است که باعث خواب آلودگی بعد از خوردن بوقلمون می شود. تریپتوفان 
یک آمینواسید است که بدن برای تولید سروتونین به آن نیاز دارد و به تنظیم خواب 

و خلق وخو کمک می کند.
اسفناج را دریابید

مطالعات زیادی نشان داده اند خیلی از افرادی که دچار اضطراب و افسردگی اند، به 
میزان زیادی دچار کمبود اسیدفولیک نیز هستند. اسفناج و مارچوبه از سبزی هایی 
هستند که حاوی مقادیر قابل توجهی اسید فولیک می باشند. یک فنجان اسفناج 

پخته شده به تنهایی دوسوم اسید فولیک مورد نیاز روزانه بدنتان را تأمین می کند.

آرام بخش های خوشمزه!

غذاهایی برای کنترل طبیعی اضطراب

مطالعات تایید کرده اند که بدن انسان به طور طبیعی در روزهای کاری و بین 
ساعات ۲ تا 4 بعد از ظهر دچار کاهش انرژی می شود. 

بسیاری از افراد در این میان برای افزایش بهره وری و بازیابی انرژی به کافئین 
و قهوه متوسل می شوند. اما این تنها راه نیست. شما می توانید قهوه نخورید 
و خواب شبانه خود را دچار مشکل نکنید و در عین حال در کل روز از انرژی 

کافی برخوردار باشید:
اساس  بر  دارد.  مغز  عملکرد  بر  قوی  بسیار  تاثیر  تشنگی  بنوشید:  آب 
مطالعات، حتی کم آبی جزئی بدن می تواند باعث کاهش عملکرد شناختی 
و عدم بهره وری شود. اگر انرژی شما رو به محو شدن می رود، یک لیوان آب به 
همراه چند قطره لیمو بنوشید. ویتامین سی موجود در لیمو احساس طراوت و 

انرژی را به شما باز می گرداند و عملکرد مغز را بهبود می دهد.
و  دونات،  کیک،  مصرف  از  خستگی  هنگام  در  نخورید:  شیرینی 
کربوهیدرات های سفید و تصفیه شده اجتناب کنید چون به همان سرعت 
که انرژی خود را از این طریق به دست می آورید، به همان سرعت دچار 
کاهش انرژی و افت قند خون می شوید. در عوض می توانید سبزیجات تازه، 
چربی های سالم و منابع پروتئین را به میان وعده خود اضافه کنید. مصرف 
قهوه را در هنگام بعد از ظهر فراموش کنید چون اگرچه برای مدت کوتاهی 
نوشیدن آن سودمند است، اما در طولانی مدت باعث کسالت شما می شود. 

به جای قهوه چای سبز بنوشید.
تحرک داشته باشید: در هنگام خستگی از حرکات کششی استفاده کنید. 
این حرکات خون را در بدن دوباره جریان می دهد و ذهن را آماده فعالیت دوباره 
می کند. حتی قدم زدن های کوتاه نیز منجر به بازیابی انرژی به طور موثر می 

شود.
یک میان وعده سالم داشته باشید: گاهی اوقات افت قند خون منجر به 
خواب آلودگی می شود. اگر این اتفاق برای شما افتاد، آجیل و میوه و یا هویج 
میل کنید. مغز شما بیشترین انرژی را از بدن تان می گیرد و به تغذیه صحیح 

نیاز دارد.
چرت بزنید: گاهی اوقات شما فقط باید به بدن تان گوش بدهید. تمایل به 
چرت زدن در هنگام بعد از ظهر کاملا طبیعی است. اگر شما این موقعیت را 

حتی برای 10 دقیقه دارید، آن را از دست ندهید.
صورت خود را با آب سرد شستشو دهید: با ریختن آب سرد روی صورت 
خود، استرس روزانه را از ذهنتان بشویید! تحقیقات نشان داده  اند که آب سرد 
باعث می  شود تمرکز شما بالا برود. هر وقت احساس کردید کرختی بعدازظهر 
به سراغتان آمده، چندین بار آب سرد به صورتتان بزنید تا ببینید که چه تاثیری 
دارد. به علاوه، بررسی  ها نشان داده است که دوش گرفتن صبح زود با آب سرد 

نیز می  تواند از شما استرس  زدایی و سرحالتان کند.

۶ راه آسان برای کاهش خستگی بعد از 
ظهر، بدون توسل به قهوه 

خواص خرما و چند توصیه
 درباره مصرف آن

خرما از جمله خوراکی های سرشار از مواد مغذی است و آگاهی از روش مناسب 
مصرف آن می تواند در بهره مندی بیشتر از خواص این خوردنی مفید تاثیر داشته 

باشد. 
خرما به عنوان یک میان وعده، سرشار از انرژی است که می توان به صورت روزانه 
مصرف کرد و دارای میزان بالایی کالری است. همچنین وجود مقدار قابل توجهی 
از فیبر، این خوراکی را به گزینه مناسبی برای بهبود سلامت دستگاه گوارش تبدیل 
کرده است. همچنین وجود آنتی اکسیدانهای متعدد در آن به کاهش خطر ابتلا به 

انواع بیماریها کمک می کند و در بهبود عملکرد مغز موثر است.
خرما دارای مقدار زیادی فیبر و قند است که همین امر باعث می شود افراد در مورد 

چگونگی و زمان مصرف آن بیشتر کنجکاو باشند.
در ادامه به توصیه هایی در مورد بهترین و بدترین زمان مصرف خرما اشاره شده 

است.
خرما اگرچه به طور طبیعی سرشار از قند است اما به سرعت قند خون را افزایش 
نمی دهد. بنابراین می توان ۲-4 خرما را ۶0-30 دقیقه قبل از تمرین و فعالیت بدنی 
مصرف کرد زیرا برای مدت زمان بیشتری انرژی تامین کرده و آن را به تدریج در اختیار 

بدن قرار می دهد.
وجود فیبر خوراکی در خرما باعث می شود فرد برای مدت طولانی احساس 
گرسنگی نداشته باشد. بنابراین خرما به عنوان بهترین میان وعده سالم عمل می 

کند و حتی می توان آن را قبل از خواب مصرف کرد.
از تاثیر خرما در کمک به از بین بردن کرم های روده ای گرفته تا پاکسازی اندام های 
حیاتی و بهبود سلامت قلب و کبد می توان بهره برد و بهتر است صبح زود مصرف 

شود تا انرژی مورد نیاز تامین شود.
همچنین از آنجا که مصرف خرما در کاهش وزن، درمان یبوست، کمک به سلامت 
استخوان ها، تقویت سیستم ایمنی، بهبود سلامت مغز و قلب و حتی جلوگیری از 
ابتلا به بیماری هایی مانند آلزایمر یا انواع مختلف سرطان یا سایر بیماری های مزمن 
موثر است کارشناسان توصیه می کنند مصرف روزانه خرما به عنوان میان وعده در 

نظر گرفته شود تا فرد احساس پر انرژی بودن داشته باشد.
علاوه بر این خرما برای افراد مبتلا به دیابت و پیش دیابت نیز موثر است زیرا حاوی 
آنتی اکسیدان های قوی است که می تواند التهاب را در بدن کاهش دهد و دارای پلی 
فنول زیادی همراه با چندین ماده مغذی و ترکیبات دیگر است که به کاهش مقاومت 
به انسولین کمک می کند. با این حال توصیه می شود در صورت ابتلا به دیابت قبل 

از مصرف خرما با پزشک خود در این مورد و مقدار مجاز مصرف مشورت کنید.
هرچند متخصصان توصیه می کنند در صورتیکه فرد در هضم غذا مشکل دارد 
از خوردن خرما بلافاصله بعد از غذا خودداری کند زیرا میزان فیبر بالای آن، هضم 
کربوهیدرات های زنجیره ای کوچک را دشوار می کند و در نهایت منجر به نفخ می 

شود.
به گزارش ایسنا به نقل از هندوستان تایمز، همچنین افرادی که به خرما آلرژی 
غذایی دارند یا به سندرم روده تحریک پذیر )IBS( مبتلا هستند به دلیل وجود مقدار 

بالای فروکتوز باید از خوردن خرما صرف نظر کنند.

چگونه خردسالان را برای رفتن به مطب 
پزشک آماده کنیم؟

اگر شما هم از گروه والدینی هستید که برای بردن خردسالتان به مطب پزشک، 
دندان پزشک یا حتی گرفتن خون خاطرات پرتنش و درد آوری دارید شاید بهتر باشد 

این فرآیند را با هم مرور کنیم. 
اگر هم از گروه والدینی هستید که نوزاد دارید و هنوز سن کودکتان به خردسالی و 

این تنش ها نرسیده باز هم این نکات را در حوزه تربیتی نشانه گذاری کنید.
قبل از هر چیز به سراغ خودتان به عنوان والد بروید و ببینید با شنیدن نام دکتر و 
رفتن به مطب چه حسی دارید؟ اگر نوعی هراس در خود می شناسید بسیار مراقب 
باشید که این فوبیا را کنترل کرده به فرزند خود منتقل نکنید. پس گام به گام پیش 

می رویم.
یک. هرگز نام »دکتر« را به عنوان یک »دیگری« ناظر، خشک و عبوس، کنترلگر  
در کنار مفهوم »درد« طرح نکنید. درد به خودی خود پر از رنج است و اسامی که 
در کنار این مفهوم ضمیمه ذهنی می شوند هم همان بار را خواهند داشت. پس از 
نوزادی با خواندن اشعاری که در آنها »دکتر« یک دوست و همراه خانوادگی است و 
دلتنگ دیدارش می شویم و کتابهایی که در آنها شخصیت دکتر بسیار مهربان، همراه 
و دوست داشتنی ترسیم می شود تلاش کنید یک مفهوم مقتدر اما دوست داشتنی 

را درونی کنید.
دو. وقتی کودک کمی بزرگتر شد با تهیه اسباب بازی هایی نظر »دکتر کوچولو« 
بارها و بارها مناسک مراجعه به پزشک را به سان یک مانور با کودک تمرین کنید. 
نقشهای پزشک و بیمار را مدام عوض و موقعیت های مختلف را ترسیم کنید و رفتار 

نادرست را اصلاح کنید.
سه. هرگز قبل از ورود به مطب کودک را از اینکه »درد« ندارد مطمئن نکنید. چنین 
هشدارهایی هیچ کمک ذهنی برای درک موقعیت بعدی نمی کند فقط آستانه 
تحمل کودک را می شکند. یادمان باشد تجربه حضور کودک در مطب و آزمایشگاه 

بسیار کم است و هشدارهای ما می توانند ویرانگر شوند.
چهار. وقتی وارد اتاق معاینه شدید طوری رفتار کنید که گویی دکتر دوست صمیمی 
شماست و کاملا به او اطمینان دارید. به جای کودک سخنی نگویید. میان حرف و 
پرسش های دکتر نپرید فقط صبورانه ناظر باشید و لبخند را فراموش نکنید. قربان 
صدقه های شما، وعده ها و هشدارهای شما هیچ کمکی به ایجاد رابطه بهتر بین 
فرزند بیمار و دکترش نخواهد کرد فرصت بدهید تا خودشان مسیر ارتباطی را بسازند.
پنج.  به هیچ وجه در مقابل پزشک،کودکتان را بابت عدم همکاری تحقیر و تهدید 
نکنید. »اگر دهنت را باز نکنی باید همین جا بمونی نمی بریمت خونه... اگر نگذاری 

خون بگیرند همینجا می گذاریم و میرویم... «
شش. هرگز برای کنترل کودک در خانه او را به دکتر و آمپول حواله ندهید.

هفت: به کودک هر بار که برای رفتن به مطب و ازمایشگاه بی قراری می کند وعده 
جایزه بزرگ از سمت خودتان یا پزشک ندهید. همانگونه که شرطی سازی در سایر 
وجوه تربیتی اشتباه است برای کنترل بیقراری کودک هم او را با پاداش دادن شرطی 
نکنید. اگر پزشک تشخیص داد برای صبوری کودک به او جایزه کوچکی مثل استیکر 

بدهد مداخله نکنیدو اجازه بدهید پزشک با شیوه و تشخیص خود ادامه دهد.
هشت. تاب آوری و تحمل کودک خود را در تمام حوزه ها توسعه دهید تا حین 
بیماری و تحمل درد و پروسه درمان هم رفتارهای ملایم تری داشته باشد. درد، 
ناامنی و پریشانی کودک را به رسمیت بشناسید اما با قربان صدقه های جانسوز مانند 
»مادر بمیره که تب داری، الهی من بمیرم دندان دردت را نبینم و...« تحمل وضعیت 

را برایش پیچیده تر نکنید.
نه. انتخاب پزشک صبور، امن، ملایم و توانمند در ارتباط گیری با کودکان بسیار 
مهم است لزوما سراغ پزشکانی که شهرت و ویترین دارند نروید شلوغی زیاد مطب با 

عدم صبوری آنها رابطه مستقیم دارد.
ده. خودکنترلی والدین در مواجهه با موقعیت های دردناک کودکانشان مهمترین 
اهرم مدیریت این وضعیت است اگر از دیدن خون، استفراغ کودک و درد کشیدن 
او بی تاب شده رفتارهای هیجانی شدید دارید از کودک فاصله موثر بگیرید از پدر/
مادر یا مادربزرگ و بستگان خیلی نزدیک هم کمک بگیرید تا بتوانید بر شرایط مسلط 

شوید.

مفقودی مدرک تحصیلی ) نوبت دوم(
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب علی زائری فرزند علی اصغر به 
شماره شناسنامه 1111صادره از قم در مقطع کارشناسی رشته 

مهندسی عمران-نقشه برداری صادره از واحد دانشگاهی میبد با 
شماره1948۵مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد.ازیابنده 
تقاضا می شوداصل مدرک را به دانشگاه  آزاد اسلامی واحد میبد 

به نشانی میبد کدپستی89۶۵1۵1۵۶7ارسال نمایند.
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اواخر هزارۀ پنجم پیش از میلاد مسیح، از فراز کوه یزدان در جنوب شرق 
قم که نگاه می کردی، گویا پرچم ایران را روی زمین پهن کرده بودند. سبزی 
باغات و سرخی میوه ها و سپیدی دریاچه نمک، در منطقه ای که پایان مسیر 

رودخانه »اناربار« بود، فرش زیبای طبیعت را در دل کویر پهن کرده بود.
اواخر هزارۀ پنجم پیش از میلاد مسیح، از فراز کوه یزدان در جنوب شرق 
قم که نگاه می کردی، گویا پرچم ایران را روی زمین پهن کرده بودند. سبزی 
باغات و سرخی میوه ها و سپیدی دریاچه نمک، در منطقه ای که پایان مسیر 

رودخانه »اناربار« بود، فرش زیبای طبیعت را در دل کویر پهن کرده بود.
این فرش زیبا تا قرن ها در این نقطه از کویر مرکز پهن بود. سرد و گرم روزگار 
اگر گاهی به خشکی و ویرانی اش می کشاند باز مردانی پیدا می شدند تا دوباره 

آن را سبز و پایدار کنند.
باغستان قم که مملو از شکوفه های درختان انار می شد، اناربار پای کوبان 
و دست افشان، از این همه زیبایی و تلألوء یاقوت های قم، طغیان می کرد و 

قهقه زنان خود را به سپیدی برف گونۀ دریاچۀ نمک می رساند.
به گذشته نزدیک که برسیم، باید پای صحبت پدربزرگ ها و مادربزرگ ها 
نشست تا برایمان بگویند از زمانی که حرم مطهر با درختانی زیبا احاطه شده 
بود و بخش های مختلف شهر از خیابان باجک گرفته تا منطقه جنوبی شهر 
به جای آسفالت و سنگ و سیمان از درختان انار و انجیر و … پوشیده شده 
بود. آن روزها که آنها جوان های پر شر و شوری بودند؛ در اوج گرمای تابستان 
سوار بر دوچرخه از یکسوی شهر به سوی دیگر می رفتند و باد خنکی که از 
جانب باغات برمی خاست، سر و صورتشان را نوازش می کرد. اولین سند برای 
ذکر باغات شهر قم مربوط به 1۲۵۶ است که در کتاب تاریخ دار الایمان قم 
مطرح شده و نام ۵4 باغ در آن ذکر شده است. مجموع مساحت این ۵4 باغ 
دو هزار و ۲77 جریب است. این اعداد یعنی یعنی ۲ هزار و ۵00 هکتار باغ به 
ازای 31۵ هکتار بافت تاریخی و به ازای هر نفر 700 متر مربع. اگر این باغ ها 
حفظ می شد در شرایط امروز به ازای هر نفر 33 متر مربع باغ داشتیم .حالا 
این روزها که در پنج ساله گذشته سرانه فضای سبز تکانی خورده و اعداد از 
13.9 متر به ۲0.3 رسیده، برای عده ای عجیب است که چرا مدیریت شهری 
باید به دنبال توسعه در زمینه فضای سبز باشد! از طرفی مسئله کارایی این 
سرانه هم موضوعی بسیار مهم است. آنطور که مسئولان می گویند از سرانه 
۲0 متری فضای سبز 10 متر مربوط به سرانه فضای سبز شهری است و 10 
متر فضای سبز جنگلی. یکی از چالش ها همین مسئله فضای سبز محلی 
است و دیگری موضوع پراکندگی کاربری های سبز در مناطق مختلف شهر. 
مسئله ای که به نوعی با عوامل مختلف از جمله تراکم جمعیت، قیمت زمین، 
توپوگرافی و … مرتبط است. فصل مشترک تمام این مناسبات طرح تفصیلی 
شهر قم است که وضعیت کاربری های سبز داخل محدوده شهر را مشخص 
کرده است. محسن صادقی امینی مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری 
شهرداری قم معتقد است که طرح تفصیلی باید متناسب با نیاز هر شهری 
باشد. به گفته وی دو مطالعه پایلوت وجود دارد که عمدتاً مشاوران از همین 
رفرنس در تدوین طرح های تفصیلی استفاده و سرانه ها را تعیین می کنند 
درصورتی که درواقع شهرهایی مانند قم و یزد و تهران که اقلیم و فرهنگشان 

متفاوت است، قاعدتا باید سرانه متفاوتی داشته باشند.

به گفته مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم فضای سبز 
باید همه نیازهای مقیاسی که برای آن تعریف شده را پاسخگو باشد. مثلًا اگر 
فضای سبز، محلی تعریف شده است باید علاوه بر تأمین نیازهای تفریحی در 
موقعیت مدیریت بحران و نظارت اجتماعی در سطح محله هم بتواند نقش 

ایفا کند.
به اعتقاد وی در موقعیت هایی مانند زلزله فضای سبز محلی می تواند به 
مدیریت بحران بسیار کمک کند و از طرف دیگر هم در حوزه نظارت اجتماعی 
تعلق خاطر مردم به فضای سبز محلی بیشتر است و آن را حیاط منزل خود 
می دانند و نظارت دقیق تری در آسیب های اجتماعی احتمالی در آن خواهند 

داشت.
آن طور که صادقی امینی گفته است کافی نبودن فضاهای عمومی در شهر 

می تواند موجب آشفتگی های متعدد اجتماعی شود.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد، شهردار قم در پاسخ به مسئله توزیع سرانه 
سبز شهری به گرانی قیمت ملک و لزوم تملک سنگین برای ایجاد فضای سبز 
در مرکز شهر اشاره می کند. به گفته وی تمرکز ایجاد فضای سبز در جنوب 
شهر قم به دلیل استفاده از ظرفیت های طبیعی از یک سو و استفاده از 
ظرفیت زمین های دولتی از سوی دیگر است. شهردار قم رسیدن به سرانه ۲۵ 
متری فضای سبز در سال آینده را برطرف کننده نیازهای زیست محیطی و 
اجتماعی شهر قم می داند و یک گام بزرگ در مسیر داشتن شهری پاک. وی 
در عین حال از برنامه شهرداری برای توسعه فضای سبز در مرکز شهر آنجا که 
امکان وجود داشته باشد، سخن می گوید. مفهوم سرانه فضای سبز همواره 
یکی از مهم ترین شاخص های کیفیت در زندگی شهری محسوب می شده 
فرهنگی  پیوست  به  سبز  کاربری های  توسعه  شهرسازان  نگاه  در  است. 
اجتماعی هم نیاز دارد. برخی از آنها معتقدند در مکان یابی فضای سبز باید 
اصول ویژه ای از جمله سهولت دسترسی عموم مردم و وجود کاربری های 
تقویت کننده نظارت اجتماعی جدی گرفته شود و الا پارک ها خود به محلی 
برای افزایش جرم و جنایت تبدیل می شوند. یکی دیگر از ابعاد ایجاد پارک ها 
و توسعه فضای سبز مسائل زیست محیطی است. آنطور که کارشناسان 
می گویند یک درخت 33 خدمت زیست محیطی، اجتماعی و اقتصادی به 
شهرها می دهد و از جمله می توان به تعدیل هوای شهر اشاره کرد. در طول 
۵0 سال اخیر متوسط دمای شهر قم ۵ درجه سانتی گراد افزایش یافته. 
عده ای این موضوع را به تغییر اقلیم نسبت می دهند اما در واقع این افزایش 
مربوط به گرمایش جزیره حرارتی شهر است نه مطلق دما. ریشه این موضوع 
را هم باید در موضوعاتی مانند خشک شدن رودخانه و از بین رفتن باغات 
پیدا کرد. همچنین هر درخت روزانه معادل مصرف دو انسان اکسیژن تولید و 
همچنین دی اکسید کربن تولید شده توسط یک خودرو را مصرف می کند. 
از طرفی هر هکتار پوشش جنگلی ۶8 تن گرد و غبار را جذب می کند. با این 
حساب باید گفت در شرایطی که سرانه فضای سبز در سالهای اخیر نزدیک 
به هفت متر ارتقا پیدا کرده یعنی 840 هکتار فضای سبز در این سالها به 
شهر قم اضافه شده که در مجموع توان جذب ۵7 هزار تن گرد و غبار را دارد. 
همچنین این حجم فضای سبز بیش از دو هزار تن اکسیژن به صورت سالانه 

تولید می کند و همه اینها قدم هایی است برای بهتر نفس کشیدن شهر.

سرانه  فضای سبز قم دراین سالها رشد قابل توجهی داشته است؛

قم این روزها بهتر نفس می کشد

فرمانده عملیات قرارگاه شهیدسلیمانی قم:

فاز دوم طرح شهید سلیمانی
 اجرایی می شود

فرمانده عملیات قرارگاه شهید قاسم سلیمانی درقم گفت: در فاز دوم طرح 
شهید سلیمانی، شاخصه ی بیماریابی و رهگیری کرونا بسیار برجسته و مورد توجه 

قرار گرفته است.
شهید  طرح  اجرای  از  هدف   ، خبرنگاران  جمع  در  جعفری  امیر  سرهنگ 
سلیمانی را کنترل اپیدمی بیماری کرونا خواند و گفت: طرح شهید سلیمانی از 
بیستم آبان ماه سال جاری ابلاغ و از اول آذرماه به صورت محله محور در سطح 
شهرستان قم اجرا شد و هدف این طرح در کل کشور کاهش مرگ و میر به میزان 
40 درصد، کاهش بستری به میزان ۵0 درصد و افزایش 90 درصدی حمایت از 
بیماران کرونایی بوده است که ظرف مدت اجرای آن به لطف خداوند توانستیم به 

کاهش چشمگیر 80 درصدی مرگ و میر دست یابیم.
وی در ادامه اظهارداشت: حدود ۲۵ میلیون نفر در کل کشور تحت پوشش 
حمایتی قرار گرفته اند که به استناد آمار منتشره و بر اساس میزان ابتلا، بستری 
و مرگ و میر، استان قم جزء استان های انتهایی آمار سراسر کشور می باشد و 
این نشان دهنده توفیق بزرگی الهی و تلاش متولیان امر بخصوص کمیته های 

عملیاتی بوده است.
جعفری افزود: همانطور که رهبر معظم انقلاب در پانزدهم اسفند فرمودند، به 
دلیل مشکلات اقتصادی و معیشتی که برای اقشار مختلف مردمی بوجود آمده، 
باید کاری کرد که کرونا هر چه سریعتر تکلیفش مشخص گردد، لذا به همین خاطر 
فاز دوم طرح شهید سلیمانی ابلاغ و هدف اصلی آن تقویت بیماریابی است؛ یعنی 

تا حد ممکن بیماران کرونایی را شناسایی، جداسازی و قرنطینه سازی نمود.
بیماری  رهیابی  که  مسئله  این  بیان  با  قم  شهرستان  بسیج  ناحیه  فرمانده 
در دستورالعمل قبلی هم وجود داشته اظهار داشت: در فاز دوم طرح شهید 
سلیمانی، شناسایی، جداسازی و قرنطینه بیماران و در نهایت قطع زنجیره انسانی 
بیماری برجسته شده است و می توان با اجرای این فاز کم کم به سوی ریشه کن 
نمودن این ویروس پیش رفت. فرمانده عملیات قرارگاه شهید سلیمانی لازمه 
تحقق این امر را عزم جدی متولیان، چه در بخش سلامت اعم از مراکز بهداشت و 
سلامت و چه در بسیج در قالب تیم های عملیاتی ارزیابی نمود و افزود: بسیجیان 
در سطح محلات شهر قم تعداد 9۲ کمیته ی عملیاتی محله و در شهر پردیسان 
تعداد 3 کمیته ی عملیاتی و جمعا تعداد 9۵ کمیته عملیاتی محله را تشکیل و در 
حال خدمت رسانی هستند که به فضل الهی آمار بسیار خوبی را در این زمینه به 

دست آورده ایم.
جعفری گفت: تعداد بیماران مبتلا به کرونا را در ابتدای طرح شهید سلیمانی 
تعداد 114۵ بیمار، در آذر ماه تعداد 418 بیمار، در دی ماه تعداد 178 بیمار، در 
بهمن ماه تعداد 100 بیمار و تا الان تعداد 88 بیمار و به عبارتی در بازه زمانی سه 

ماه و نیم تعداد 784 بیمار کرونایی توسط مراکز سلامت به ما معرفی شده اند.
وی همچنین از توزیع تعداد 13۲۲ بسته معیشتی مختص بیماران کرونایی به 
ارزش 4 میلیارد و ۶۵0 میلیون ریال، توزیع تعداد 17۲4 بسته بهداشتی مختص 
بیماران کرونایی، طبخ غذا به تعداد ۵۲۵۵ وعده مخصوص خانواده های دارای 
بیمار کرونایی و توزیع مبلغ یک میلیارد و 130 میلیون ریال کمک های نقدی 
بسیج در قالب طرح شهید سلیمانی خبر داد و تصریح کرد: این مبالغ در میان 
خانواده های نیازمند بخصوص نیازمندان به دارو توزیع گردیده و حتی در برخی 
موارد این کمک ها در قالب خرید اقلامی همچون بخاری، آبگرمکن، فرش و در 

چندین مورد خرید تبلت برای فرزندان خانواده های نیازمند انجام گرفته است.
فرمانده عملیات قرارگاه شهید سلیمانی با اشاره به روند کاهشی تعداد بیماران 
کرونایی از آغاز طرح شهید سلیمانی و تاثیرگذاری بسیار مطلوب این طرح در ارتقاء 
سطح سلامت جامعه افزود: قطعا علاوه بر تلاش های شبانه روزی نیرو های حوزه 

سلامت، خدمات بسیجیان هم بسیار مهم و ارزنده بوده است.
وی ادامه داد: یکی از خدمات بسیجیان برای قطع زنجیره انسانی کرونا، تقبل 
فعالیت های خانواده های دارای بیمار از قبیل: خرید مایحتاج و تحویل این اقلام 
به درب منازل آن ها بوده است. در کنار این فعالیت ها رهگیری و شناسایی بیماران 
کرونایی را می توان اضافه نمود و بسیج توانست 44۶8 مورد غربالگری حضوری و 

1۶ هزار مورد غربالگری تلفنی را در این زمینه صورت دهد.
 فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان قم در پایان ضمن اشاره به تقویت 
شاخصه ی بیماریابی در سطح شهر بر اساس ابلاغیه فاز دوم طرح شهید سلیمانی 
و پیگیری جدی آن، خاطرنشان کرد: برنامه ویژه فاز دوم طرح شهید سلیمانی در 
ایام نوروز، در آینده نزدیک توسط مسئولین استان قم بررسی و مفاد آن تصویب و 

اجرایی خواهد شد.
 

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم :

پیش فروش بلیت ناوگان جاده ای 
برای ایام نوی منتفی است

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم گفت : با 
توجه به احتمال شیوع فراگیر ویروس کرونا درایام تعطیلات نوروزی ، پیش فروش 

بلیت سفرهای این ایام، درسالجاری منتفی است .
 حمید سالاری  اظهارداشت :به منظور اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی و 
رعایت حداکثری شیوه نامه های بهداشتی ، ناوگان عمومی حمل و نقل مسافر 

جاده ای ، با ۵0 درصد ظرفیت مجاز به ارائه سرویس می باشند.
سالاری با یادآوری آنکه به دلیل کاهش چشمگیر سفرهای برونشهری ، شاهد 
وفور ناوگان عمومی حمل ونقل جاده ای مسافر می باشیم تاکید کرد : امسال هیچ 
گونه تغییر و افزایش بهای بلیت ناوگان عمومی حمل مسافر را نداریم و مراجعان 
محترم درصورت مشاهده هرنوع تخلف ، می توانند با تلفن گویای 141 مرکز 

مدیریت حمل ونقلی راهها تماس حاصل نمایند .
وی با تذکر مجدد آنکه ناوگان اتوبوسی – مینی بوسی ، مجاز به ارائه سرویس با 
ظرفیت۵0 درصد می باشند ، خاطر نشان ساخت : دراین طرح ، تنها صندلی 

های کنار پنجره اتوبوس مورد استفاده قرار میگیرند .
سالاری درخصوص نحوه صدور بلیت سفرهای ناوگان عمومی جاده ای نیز 
اظهار داشت : دفاتر حمل ونقل مسافر قبل از صدور بلیت موظف به وارد نمودن 
شماره کد ملی متقاضی به سامانه های اعلامی وزرات بهداشت بوده و در صورت 
تایید سلامت وعدم ابتلای فرد به ویروس کرونا ) طی دوهفته قبل (، مجاز به فروش 
بلیت می باشند. معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان قم اجرای شیوه نامه های بهداشتی توسط رانندگان ناوگان عمومی حمل 
مسافر را الزامی دانست و افزود : بازرسان و نظار این اداره کل ، طی ایام سفرهای 
نوروزی و درتمامی اوقات شبانه روز ، ضمن بازدید مستمر از دفاتر ، شرکتها و ناوگان 
عمومی حمل ونقل جاده ای ، براجرای کامل شیوه نامه های بهداشتی نظارت و 
درصورت مشاهده هرنوع اهمال ، مراتب جهت اعمال قانون اطلاع رسانی خواهد 

شد .
سالاری ضدعفونی ناوگان و صندلی ها ، استفاده از ماسک توسط راننده و 
کمکی ها را الزامی برشمرد و عنوان کرد : باید در ناوگان و پایانه های مسافربری ، 
ماسک و مواد ضدعفونی دستها به وفور در دسترس و مسافران نیز در ناوگان )اعم 

از اتوبوس ، مینی بوس و کرایه سواری( از ماسک استفاده نمایند .
تخلفاتی  شاهد  موارد  دربرخی  متاسفانه  که  موضوع  این  به  اذعان  با  وی 
درخصوص عدم اجرای شیوه نامه های بهداشتی توسط دفاتر، شرکتها و رانندگان 
ناوگان حمل ونقل مسافر بوده ایم اظهار داشت : کاربران گرامی درصورت مشاهده 
هرنوع تخلف ) اعم از افزایش بهای بلیت ، عدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی و 
...( میتوانند از طریق تماس مستقیم با تلفن گویای 141 و یا ارسال پیام به سامانه 

3000141 مراتب را اطلاع رسانی نمایند .
سالاری درخاتمه عنوان کرد : با عنایت به لغو سفرهای زیارتی به عتبات و وفور 
ناوگان عمومی حمل مسافر ، کاربران گرامی می توانند درتمام ایام نوروز با مراجعه 

به درگاههای اینترنتی نیز ، نسبت به خرید بلیت اقدام نمایند .
شایان توجه است درحال حاضر افزون بر ۲۶8 دستگاه اتوبوس ،319دستگاه 
مینی بوس و19۵دستگاه سواری کرایه درناوگان جاده ای استان قم  درحال 

فعالیت می باشند .

در جلسه شورای اطلاع رسانی  استان قم مطرح  شد:

ابراز نگرانی از افزایش سفر به قم
 در عید نوروز 

مسائل بهداشتی رعایت نشود محدویت ها تشدید می شود 

در چهلمین جلسه شورای اطلاع رسانی استان قم که روز دوشنبه با هدف 
بررسی آخرین وضعیت ویروس کرونا در این استان ترتیب یافت، بر ادامه هشدارها 

تا ریشه کنی کامل این ویروس تاکید شد. 
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم در این جلسه گفت: کماکان 
بر حجم، کمیت، کیفیت و اثربخشی اطلاع رسانی در خصوص پیشگیری، کنترل 
و مدیریت بیماری کرونا اصرار و تاکید داریم و تا زمانی که این ویروس به طور کامل 
ریشه کن نشده باید بیشتر به اطلاع رسانی بپردازیم. بیژن سلیمان پور افزود: 
مردم می توانند با رعایت مسائل بهداشتی، محدودیت ها را کاهش دهند، ولی 
در غیراین صورت ممنوعیت ها و محدودیت ها تشدید می شود. وی تاکید کرد: 
مسئولان و اصحاب رسانه باید نسبت به تغییر باورها و توصیه به رعایت پروتکل های 
بهداشتی تلاش بیشتری کنند. وی اضافه کرد: طبق مصوبه ستاد ملی کرونا سفر 
به شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع است و سفر به شهرهای زرد و آبی نیز باید با 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی باشد. سلیمان پور با ابراز نگرانی از افزایش سفر 
به قم در عید نوروز، ادامه داد: رسانه ها باید در روزهای پایانی سال هشدار لازم 
برای جلوگیری از سفر به قم انجام دهند تا نتایج خوبی دریافت شود. وی با تقدیر 
از اجرای طرح شهید سلیمانی، گفت: این طرح با شناسایی افراد بیمار به ویژه 
ناقلان بدون علامت کمک بزرگی به کاهش بیماری و هزینه های بخش بهداشت 
و درمان کرد. وی افزود: طرح شهید سلیمانی در استان قم به کنترل و تثبیت 
شرایط کمک جدی کرد و تاثیر چشم گیری بر درمان افراد قبل از وخیم تر شدن 
شرایطشان داشت. معاون استاندار قم همچنین با اشاره به تعطیلی آرامستان های 
قم در پنجشنبه آخر سال، بیان کرد: برای جلوگیری از تجمع و خسارت های 
احتمالی در چهارشنبه آخر سال نیز باید دستگاه های متولی هشدارهای لازم را 

ارائه دهند و رسانه ها نیز تولیدات ویژه داشته باشند.
تعطیلی آرامستان های قم در پنجشنبه آخر سال

مدیرکل مدیریت بحران قم نیز گفت: مسافرت به شهرهای نارنجی و قرمز 
کرونایی و بالعکس ممنوع است و به ترتیب ۵00 هزار و یک میلیون تومان جریمه 
دارد. محسن اوروجی افزود: اجرای دستورالعمل های بهداشتی در شهرهای 
مقصد گردشگری از جمله قم الزامی است و باید با تشویق مردم به رعایت این 

دستورات بتوانیم شرایط را حفظ کنیم و تا پایان کرونا، شرایط آبی داشته باشیم.
وی ادامه داد: با توجه به احتمال گسترش شیوع ویروس کرونا در تعطیلات عید 
نوروز، رسانه ها به گونه ای اطلاع رسانی کنند تا سفرها به حداقل برسد تا پس از 
پایان تعطیلات روزهای ناخوش نداشته باشیم. به گفته وی،  اگر اطلاع رسانی ها 
همسو و با یک روند باشد مردم اعتماد می کنند و انجام می دهند. اوروجی بیان 
کرد: با توجه به در پیش بودن اعیاد ماه شعبان، برپایی ایستگاه های صلواتی 
ممنوع است. وی خاطرنشان کرد: قم جزو استان هایی است که در ۲ روز تعطیلی 
هفته جاری با محدودیت تردد مواجه است و آرامستان های این شهر نیز در 

پنجشنبه آخر سال تعطیل می باشد.
۴۰ درصد افراد با تست های مثبت کرونا سابقه حضور در تالارها دارند

مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: آمار 
بستری بیماران مبتلا به کرونا در استان روزانه تا ۲۵ نفر افزایش یافته و آمار مراجعه 
به مراکز درمانی با علایم کرونا نیز روزانه حدود 3۵ نفر است و این آمار شاید بیانگر 

اوج گیری مجدد بیماری و شروع پیک چهارم در استان باشد.
سید هاشم صدر با اشاره به افزایش تست های مثبت کرونا در قم، افزود: پنج 
مورد بیماری کرونای جهش یافته در استان شناسایی شده که سه نفرشان در 
تالارها حضور داشته اند و این مساله نشان دهنده تاثیر حضور در تجمع در ابتلای 
افراد به بیماری است. وی اضافه کرد: 40 درصد افراد با تست های مثبت کرونا 
سابقه حضور در تالارها دارند. وی خاطرنشان کرد: با توجه به این که تجمعات 
منجربه افزایش شیوع کرونا می شود، باید رسانه ها به نحوی اطلاع رسانی نمایند 

تا تردد کمتری در سطح شهر داشته باشند.
افزایش تعداد کودکان مبتلا به ویروس کرونا هشداردهنده است

مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم نیز گفت: افزایش تعداد 
کودکان مبتلا به ویروس کرونا هشداری برای شیوع کرونای انگلیسی است و 

اصحاب رسانه باید با افزایش هشدارها،  حساسیت مردم را افزایش دهند.
محمدتقی سلطانی با اشاره به اجرای طرح شهید سلیمانی، افزود: 11 هزار و 
۶49 نفر که در تماس با موارد مثبت بوده اند، در این طرح ره گیری شده اند؛ از 
تعداد پنج هزار و ۶44 نفر تست کرونا گرفته شده که تست ۲80 نفر از آن ها مثبت 
بوده است. به گفته وی، بعضی از این افراد یا علایم نداشته و یا علایم خفیف داشته 
و از بیماری خبر نداشتند. وی خاطرنشان کرد: پیش بینی می کردیم که در هفته 
سوم بهمن ماه مجددا شاهد پیک چهارم شیوع کرونا باشیم، ولی به دلیل اقدام 
جمعی و کار تیمی بین گروه های بسیجی، هلال احمر، سپاه و مرکز بهداشت 
در طرح شهید سلیمانی، همچنان وضعیت قم آبی است. سلطانی تصریح کرد: 
هر زمان عادی انگاری اتفاق افتاده و محدودیت ها برداشته شده مجددا چند 
هفته بعد با پیک شدید و آمار بالا مواجه شدیم و هر زمان دستورالعمل ها رعایت 
و محدودیت ها اجرایی شده، شاهد کاهش آمار بیماری و حتی صفر شدن موارد 
فوتی بودیم. وی گفت: در این طرح 84 هزار و ۵8۶ بازدید انجام شده که 11 هزار 
و 199 اخطار کتبی صادر و 149 مورد نیز پلمب شده است. وی افزود: 9 هزار و 
4۵4 بسته معیشتی، سه هزار و ۶30 مورد بسته بهداشتی و حدود یک میلیارد 
تومان کمک هزینه بین نیازمندان در قالب طرح شهید سلیمانی توزیع شده 
است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز گفت: اگر طرح شهید سلیمانی 

نبود، ممکن بود مشکلات متعددی دامن گیر جامعه شود.
خبری  تولیدات  با  استان  رسانه های  افزود:  کاشانی  حسینی  موسی  سید 
دستورالعمل های  رعایت  لزوم  زمینه  در  لازم  اطلاع رسانی های  و  هشدارهای 

بهداشتی را انجام می دهند و مورد حمایت اداره کل ارشاد هستند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: یک هزار و ۵00 نفر عضو صندوق 
هنرمندان هستند و تاکنون برای یک هزار و 10۶ نفر کارت هنر صادر شده است.
معاون مطبوعاتی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز گفت: حجم اخبار در 
حوزه اطلاع رسانی در زمینه ویروس کرونا بالاست و موضوع طرح شهید سلیمانی 
نیز در دستور کار رسانه ها قرار گرفته است. محمدجواد محرابی افزود: جلسه ای 
نیز با حضور اعضای خانه مطبوعات خواهیم داشت تا در راستای انسجام رسانه ای 

برای ایام عید و قبل از عید مدیریتی در این حوزه داشته باشیم.
در این جلسه از تعدادی هنرمند خوشنویس تقدیر شد.

مسؤول کارگروه سلامت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان قم  خبرداد:

توزیع 7 هزار اصله درخت مثمر در 
روستاهای دهستان قمرود و قنوات

توزیع  از  قم  استان  سپاه  آبادانی  و  پیشرفت  قرارگاه  سلامت  کارگروه  مسؤول 
هفت هزار اصله درخت مثمر با مشارکت اهالی روستاهای بخش قمرود و قنوات 
قم در هفته درخت کاری خبر داد.  حجت الاسلام محمد مسعود مهدیان نیا 
اظهارداشت:در بررسی ما در مناطق هدف خود در دهستان های قمرود و قنوات 
داشته ایم به این نتیجه رسیده ایم که اهالی روستاهای کم برخوردارتر از فضای سبز 
و محیط زیست فعال، از نشاط و امید کمتری برخوردار هستند، زیرا درخت سمبل 
حیات و امید است و خداوند متعال در قرآن کریم انسان مومن و صالح را به حیات 
جاویدان و زندگی رویایی در جنت الماوی بشارت می دهد. »جنت« به معنای »باغ 
درخت« است که می تواند هدایت گرما برای تحقق تمدن نوین باشد که ای انسان 
ضرورت درخت در تمدن نوین یک امر اصیل و ضروریست. مهدیان نیا با بیان اینکه 
قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان قم از ابتدا تاکنون در راستای محرومیت زدایی 
از مناطق کم برخوردار استان قم هر ساله در اسفند ماه اقدام به تهیه و کاشت درخت 
مثمر با مشارکت اهالی روستاها کرده است، گفت: امسال نیز این طرح با شعار »هر 
درخت یک حسنه« به اجرا رسید و به حمدلله توانستیم با همکاری و استقبال 
کم نظیر اهالی 13 نوع درخت مثمر به تعداد حدود 7 هزار اصله را در ۲۵ روستا از 

روستاهای دهستان قمرود و قنوات به صورت نیم بهاء در اختیار اهالی قرار دهیم.

 
25 رجب سال 183 هجری قمری است و هفتمین 
خورشید آسمان امامت، پیشوای صبر و استقامت امام 
موسی کاظم)ع(، سنگینی امامت را بر دوش زمین می 
گذارد و امشب بدون غل و زنجیر و فارغ از صدای هلهله 

زنان قبیله تاریکی، راهی سفر می شود. 
بیست و پنجمین روز از ماه رجب سال 183 هجری 
قمری، خورشید نجابت و صبر و پاکی غروب می کند و 
شهر در شهر و کوچه در کوچه جهان و جهانیان یکباره 
رنگ غم می گیرد و شیعیان در اندوه پروانه سوختن هایش 

در کنج زندان به سوگ می نشیند. 
وجود  نور  از  هارون  زندان  که  بود  روزی  چنین  در 
هفتمین برگزیده خداوند به یکباره خاموش شد و سرو 
زیر  اندوه جانکاه شهادتش  در  عالم  و شقایق های  ها 
شکنجه های دشمنان دین خدا، به سجده می افتند و با 
ملائك و عرشیان هم ناله می شوند.  امام کاظم)ع(، در 
طول دوران امامتش چندین بار از سوی خلفای عباسی 
احضار و زندانی شد و سال های پایانی عمر خود را در 
زندان  های فضل بن یحیی و سندی بن شاهك به دور از 
وطن و خانواده گذراند و پروانه صفت از فراغ امام رضا)ع( 
سوخت.  اعتقاد و ارادت مردم شهر به امام خوبی ها و 
هفتمین سلاله شیر مرد خدا، آتش حسادت و ترس را 
در دل هارون و هارونیان انداخته بود و از بیم و وحشت 
بی انتهای تضعیف حکومت تاریك و طاغوتیشان، دست 
های باب الحوائج را با طوق های سرد زندان گره زدند.  
بِ فِی قَعْرِ  در زیارتنامه امام کاظم)ع( آمده است: »الْمُعَذَّ
جُون «؛ کسی که در سیاهچال ها شکنجه می  شد به  السُّ
او سلام داده شده است.  ایل و تبار شیطان و دودمان و 
عشیره تاریکی ها می خواستند در عمیق  ترین سیاه  چال 
های جور و جفا و بیدادگری مانع از تابش نور خورشید 
هدایت شوند اما دریغ از این جهل و بی خبری و نادانی. 

محبس  و  سلول  زده  ظلمت  ژرفای  از  سال  چهارده 
طاغوتیان، کورترین گره  های ناممکن را به یك اشاره و با 
سوز مناجات عاشقانه باز کرد و سیاه  ترین قلب  ها را به 
لرزه در آورد.   تعداد همسران امام کاظم)ع( روشن نیست. 
نخستین آن ها، نجمه مادر امام رضا)ع( است. از تعداد 
فرزندان او نیز در منابع تاریخی گزارش  های متفاوتی آمده 
است. به گزارش شیخ مفید، او 37 فرزند )18 پسر و 19 
دختر( داشته است. امام رضا)ع(، إبراهیم، شاهچراغ ، 
حمزه، إسحاق از جمله پسران و فاطمه معصومه و حکیمه 
از جمله دختران او هستند. نوادگان امام کاظم)ع( به 

سادات موسوی شهرت دارند. 
نسب، کنیه و القاب آن حضرت 

نسب موسی بن جعفر بن محمد بن علی بن حسین 
بن علی بن ابی طالب با چهار واسطه به امام علی )ع( 
می رسد. پدر او امام صادق)ع(، ششمین امام شیعیان 
ابوابراهیم،  را  او  کنیه  است.   بربریه  حمیده  مادرش  و 

ابوالحسن اول، ابوالحسن ماضی و ابوعلی گفته  اند. 
امام موسی کاظم)ع( را به دلیل کنترل خشم خود در 
برابر بدرفتاری دیگران، کاظم و به سبب عبادتِ بسیار، 

عبد صالح لقب داده  اند. 
باب الحوائج نیز از القاب اوست و مردم مدینه او را زَیْنُ 

المُجتَهدین )زینت تلاش  گران( می  نامیدند. 
 شهادت هفتمین امام شیعیان 

واپسین روزهای عمر امام کاظم)ع( در زندان سندی 
بن شاهك سپری شد. شیخ مفید گفته است سندی، 
به دستور هارون الرشید امام را مسموم کرد و امام سه روز 

پس از آن به شهادت رسید. شهادت وی ۲۵ رجب سال 
183 قمری در بغداد رخ داده است. درباره زمان و مکان 

شهادت امام کاظم )ع( نظرات دیگری هم وجود دارد. 
پس از آنکه موسی بن جعفر)ع( به شهادت رسید، سندی 
به  امام  این  گونه جلوه دهد که  بن شاهك می  خواست 
مرگ طبیعی از دنیا رفته است از همین رو عده  ای از فقها 
و سرشناسان بغداد را حاضر کرد و پیکر امام را به آن  ها نشان 
داد تا ببینند در بدن امام جراحتی وجود ندارد. هم  چنین 
به دستور او پیکر امام را روی پل بغداد قرار دادند و اعلام 
کردند که موسی بن جعفر به مرگ طبیعی از دنیا رفته است. 

آرامگاه هفتمین ستاره آسمان امامت 
آرامگاه امام کاظم)ع( و امام جواد)ع(، در منطقه کاظمین 
در بغداد به حرم کاظمین مشهور و زیارتگاه مسلمانان به  
ویژه شیعیان است. بر پایه روایاتی از امام رضا)ع(، ثواب 
زیارت قبر امام کاظم)ع(، با زیارت قبر پیامبر اکرم)ص(، 

حضرت علی)ع( و امام حسین)ع( برابری می کند. 
مهم ترین اتفاقات و اقدامات دوران امامت امام 

کاظم)ع( 
نزدیک به 3 هزار حدیث باواسطه و بی واسطه از امام 
کاظم)ع( تنها در کتاب »مسند الامام الکاظم« جمع آوری 
شده است، احادیثی که نشان از تلاش این امام همام)ع( 
برای احیای تشیع و گسترش آموزه های ناب اسلامی دارد 
و این مهم به وسیله انجام مناظره و گفت وگو با خلفای 

عباسی و دانشمندان غیرمسلمان صورت می گرفت.
بن  موسی  امامت  دوره  در  شیعه:  در  انشعاب  الف( 
جعفر)ع(، فرقه های اسماعیلیه، فطحیه و ناووسیه شکل 
گرفت. هر چند در زمان حیات امام صادق)ع(، زمینه 
انشعاب در شیعه فراهم شده بود اما انشعابی در میان آنان 
رخ نداد. اما با شهادت امام صادق و آغاز امامت موسی بن 

جعفر)ع(، شیعیان به فرقه های مختلفی منشعب شدند.
ب( فعالیت غالیان)افراطیون(: در دوره امام کاظم)ع(، 
غالیان نیز فعال بودند. در این دوره فرقه بشیریه شکل 
امام  از اصحاب  بشیر  بن  به محمد  گرفت که منسوب 
امام،  حیات  زمان  در  او  بود.  جعفر)ع(  بن  موسی 

دروغ هایی به آن ایشان نسبت می داد. 
ج( مناظره ها و گفت وگوها: مناظرات و گفت وگوهایی 
از امام کاظم)ع( با برخی از خلفای عباسی و دانشمندان 
قرشی  شریف  باقر  است.   شده  گزارش  غیرمسلمان 
هشت گفت وگو از امام کاظم)ع( با عنوان مناظرات آن 
حضرت گرد آورده است. امام کاظم)ع( با مهدی عباسی 

مناظره هایی درباره فدک و نیز حرمت خمر در قرآن انجام 
داده است. با هارون عباسی نیز مناظراتی داشته است. 
از آنجا که هارون می خواست خویشاوندی پیامبر)ص( با 
خود را نزدیک تر از نسبت او با موسی بن جعفر )ع( نشان 
دهد، امام کاظم)ع( در حضور هارون به نزدیک تر بودنِ 
انتساب خویش به پیامبر)ص( تصریح کرد. گفت وگوهای 
موسی بن جعفر )ع( با عالمان ادیان دیگر نیز معمولا در 
پاسخ به پرسش های آنان صورت گرفته که در پایان به 
گرویدن آنان به اسلام انجامیده است. د( قیام علویان: 
قدرت  دوران  با  جعفر)ع(  بن  موسی  زندگانی  دوران 
گرفتن عباسیان و قیام های متعدد از طرف علویان علیه 
آنان هم زمان بود. عباسیان با شعار طرفداری و حمایت 
از اهل بیت)ع( به قدرت رسیدند، اما طولی نکشید به 
بسیاری  و  شدند  تبدیل  علویان  برای  سخت  دشمنی 
سخت گیری  انداختند.  زندان  به  یا  کشتند  را  آنان  از 
حاکمان عباسی بر علویان سبب شد تا شماری از علویان 
سرشناس دست به قیام بزنند.  قیام نفس زکیه، تشکیل 
حکومت ادریسیان و قیام شهید فخ از آن جمله بود. قیام 
فخ در 1۶9 قمری در دوره امامت موسی بن جعفر )ع( و 

خلافت هادی عباسی به وقوع پیوست. 
امامتش  دوران  طول  در  کاظم)ع(  امام  زندان:   ه( 
چندین بار به وسیله خلفای عباسی احضار و زندانی شد. 
نخستین بار در زمان خلافت مهدی عباسی، امام )ع( را به 
دستور خلیفه از مدینه به بغداد منتقل کردند. هارون نیز 
۲ بار امام را زندانی کرد. زمانِ دستگیری و زندان اول در 
منابع ذکر نشده اما دومین بار در ۲0 شوال 179 قمری 
در مدینه دستگیر و در هفتم ذی الحجه در بصره در خانه 
عیسی بن جعفر زندانی شد. بنا به گزارش شیخ مفید، 
هارون در 180 قمری در نامه ای به عیسی بن جعفر، از 
او خواست امام را به قتل برساند اما او نپذیرفت.  امام )ع( 
را پس از مدتی به زندان فضل بن ربیع در بغداد منتقل 
را در  پایانی عمر خود  امام کاظم)ع( سال های  کردند. 

زندان های فضل بن یحیی و سندی بن شاهک گذراند. 
در  کاظم)ع(  امام  عمر  روزهای  واپسین  شهادت:  و( 
زندان سندی بن شاهک سپری شد. شیخ مفید گفته 
است که سندی به دستور هارون الرشید امام را مسموم 
کرد و امام سه روز پس از آن به شهادت رسید.  شهادت 
ایشان ۲۵ رجب  183 هجری در بغداد رخ داده است. 
درباره زمان و مکان شهادت امام کاظم )ع( نظرات دیگری 

هم وجود دارد.

به مناسبت سالروزشهادت هفتمین شقایق معصومیت و اسوه صبر:

امام موسی کاظم)ع(؛ گنجینه فضیلت و حافظ مکتب جعفری
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دبیر ستاد تنظیم بازار خبرداد:

آغاز خرید کالاهای اساسی  
مورد نیاز سال۱۴۰۰

دبیر ستاد تنظیم بازار از آغاز خرید کالاهای اساسی مورد نیاز سال 1400 خبر داد و گفت که 
میوه های ذخیره شده طریق کارگروه تنظیم بازار در روزهای آینده توزیع می شود. 

عباس قبادی در جلسه ستاد تنظیم بازار گفت: در سال  1399 به اندازه سال  1398 کالا 
به کشور وارد شده است. بیش از ۲0 میلیون تن کالاهای مورد نیاز در سال جاری از کشورهای 
مختلف خریداری و وارد شده است. اکثر کالاهای خریداری شده کالاهای واسطه ای از جمله 

مواد اولیه کارخانه ها و کالاهای مصرفی مصل روغن، جو و غیره بوده است.
با بیان اینکه موجودی بنادر مانند سال گذشته است و در این زمینه کسری وجود  وی 
ندارد، تصریح کرد: بانک مرکزی امسال 100 درصد اعتبارات مورد نیاز را به کالاهای اساسی 

اختصاص داده و خرید برای کالاهای سال 1400 نیز آغاز شده است.
قبادی همچنین درباره تنظیم بازار شب عید گفت: طی جلسات اخیر با همه دست اندرکاران 
از باغداران تا تشکل ها، مقرر شد مکان های مناسبی در اختیار آنان قرار گیرند تا بتوانند کالا را 
به صورت مستقیم عرضه کنند که حذف واسطه ها و دلال ها را در پی خواهد داشت. امیدواریم 
با قیمت مناسب تر میوه و تره بار در اختیار مردم قرار گیرد. با استانداران سراسر کشور نیز 
هماهنگی شده است. به گفته این مقام مسئول در میادین میوه و تره بار شهرداری تهران بیش 
از 80 نقطه آماده است که در اختیار تولیدکنندگان قرار می گیرد تا میوه را به صورت مستقیم 
عرضه کنند. یکی از برنامه ها هم این است میوه هایی که از طریق کارگروه تنظیم بازار ذخیره 

سازی شده، در روزهای آینده توزیع شود.
تولید روغن 3۰ درصد بیشتر از مصرف

قبادی همچنین در حاشیه این جلسه درباره وضعیت بازار روغن گفت: در گذشته به طور 
میانگین ماهیانه 14۵ هزار تُن روغن خام به کارخانجات تحویل داده می شد ولی در حال حاضر 
این مقدار به بالغ 180 هزار تُن رسید و در اسفند ماه به حدود ۲00 هزار تُن افزایش پیدا کرده 
است. به طور کلی میزان تولید روغن در کشور حدود 30 درصد بیش از نیاز و مصرف کشور 
است و به نظر می رسد تنش هایی که در بازار روغن وجود دارد بیشتر به دلیل فضای روانی است 
که ایجاد شده است. لازم به ذکراست ، این اظهارات در حالی مطرح می شود که گزارش های 
میدانی نشان می دهد مردم همچنان برای تهیه روغن جامد دچار مشکل هستند و حتی اخیرا 

فروش روغن جامد با کارت ملی خبرساز شد.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی، توزیع و تنظیم بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت :

روغن گران نمی شود تا۶ ماه ذخیره داریم
مدیرکل دفتر برنامه ریزی، توزیع و تنظیم بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( با تاکید 
بر اینکه ارز ترجیحی واردات روغن خام تا سال آینده پابرجاست و روغن گران نمی شود، گفت 

که در حال حاضر به اندازه شش ماه، روغن ذخیره شده است. 
سعید صارمی در یک برنامه تلوزیونی در مورد وضعیت ذخایر روغن خام و تولید روغن نباتی 
در کشور، گفت: نیاز ماهانه کشور به روغن خام حدود 1۵0 هزار تن است که آذرماه امسال هر 
ماه 180 هزار تن روغن خام به بازار ترزیق شده است و در اسفند ماه این رقم به ۲00 هزار تن 
افزایش یافت. بنابراین تا 1۵ اسفند حدود 100 هزار تن از روغن خام توزیع و تولید شده و مابقی 

آن نیز تا پایان سال انجام می شود.  
وی با بیان اینکه علاوه بر ۲00 هزار تن حدود ۲۵ هزار تن هم به بخش صنف و حدود 3۵ هزار 
تن نیز به بخش صنعت تخصیص یافته، وعده داد که روغن مورد نیاز ماه رمضان هم با همین 

برنامه ریزی تامین  شود.  
صارمی افزود: همچنین به سازمان های صمت استان ها اعلام شده تا نیاز  آنها تامین شود، 
به شرط اینکه کارخانجات تولید و در شبکه هایی که سازمان صمت اعلام می کند، توزیع کنند. 

بنابراین با ارائه تاییدیه باز هم روغن خام مورد نیازشان تامین می شود.  
به گفته این مقام مسئول اگرچه به جای 1۵0 هزار تن روغن ۲00 هزار تن روغن توزیع 
می شود، اما ترس و نگرانی مردم از افزایش قیمت روغن نباتی موجب افزایش تقاضا شده است.  
مدیرکل دفتر برنامه ریزی، توزیع و تنظیم بازار وزارت صمت با تاکید بر اینکه قیمت روغن نباتی 
افزایش نمی یابد و ارز ترجیحی واردات روغن خام نیز تا سال دیگر پابرجاست، تصریح کرد: 

ذخایر روغن خام کافی است و به اندازه شش ماه ذخیره داریم.

با موافقت رئیس سازمان برنامه و بودجه؛

مشکل حقوق بازنشستگان ایران ایر حل شد
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اعطای کمک های مالی به صندوق بازنشستگی هما موافقت 
کرد و گفت: درهای سازمان برنامه و بودجه به روی بازنشستگان باز است و هیچ بازنشسته ای 

نباید شب عید ناراضی باشد. 
به گزارش سازمان برنامه و بودجه، با وجود توافق سازمان برنامه و بودجه کشور با »ایران ایر« 
مبنی بر کمک به صندوق بازنشستگی هما،  جمعی از بازنشستگان این ایرلاین ظهر امروز مقابل 

سازمان برنامه تجمع کردند.
رییس امور راه و ترابری در دیدار با تجمع کنندگان از دستور نوبخت برای پرداخت حقوق 
بازنشستگان براساس پیشنهادات شرکت هواپیمایی هما خبر داد و گفت: وی دو جلسه با 
رییس این شرکت و مدیران صندوق بازنشستگی آن ملاقات داشته و تاکید شدکه شب عید هیچ 

بازنشسته ای نباید ناراضی باشد.
»نعمت الله ترکی« معاون وزیر راه نیز در این جلسه وعده داد که مشکلات صدور احکام اداری 

بازنشستگان را پیگیری کند و همسان سازی حقوق آنها نیز اجرایی شود.
در ماه های گذشته بازنشستگان شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران به دلیل عدم 

پرداخت معوقه ها معترض بودند.
»علیرضا برخور« مدیر عامل ایران ایر پیش از این گفته بود: »با توجه به وضعیت کنونی ایران 
ایر چگونه می توانیم معوقات و حقوق بازنشستگان این بخش را تامین کنیم. درآمد هما کفاف 

پرداخت حقوق پرسنل و بازنشستگان را نمی دهد.«

یارانه اسفندماه چهارشنبه واریز می شود 
سازمان هدفمندسازی یارانه ها اعلام کرد: یکصد وبیست و یکمین مرحله یارانه نقدی مربوط 
به اسفندماه ساعت ۲4 روز چهارشنبه )۲0 اسفند( به حساب سرپرستان خانوار واریز خواهد 

شد. 
بر اساس اطلاعیه سازمان هدفمندسازی یارانه ها، »یکصد و بیست و یکمین« مرحله یارانه 
نقدی مربوط به اسفند ماه جاری به ازای هر نفر 4۵ هزار و ۵00 تومان به همراه افزایش 
حداقل مستمری خانوارهای مددجویان تحت حمایت کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان 
بهزیستی کشور ساعت ۲4 روز چهارشنبه ۲0 اسفند ماه به حساب سرپرستان خانوار واریز و 

قابل برداشت خواهد شد.
همچنین در اطلاعیه این سازمان آمده است: بر اساس مصوبه ستاد ملی کرونا و اطلاع 
رسانی های قبلی، این ماه نهمین قسط از اقساط تسهیلات قرض الحسنه یک میلیون تومانی 

از یارانه سرپرستان خانواری که تسهیلات را دریافت کرده اند، کسر خواهد شد.
طبق آخرین آمار موجود بیش از ۶ میلیون و 993 هزار و 380 سرپرست خانوار در دو مرحله 
پرداخت تسهیلات به یارانه بگیران معیشتی، از تسهیلات یک میلیون تومانی بهره مند شده اند.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: به نظر می رسد که بورس از هفته دوم یا 
سوم فروردین ماه وارد فاز صعودی شود و دیگر نتوان به راحتی به سهام ارزنده 
و بنیادی بازار دست یافت، بنابراین بهتر است سهامداران در سهام ارزنده و 
بنیادی که در مجامع می توانند سود خوبی را تقسیم کنند حضور داشته باشند. 
»پیمان حدادی« به روند کنونی معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در روزهای 
گذشته در بازار سهام شاهد کاهش ارزش معاملات بودیم که این موضوع نشات 

گرفته از چند عامل بود.
وی اظهار داشت: ابتدا باید پذیرفت که با توجه به نزدیک شدن روزهای پایانی 
سال، میزان ریسک پذیری در بازار کاهش پیدا کرده و دیگر  شاهد وجود خریدار 

چندانی در بازار نیستیم.
حدادی بیان داشت: افرادی که به دنبال خروج از بازار بودند در نهایت با هر 
قیمتی از بازار خارج شدند، به همین دلیل در قسمت فروش شاهد فروش های 
سنگینی در بازار نیستیم و صف های فروش ایجاد شده در چند روز گذشته به 

دلیل نبود خریدار بوده است.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: همچنین کارگزاران اعلام کردند که 
اجباری برای تسویه اعتبارات وجود ندارد؛ بنابراین افرادی که اقدام به دریافت 
اعتبار کرده بودند این ریسک را پذیرفتند که با اعتبار، سال را به پایان برسانند، 
در نتیجه عدم الزام فروش سهام از این گروه معامله گران باعث شد تا ارزش 

معاملات با کاهش همراه شود.
وی خاطرنشان کرد: از طرف دیگر رونق بازار اوراق بدهی در دو هفته گذشته 
بیشتر بر بازار سهام سایه انداخت تا معاملات این بازار چندان رونق نگیرد و 

بیشتر نگاه ها معطوف به سمت بازار اوراق بدهی شود.
بازار مانند قیمت  با توجه به وجود ثبات در عوامل بنیادی  حدادی گفت: 
ارز و قیمت های جهانی، همچنین تصویب برخی از مصوبه های شورای عالی 
از 4.۵  نیز حمایت  و  ثابت  با درآمد  بورس مانند خرید سهام توسط صندوق 
میلیون سهامدار که دارای کمتر از 10 میلیون تومان سرمایه در بازار بودند تا 
حدودی باعث شد که معاملات بازار از روز شنبه سمت و سوی رشد را به خود 
بگیرد که به نظر می رسد این روند در بازار ادامه دار باشد و  همچنان امروز و فردا 
شاهد افزایش تقاضا در بازار باشیم. این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: 
سهامداران نباید چنین تصوری را داشته باشند که با بازگشت رشد به معاملات 
از  بازار  حتم  به طور  اما  باشیم،  بازار  در  خرید  صف های  ایجاد  شاهد  بورس 

صف های فروش پر عرضه فاصله خواهد گرفت.
روند متعادل بازار در ایام باقی مانده تا پایان سال

وی، روند معاملات بورس در چند روز پایانی سال را پیش بینی کرد و گفت: در 
هفته جاری و هفته آینده که روزهای پایانی سال هستند بازار روند متعادلی را در 
پیش می گیرد و حجم معاملات با افزایش و کاهش چندان چشمگیری همراه 

نخواهد بود، بازار با نوسان مثبت کار خود را پایان می دهد و پرونده معاملات 
بورس در سال 99 بسته خواهد شد.

بازار  افزود:  و  کرد  اشاره  ماه  فروردین  در  بورس  معاملات  روند  به  حدادی، 
سرمایه که 2٧ اسفند ماه به کار خود پایان می دهد تا 10 روز متوالی تعطیل 
می شود، ممکن است در این مدت اخباری وارد این بازار شود و قیمت ها در 
بازارهای جهانی با تغییر و تحول زیادی همراه شود؛ بنابراین سهامدارانی که 
دارای سرمایه کمی در بازار هستند تمایل دارند تا بدون سهم سال را به پایان 

برسانند.
تاثیرات رمز ارزها بر بازار سرمایه

این کارشناس بازار سرمایه به تاثیر معاملات بیت کوین بر بازار سرمایه تاکید 
کرد و اظهار داشت: در چند هفته اخیر موضوع بیت کوین یا رمز ارزها معاملات 
بورس را تحت تاثیر قرار داد و باعث شد تا سهامداران از بازار سرمایه فاصله 

بگیرند و به سمت بازار رمز ارزها پیش بروند.
وی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد در روزهای آینده به دلیل محدودیت هایی 
که از سمت بانک مرکزی برای این بازار گذاشته شده، انتقال نقدینگی از سمت 
بازار سرمایه به سمت رمز ارزها کاهش یابد؛ بنابراین دیگر عامل خاصی در بازار 
وجود ندارد که به دنبال آن سهامداران حقیقی بخواهند به سمت فروش سهام 

خود در بازار بروند.
حدادی گفت: سهامداران حقیقی که اکنون در بازار به دنبال فروش سهام 
هستند تجربه چندانی از این بازار ندارند و جزو افرادی هستند که در سقف های 
قیمتی خرید کردند و اکنون در حال فروش سهام خود در کف های قیمتی 

هستند.
وی ادامه داد: سهامداران می دانند سهام شان اکنون در بازار ارزنده است اما 
اقدام به فروش سهام خود در بازار می کنند با این امید که دوباره با قیمت کمتر 
خرید کنند، در حالی که در وضعیت فعلی چنین اقدامی اشتباه است و هر 
لحظه ممکن است بازار به مدار صعودی بازگردد و شاهد افزایش قیمت سهام 

در بازار باشیم.
انجام  براساس پیش بینی های  بازار سرمایه خاطرنشان کرد:  این کارشناس 
شده به نظر می رسد که بورس از هفته دوم یا سوم فروردین ماه وارد فاز صعودی 
شود و دیگر نتوان به راحتی به سهام ارزنده و بنیادی بازار دست یافت، بنابراین 
بهتر است سهامداران در سهام ارزنده و بنیادی که در مجامع می توانند سود 

خوبی را تقسیم کنند حضور داشته باشند.
وی در پاسخ به اینکه اقبال بازار بیشتر به سمت کدام یک از صنایع در بازار 
است، گفت: اکنون تمایل و رونق معاملات بورس بیشتر به سمت سهامی مانند 
پالایشی ها، معدنی ها، فولادی ها و پتروشیمی ها است که مرتبط به قیمت های 
جهانی هستنند، اما اگر تا پایان سال جاری اخبار مثبتی در زمینه FATF در 

بازار منتشر شود سهامی مانند بانکی و خودرویی با رونق همراه خواهند شد.
حدادی افزود: با توجه به وضعیت حاکم شده در بازار احتمال افزایش قیمت 
سهام در بازار بسیار بیشتر از ریزش قیمت ها است و بهتر است سهامدارانی 
که در زیان هستند از تصمیمات هیجانی در بازار برای جبران ضررهای خود 

بپرهیزند.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: بهار بورس نزدیک است و پیش بینی 
ما این است که شاخص بورس تا خرداد ماه به کانال یک میلیون و ٧00 هزار 

واحد خواهد رسید.

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد؛

سهامداران بورس در کدام سهم ها بمانند؟

از  یکی  گفت:  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
انحصار  به  مربوط  مشکلات  از  برون رفت  راهکارهای 
مخابرات ایران و مشکلات اینترنت خانگی، رفتن به سمت 
تکنولوژی ۵G-FWA است، یعنی استفاده از نسل پنجم 
اینترنت )۵G( برای اینترنت خانگی که می تواند حتی 

کیفیت اینترنت را تا 30 برابر بالا ببرد. 
»محمدجواد آذری جهرمی« در مراسم بهره برداری از 
نخستین سایت ۵G شرکت مبین نت برای ارائه سرویس 
مسیر  در  حرکت  افزود:  سازمان،  مشتریان  به  تجاری 
خدمت رسانی به مردم را به این مجموعه تبریک می گویم. 
وزارت ارتباطات به عنوان ناظر باید به نیاز بازار و مردم توجه 

کنند و متناسب با آن خدمات را توسعه دهد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: مردم امروز در 
کوچه، خیابان، شهر و روستا مطالبه پهنای باند دارند. 
چرا که زندگی روزمره شان به فضای مجازی و پهنای باند 

وابسته شده است.
باند  پهنای  این  از  اضافه کرد: بخشی  آذری جهرمی 
توسط شرکت های اینترنت خانگی و بخشی نیز توسط 
اینترنت همراه تامین می شود. البته به دلیل اشتباهات 
واگذاری مخابرات در چند سال اخیر و انحصاری که در این 
زمینه ایجاد شده است، در زمینه اینترنت ثابت مشکلاتی 
داریم. انحصار، مشکلات زیادی ایجاد می کند همانطور 

که اگر همراه اول تنها بود، پیشرفتی نمی کرد زمانی که 
ایرانسل و رایتل آمدند همراه اول پیشرفت کرد.

وی یادآور شد: این اشتباه در خصوصی سازی مخابرات 

و واگذاری داکت ها و سیم های مسی که جزو انفال است 
شکل گرفت.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: از آنجایی که 

شرکت مخابرات، رقابتی نیز احساس نمی کرد، نه خودش 
سرمایه گذاری کرد نه اجازه سرمایه گذاری به بقیه را داد. 
این فرآیند اشتباه باید اصلاح شود. ما لایحه ای را برای 
حال  در  که  کردیم  ارائه  مسی  سیم  و  داکت  آزادسازی 

بررسی است تا به مجلس ارسال شود.
نخستین سایت ۵G شرکت مبین نت برای ارائه سرویس 
شده  بهره برداری  آماده  سازمانی  مشتریان  به  تجاری 
است. در این مراسم که با حضور وزیر ارتباطات و فناوری 
به  سازمانی  مشترک  چند  ارتباط  شد،  برگزار  اطلاعات 
تکنولوژی نسل پنجم ارتقا یافت. اینترنت نسل پنجم امروز 
در خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران و سازمان فناوری 
اطلاعات شهرداری تهران به بهره برداری رسید. ایرنا از این 
طریق به سیستم ابری متصل شد تا بتواند خدمات تازه ای 

را در حوزه تکنولوژی دریافت کند.
خبرگزاری  اطلاعات  فناوری  معاون  رافع«  »وحید 
جمهوری اسلامی )ایرنا( گفت: امروز با همکاری شرکت 
ارتباطات مبین نت امکان اتصال پهنای باند یک گیگابیت 
بر ثانیه داریم و جا دارد از وزیر ارتباطات و مدیرعامل مبین 

نت تشکر ویژه کنیم.
با  قبل  سال   ۲0 حدود  که  طور  همان  افزود:  وی 
تکنولوژی دایل آپ شاهد پیشرفت بودیم با ۵G نیز شاهد 

ادامه موفقیت ها باشیم.  

وزیر ارتباطات اعلام کرد:

۵G افزایش ۳۰ برابری کیفیت اینترنت با استفاده از

مدیرعامل اتحادیه تعاونی مسافربری کشور گفت: طبق روال هر سال به دلیل وجود 
تردد یک سر خالی در ایام نوروز، بلیت اتوبوس برای نوروز 1400 هم با ۲0 درصد 

افزایش قیمت به فروش می رود. 
احمدرضا عامری در تشریح آخرین وضعیت آماده سازی ناوگان برای سفرهای 
ضروری ایام نوروز اظهار داشت: در حال حاضر پروتکل های بهداشتی ابلاغی نظیر 
ضد عفونی ناوگان، استفاده از ماسک و محلول های ضدعفونی کاملًا رعایت و تأکید 

می شود.
تغییر در اجرای فاصله گذاری اجتماعی بین صندلی ها

مدیرعامل اتحادیه تعاونی مسافربری کشور ادامه داد: تردد اتوبوس ها با ظرفیت 
۵0 درصد به دلیل رعایت فاصله گذاری اجتماعی در حال انجام است اما برای نوروز 
امسال تغییری که در مورد فاصله گذاری ایجاد شد این است که اقوام درجه یک )نظیر 
یک خانواده چهار نفره( می توانند دو نفر در دو صندلی کنار هم بنشینند در حالی که 

پیش از این فقط صندلی های کنار پنجره فروخته می شد.

وی افزود: البته با توجه به شیوع کرونا و وجود شهرهای قرمز ،نارنجی و زرد بعید می 
دانم ناوگان اتوبوسی در ایام نوروز تقاضای زیادی داشته باشد.

 آماده سازی ۸3 هزار دستگاه انواع ناوگان عمومی مسافری 
عامری اظهار داشت: برای ایام نوروز 14 هزار و ۵00 دستگاه اتوبوس، ۲3 هزار 

دستگاه مینی بوس و 4۶ هزار دستگاه سواری کرایه آماده خدمت به ناوگان هستند.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی مسافربری کشور اظهار کرد: پیش از این و در سال های 
قبل نیز ناوگان اتوبوسی با تقاضای چندانی مواجه نبود و امسال هم به دلیل شیوع 
کرونا تقاضای سفر بسیار کاهش یافته است و فعلًا اولویت ما خلاصی از ویروس 
منحوس کرونا است ولی با این شرایط مشکل از نظر جابه جایی مسافر کاملا آماده 
هستیم. وی در پاسخ به این سوال که آیا برای نوروز امسال قیمت بلیت نظیر سنوات 
قبل افزایش می یابد؟ گفت: به هر حال در ایام نوروز همیشه تردد یک سر خالی داریم 
به عنوان مثال روزهای ابتدایی نوروز در مسیرهای برگشت به تهران صندلی ها خالی 
است و روزهای پایانی نوروز در مسیرهای خروج از تهران صندلی ها خالی است و به 

همین دلیل معمولًا طبق روال سنوات قبل، برای این ایام نوروز بیست درصد افزایش 
قیمت بلیت اعمال می شود.

 ظرفیت برای سفرهای نوروزی به اندازه کافی موجود است 
عامری درباره پیش فروش بلیت های اتوبوس بیان کرد: با توجه به امکان خرید 
اینترنتی بلیت همه ظرفیت ها در طول سال برای فروش اینترنتی فراهم شده است و 
از این نظر مردم مشکلی ندارند و می توانند بلیت های خود را از طریق اینترنت و سایت 

های مشخص و سایت شرکت های تعاونی دریافت کنند.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی مسافربری کشور اضافه کرد: در حال حاضر ظرفیت برای 

سفرهای نوروزی به اندازه کافی موجود است.
به گزارش فارس در حالی مدیرعامل اتحادیه تعاونی مسافربری کشور از افزایش ۲0 
درصدی قیمت بلیت اتوبوس برای ایام نوروز می گوید که پیش از این مدیرکل دفتر 
حمل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای به فارس گفته بود: برای ایام 

نوروز امسال افزایش قیمت بلیت اتوبوس نداریم.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی مسافربری کشور :
فروش بلیت اتوبوس های نوروزی با ۲۰ درصد افزایش قیمت

رییس اتحادیه سراسری باغداران ایران گفت: دلالان و واسطه گران، میوه را در فصل برداشت 
محصول، زیر قیمت می خرند و با نگهداری در انبارها با قیمت های بالا عرضه می کنند و بدین 

ترتیب حاصل زحمت یکساله کشاورزان را به جیب می زنند. 
»کمال یدالهی« با بیان اینکه سیستم عرضه میوه باید اصلاح شود گفت: با وجود افزایش 
هزینه های تولید، در نهایت باغدار هر کیلوگرم سیب درختی و حتی پرتقال را در زمان برداشت 
محصول به طور میانگین بین سه تا 4 هزارتومان به فروش رسانده است در حالی که امروز 
در بازار، قیمت هر کیلوگرم سیب درختی به ۲4 هزارتومان و پرتقال ۲0 هزارتومان رسیده و 

باغداران کشور سودی از این افزایش قیمت نمی برند.
وی اضافه کرد: دلالان و واسطه گران، میوه را در فصل برداشت محصول زیر قیمت می خرند 
و با نگهداری در انبارها با قیمت های بالا عرضه می کنند که سود کلانی به حیب می زنند. 
رییس اتحادیه باغداران ایران با اشاره به اینکه ساماندهی واسطه ها و دلالان ضرورت دارد، 

اظهارداشت: با توجه به نیاز بازار، حضور واسطه ها لازم است اما واسطه گری باید با سود معقول 
و منطقی باشد در حالی که اکنون یک میوه چند دست می چرخد تا به دست مصرف کننده 

برسد همین امر باعث افزایش قیمت بیش از سه تا ۵ برابری یک محصول می شود.
لزوم تنظیم بازاری قیمت ها قبل فصل برداشت 

یدالهی ورود تنظیم بازار برای قیمت گذاری سیب درختی و پرتقال شب عید را مشکلی دیگر 
دانست و گفت: قیمت گذاری تنظیم بازار برای میوه شب عید نه تنها منافع مصرف کننده بلکه 
منافع تولید کننده را نیز تامین نمی کند زیرا قیمت گذاری در دی و بهمن ماه هر سال انجام 

می شود که میوه از دست باغدار خارج شده و در دست دلالان قرار دارد.
وی با بیان اینکه تنظیم بازار قیمت هر کیلوگرم پرتقال را 10 هزار و ۵00 تومان تعیین کرده 
است، افزود: مرکبات در مهر و آبان ماه هر سال برداشت می شود، اما عرضه در ماه های بعد 
است به همین دلیل، نرخ گذاری به سود دلالانی است که میوه را در دست دارند. این مقام 

صنفی اظهارداشت: اگر قرار است تنظیم بازار برای خرید 30 هزارتن پرتقال و ۲0 هزارتن 
سیب درختی ورود پیدا کند بهتر است  قبل از برداشت محصول، قیمت گذاری را انجام دهد 
هرچند این میزان خرید،  یک دهم درصد میوه تولیدی کشور نیست اما می تواند باعث تغییر 

نرخ و برهم خوردن بازار شود.  
به گفته وی، اکنون در میدان مرکزی قیمت هر کیلوگرم پرتقال درجه یک 1۲ هزارتومان 

است، اما همین میوه درب مغازه خرده فروشی ۲۵ هزارتومان می شود.
سود منطقی عمده و خرده فروشی در قانون است

رییس اتحادیه باغداران ایران با تاکید بر تغییر سازو کار خرید و فروش تصریح کرد: صدور 
فاکتور و سود معقول باید در میوه لحاظ شود که این امر به عملکرد بخش های نظارتی برمی 
گردد، زیرا قانون سود عمده فروشی و سود خرده فروشی را تعریف کرده است اما عملا در بازار 

اجرا نمی شود.

درجه بندی و بسته بندی میوه توسط تولید کنندگان الزامی است
رییس اتحادیه باغداران ایران یکی دیگر از مسائل مشکل ساز را عرضه »محصول درهم« 
دانست و گفت: وقتی محصول درهم وارد بازار می شود دست فروشنده برای هر قیمت گذاری 
باز است، زیرا روی میوه درشت و زیرش ریز است و برای جلوگیری از ضرر خود قیمت را بالا 
می برد. وی اضافه کرد: بنابراین بخشی از این موضوع به تولیدکنندگان و باغداران برمی گردد 
زیرا اگر میوه از مبدا براساس سایز و کیفیت بسته بندی و  وارد بازار شود قیمت گذاری هم 
به درستی صورت می گیرد و دلالان نمی توانند از این فضا برای گران فروشی خود استفاده 
کنند. یدالهی درباره علت گرانی نارنگی جنوب گفت: اکنون نارنگی جنوب استان فارس به 
دلیل کمبود و کیفیت بالا سر باغ نزدیک ۲0 هزارتومان به فروش می رسد که در میدان باید 
نرخش ۲۵ هزارتومان و برای خرده فروشی 30 هزارتومان باشد در حالی که مشاهده می شود 

در مغازه بین ۵0 تا ۶0 هزارتومان می فروشند.

رییس اتحادیه باغداران:

دلالان میوه، حاصل زحمت یکساله کشاورزان را به جیب می زنند
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را  استقلال  هدایت  مجیدی  فرهاد  گفت:  استقلال  باشگاه  سخنگوی 
برعهده گرفته است و امیدواریم او بتواند با اعضای کادر فنی اش و تلاش های 

آنان استقلال را به جایگاهی که شایسته نامش است برساند. 
»حجت نظری« روزدوشنبه در جریان نشست  خبری آنلاین که از سوی 
مدیر رسانه ای باشگاه استقلال تدارک دیده شده بود پاسخگوی سوالات 

نمایندگان رسانه ها بود.
انتظارات از فکری برآورده نشد

در روزهای پایانی نیم فصل اول لیگ برتر انتظاراتی که از استقلال داشتیم 
برآورده نشد، در نهایت در باشگاه استقلال به این جمع بندی رسیدیم که با 
جدایی »محمود فکری« از سمت سرمربیگری استقلال موافقت کنیم. این 

تصمیم تحت هیچ شرایطی آسان نبود.
مجیدی استقلال را به جایگاهش برساند

او  و امیدواریم  بر عهده گرفته است  را  فرهاد مجیدی هدایت استقلال 
بتواند با اعضای کادر فنی اش و تلاش هایی که انجام می دهند استقلال را 
به جایگاهی که شایسته نامش است برسانند. او برای موفقیت با استقلال 
انگیزه های زیادی دارد و می خواهد در پایان فصل آبی پوشان تهرانی را به 
موفقیت برساند. استقلال مربیان و بازیکنان توانمندی را در اختیار دارد که 

هر کدام از آنها در فوتبال ایران بهترین هستند.
فقط قاسمی نژاد را جذب می کنیم

استقلال برای حضوری پر قدرت در نیم فصل دوم لیگ برتر با چند بازیکن 
به صحبت پرداخته است اما براساس نظر کادر فنی فقط می توانیم از امین 
قاسمی نژاد استفاده کنیم. با مدیرعامل شهر خودرو درباره حضور این بازیکن 
در جمع آبی پوشان تهرانی مذاکرات فراوانی داشتیم و امیدواریم  در نهایت 

بتوانیم مجوز حضور وی را در استقلال فراهم کنیم.
پنجره استقلال را باز می کنیم

باشگاه استقلال با دشواری زیادی چند وقت پیش پنجره نقل و انتقالات 
خود را باز کرد ولی این زحماتی را که انجام دادیم به راحتی از بین رفت. امروز 
)دوشنبه( نشست هیات مدیره باشگاه استقلال برگزار شد و احمد مددی 
گزارش کامل را در اختیار ما قرار داد. در این جلسه به این جمع بندی رسیدیم 
که تمام اقدامات لازم را برای باز کردن پنجره نقل و انتقالات باشگاه را انجام 
دهیم. با بانک مرکزی نیز رایزنی می کنیم تا تامین منابع مالی را انجام داده و 

بتوانیم پنجره نقل و انتقالات استقلال را باز کنیم.
برای باز کردن پنجره استقلال 3۵۰ هزار دلار لازم داریم

همه کسانی که از باشگاه استقلال طلب دارند محق  هستند و باید به پول 
خود برسند. ما تحت هیچ شرایطی نمی خواهیم حقی از کسی ضایع شود. 
برای باز کردن پنجره نقل و انتقالات باشگاه استقلال به رقمی در حدود 3۵0 

هزار دلار نیاز داریم و در حال تامین منابع مالی هستیم.
میلیچ  را متقاعد می کنیم برگردد

۵0 هزار دلاری که باید به هرویه میلیچ  پرداخت می کردیم تهیه شد اما این 
مبلغ در فرودگاه که همراه مدیرعامل وقت استقلال بود، ضبط شد. قرار بود 
این مبلغ به میلیچ  پرداخت شود اما تحت هر شرایطی چنین اتفاقی رخ 
نداد. باشگاه استقلال به دنبال این است تا میلیچ  را متقاعد کند تا او به ایران 
بازگردد. ظرف روزهای آینده او متقاعد خواهد شد تا در تمرینات استقلال 

حاضر شود. در این مسیر برای اینکه به تعهدات عمل کنیم گاهی دچار قصور 
بودیم ولی امیدواریم هواداران این قصور را ببخشند.

مجیدی برای استقلال شرط نگذاشت
شاید هنگامی که می خواستیم با فرهاد مجیدی قرارداد همکاری امضا 
کنیم مباحثی مطرح شده باشد اما او شرطی برای استقلال نگذاشت. به 
دنبال این هستیم تا او با آرامش کارش را در استقلال انجام داده و به موفقیت 
برسد. اصلا نمی خواهیم با برخی مباحث ذهن کادر فنی را بر هم بزنیم. 
مطمئنا هر کاری که ممکن است تنش ایجاد کند در دستور کار ما قرار ندارد.

پرداختی های بازیکنان را افزایش می دهیم
در هفته جاری بخشی از رقم قراردادها را انجام دادیم که با این ارقام در 
مجموع 3۵ درصد به حساب بازیکنان واریز شده است. تا این لحظه از 17 تا 
70 درصد به برخی بازیکنان پرداخت شده است هر چند در تلاش هستیم به 
کادر فنی هم مبالغی را پرداخت کنیم. به طور حتم تا پیش از شروع بازی های 

آسیایی میزان بیشتری پرداختی خواهیم داشت.
نورشرق به تنهایی نمی تواند رای دهد

انتظار ما از نورشرق و بقیه عزیزان این است که پیش از رسیدگی به موضوع 
به تنهایی رای صادر نکنند. البته او به تنهایی نمی تواند رای بدهد ولی 
مطمئنا ما به فکر طلبکاران استقلال، چه داخلی و چه خارجی، هستیم. در 
اینکه باشگاه استقلال بعد از پرداخت طلب بودوروف پنجره اش باز می شود یا 

خیر این انتظار را داریم که سازمان لیگ به همه تیم ها به یک چشم نگاه کند. 
همانطور که به تیم رقیب اینگونه نگاه می شود و اگر مشکل دیگر تیم ها حل 

می شود مشکل استقلال هم باید به آن شکل حل شود.
فکری دوباره به استقلال بر می گردد

مجموع قرارداد محمود فکری و سایر اعضای کادر فنی باشگاه استقلال 
که از این تیم جدا شدند از قرارداد یک مربی لیگ برتری کمتر است، هیچ 
مربی  ای نمی خواهد تیمی موفق نشود. انتخاب فکری بر این اساس بود 
که او در لیگ برتر موفق شد و اتفاقا زمانی که این انتخاب صورت گرفت با 
استقبال هواداران رو به رو شد ولی فوتبال روی خوبش را به فکری نشان نداد. 
او به این نتیجه رسید که از استقلال جدا شود و روزی دیگر با قدرت بیشتری 

به خانه اش برگشته و دوباره بر روی نیمکت آبی پوشان بنشیند.
سرپرست استقلال مشخص می شود

محمد کاظمی در کنار مدیریت رسانه ای استقلال کار سرپرستی را انجام 
استقلال  تکلیف سرپرستی  اسفندماه  پایان  تا  به طور حتم  اما  می دهد 
مشخص می شود. در این باره نظر سرمربی تیم هم اخذ شده است. مجیدی 
نیاز  برای اضافه شدن دستیاران جدید درخواستی نداده است ولی اگر 

داشته باشد باشگاه آماده همکاری با سرمربی تیم است.
مجمع عضو هیات مدیره استقلال را مشخص می کند

تکلیف عضو پنجم هیات مدیره باشگاه استقلال بر عهده مجمع باشگاه 
است و آنها باید در این باره تصمیم نهایی را بگیرند. مجمع باشگاه در حال 
تعیین تکلیف است ولی فکر می کنم ما یک نفر را به عنوان نفر پنجم در هیات 

مدیره طی روزهای آتی خواهیم داشت.

جلسه انضباطی برای قایدی و مظاهری تشکیل نشده است
هنوز جلسه انضباطی برای مظاهری و قایدی تشکیل نشده اما فکر می کنم 
موضوع خیلی زود ختم به خیر شود و فیصله پیدا کند. سابقه نداشته است 
که اگر رایی صادر شد ما آن را منتشر کنیم چون این جزو سیاست های باشگاه 
نیست. اگر هم این اتفاق رخ داده توسط خود عزیزان صورت گرفته است. 
ولی از این دست کمک ها به ما نمی رسد. عزیزانی که در این زمینه می توانند 

کمک کنند بهتر است به سمت ما بیایند.
کمک هواداری استقلال کمتر است

حضور  باشگاه  در  که  زمان  هر  استقلال  باشگاه  مدیره  هیات  اعضای 
داشته اند کمک کرده اند و تا حالا از آنها نامی نبرده ایم. هستند افرادی 
خارج از مجموعه باشگاه که به عنوان هواداران کمک می کنند که این کمک 

هواداری به پرسپولیس بیشتر است.
از سخنگوی باشگاه استقلال سوال شد یحیی گل محمدی مدتی پیش 
ادعا کرد افراد متمول در باشگاه استقلال کار می کنند اما حالا پنجره باشگاه 
استقلال بسته است و پنجره پرسپولیس باز شده است، نظرتان در این باره 

چیست؟
انجام  را  کار خودمان  ما  باره جواب داد: همیشه  این  در  حجت نظری 
داده ایم و انتظار داریم دوستان رقیب نیز حواسشان به کار خودشان باشد. 
وارد حاشیه  نمی شویم و نمی خواهیم در جایی غیر از زمین فوتبال برنده 

شویم.

سخنگوی باشگاه استقلال: 

امیدواریم مجیدی استقلال را به جایگاه شایسته اش برساند مهدی طارمی:

مقابل یوونتوس فقط پیروزی می خواهیم

مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو با حضور در نشست خبری پیش از بازی با یوونتوس 
گفت: مقابل یوونتوس فقط پیروزی می خواهیم و گلزنی من اهمیت ندارد. 

تیم فوتبال پورتو در دیدار برگشت مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا از 
ساعت ۲3:30 روز سه شنبه در ایتالیا به مصاف تیم یوونتوس می رود.

مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم پورتو که در بازی رفت دو تیم موفق شد گل 
نخست پورتو را به ثمر برساند، امروز به همراه »سرجیو کونسیسائو« سرمربی پورتو 

به نشست خبری رفت.
طارمی که یکی از امیدهای اصلی پورتو در بازی برگشت هم هست، گفت: این 
یک بازی عالی خواهد بود زیرا هر دو تیم بزرگ و عالی هستند. مهم این است که 90 

دقیقه تمرکز داشته باشیم. بهترین تلاشمان را در بازی انجام می دهیم.
مهاجم ایرانی پورتو ادامه داد: ما برای این بازی بسیار انگیزه داریم. این بازی نه 

تنها برای پورتو و هواداران مهم است، بلکه برای پرتغال نیز مهم است.
وی درباره سازگاری و هماهنگی اش در تیم پورتو اظهار کرد: برخی از بازیکنان 
وقتی به تیم های بزرگ می روند، برای سازگاری به مدتی زمان نیاز دارند. مربی تیم 
قبلًا در این باره صحبت کرده و این امری طبیعی است، دیگر نیازی به صحبت در 

مورد گذشته نیست، من به آینده و آنچه می توانم انجام بدهم فکر می کنم.
طارمی در ادامه در خصوص استراتژی پورتو در این مسابقه گفت: ما می خواهیم 
برنده شویم و به تساوی و باخت فکر نمی کنیم. اگر به آن فکر کنیم، از قبل بازنده 
خواهیم بود. ما برنامه های خوبی داریم. یوونتوس را آنالیز کرده ایم و تمام تلاشمان 

را به کار می بریم.
ایرانی پورتو درباره گلزنی در بازی برگشت هم گفت: اگر پورتو پیروز  مهاجم 
شود، چه من گل بزنم و چه گل نزنم خوشحال خواهم بود. من بهترین تلاشم را 
انجام می دهم حتی اگر گلزنی نکنم. طارمی همچنین درباره تقابل و بازی مقابل 
یوونتوس و حضور در لیگ قهرمانان اروپا گفت: رقابت های لیگ قهرمانان اروپا 
مسابقاتی عالی است. من مثل همه بازیکنان خیلی دوست دارم در این رقابت ها 
بازی کنم. دیگر نیازی به صحبت در مورد گذشته نیست. من در حال زندگی و 
به بازی بعدی فکر می کنم. تا پایان فصل اینگونه خواهد بود. بازی برابر یوونتوس 

بسیار هیجان انگیز است، البته اگر بازی کنید. )با خنده(

سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال:

 اولویت صعودتیم ملی به جام جهانی است
سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال گفت: همه اهالی فوتبال باید کمک کنند تا 

اتفاقی خوب رخ دهد و اولویت اول ما هم صعود تیم ملی به جام جهانی است. 
به گزارش ایرنا، منصور قنبرزاده بعد از انتخابش به عنوان سرپرست دبیرکلی 
فدراسیون فوتبال اظهار داشت: برحسب وظیفه باید از استاد خودم، مهدی محمدنبی 
تشکر کنم. ما از اولیای خدا آموختیم که همیشه از اساتید خود تشکر کنیم. سال 8۵ 
که در باشگاه نفت تهران مسوولیت مدیرعاملی این باشگاه را به عهده داشتم، مهدی 
محمدنبی درس های زیادی را در زمینه های مختلف به ما داد. او همیشه اخلاق خوب 
و نیکو داشت و تا زمانی که در یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا بودیم، از او رهنمود 
می گرفتم. تقدیر این شد که یک شاگرد بیاید و در جایگاه استاد خود قرار بگیرد. هر 
چیز بیشتری بخواهم بگویم، تکراری می شود، اما می خواهم این قوت قلب را از نبی 
بگیرم که واقعا کمک کند. یکی از مواردی که باعث شده بود جرات نکنم به این حوزه 
ورود کنم، وزن سنگین نبی بود که هم به لحاظ فنی و هم به لحاظ تخصصی و اخلاقی 
الگویی برای بنده بود. از همه عزیزان تشکر ویژه دارم، به خصوص از هیات رییسه قبلی 

که تک تک آنها و هیات رییسه جدید از دوستان بنده هستند.
سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: از تمام مسوولان فدراسیون 
فوتبال، وزارت ورزش، مجلس محترم مجلس شورای اسلامی و دولت محترم تشکر 
کرده و امیدوارم با حمایت آنها پروژه های ملی ما پیش برود. آنها باید کمک کنند اتفاق 

خوبی که اولویت تمام اول کشور است و صعود تیم ملی به جام جهانی رقم بخورد. 
وی همچنین درباره پرداخت بدهی های فدراسیون به کارمندانش گفت: باید این 
مسائل بررسی شود و من اطلاع دقیقی ندارم که چه مقدار از حقوق کارمندان عقب 
افتاده است. اگر بخواهم اظهارنظر کنم، دقیق نیست و ابتدا باید دید منابع مالی 
چگونه خواهد بود. هر بدهی هم داریم همه باید پای کار بمانیم و من باید به کاری که 
برعهده ام قرار گرفته عمل کنم. اولویت هایی درنظر گرفتم که هیأت رئیسه آنها را تدوین 
کرده، این اولویت ها در برنامه های عزیزی خادم هم قرار گرفته است. من در هر جایی 
کار کردم همیشه رعایت قانون، ضوابط و مقررات و همگام با حرکت کردن با سیاست ها 
را درنظر داشته و فدراسیون فوتبال را در حوزه ای که مسئولیت دارم ریل گذاری کنم تا 

بتوانیم تمام مسائل را شفاف جلو ببریم.

ساکت الهامی: 

امیدوارم با نساجی جشن بقا بگیریم
سرمربی جدید نساجی ابراز امیدواری کرد که بتواند این تیم را در لیگ برتر حفظ کند 

و مانع از سقوط نساجی به لیگ دسته یک شود. 
ساکت الهامی پس از انتخاب به عنوان سرمربی جدید نساجی قائمشهر در 
نخستین تمرین این تیم اظهار کرد: امیدوارم توفیق داشته باشیم و کار ناتمام قبلی 
را این بار تمام کنیم. می دانم مردم سرخورده و دل شکسته اند ولی معتقدم جایگاه 
نساجی اینجا نیست. سرمربی جدید نساجی تاکید کرد: خواهش می کنم هواداران 
از این تیم حمایت کنند. نساجی متعلق به مالک شخص خاصی نیست بلکه متعلق 
به مردم مازندران است. این تیم برای کسانی است که زحمت کشیدند و نساجی به 
لیگ برتر صعود کرد. مطمئنم اگر هواداران نساجی به عنوان صاحبان اصلی این 
تیم همراه ما باشند، ماندن مان در لیگ برتر دور از دسترس نیست. گزینه مربیگری 
باشگاه استقلال که در نهایت جانشین مجید جلالی در نساجی شد گفت: امیدوارم 
امسال جشن بقا بگیریم و سال بعد برای کسب سهمیه آسیایی گام برداریم. ای کاش 
هواداران در استادیوم بودند واز ما حمایت می کردند. هر چند امیدوارم دعای خیر آن ها 

بدرقه راه ما باشد.

عبداللهی سرپرست تیم فوتبال
 استقلال شد

با حکم مدیرعامل باشگاه استقلال، نصرالله عبداللهی به عنوان سرپرست جدید این 
تیم انتخاب شد. 

در ابتدای لیگ بیستم »پرویز مظلومی« از سوی باشگاه استقلال به عنوان سرپرست 
این تیم انتخاب شد. حضور فرهاد مجیدی بر روی نیمکت استقلال باعث شد پرویز 

مظلومی از ادامه حضور در جمع آبی پوشان تهرانی انصراف دهد.
مجیدی و مظلومی به دلیل اختلافات گذشته امکان همکاری با یکدیگر را نداشتند.
روز )دوشنبه( با تصمیم احمد مددی جانشین پرویز مظلومی در استقلال مشخص و 

نصرالله عبداللهی به عنوان سرپرست جدید تیم فوتبال استقلال انتخاب شد.
فرزاد مجیدی  کمک عبداالهی

نصرالله عبداللهی  پیش از این و در مقاطع مختلف سرپرستی تیم فوتبال استقلال 
را بر عهده داشت. همچنین با حکم مددی، فرزاد مجیدی به عنوان کمک سرپرست 
تیم فوتبال استقلال منصوب شد. فرزاد مجیدی در حالی به عنوان کمک سرپرست 
انتخاب و معرفی شده است که تاکنون چنین پستی در هیچ تیم لیگ برتری نداشته ایم 

و این برای اولین بار است که باشگاه استقلال چنین بدعتی گذاشته است!

 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت:استقلال نیمه اول 
مشکلی بزرگ داشت؛ فولاد، فضاها را بسته بود و استقلال 

تحت فشار بود و نمی توانست بازیسازی کند. 
به نمایش  ا، راجع  امیر هاشمی مقدم در گفت وگویی 
استقلال با هدایت فرهاد مجیدی در دیدار برابر فولاد  که 

منجر به برتری یک بر صفر شد صحبت کرد.
فرهاد  بازگشت  درباره  استقلال  باشگاه  پیشکسوت 
مجیدی به این تیم گفت: برای من خیلی عجیب بود. 
این دفعه سومی بود که فرهاد مجیدی برگشت. حالتی 
به  فعلا  که  رسید  می  نظر  به  کرد  ترک  را  باشگاه  او  که 
به عنوان  را  برنگردد. من هنوز فرهاد مجیدی  استقلال 
مربی نمی شناسم. چون دوره های حضورش خیلی کوتاه 
بوده است. این برای من هنوز جای سوال دارد و به حدود 
10 هفته دیگر نیاز دارم تا ببینم چه تغییراتی در تیم حس 
می شود. چیزی که فعلا مهم است و مثبت بوده، حضور 

فراز کمالوند در کادر فنی است. نمی دانم کمالوند کمک 
مربی است یا مدیرفنی یا مشاور اما او کسی است که فوتبال 
را ساده نگاه می کند ولی خیلی عملی به آن توجه دارد. 
همین ساده گرفتن فوتبال یکی از مشکل ترین کارهایی 
است که یک مربی می تواند انجام دهد. او کم حاشیه است 
و نتایجش تا به اینجا خوب بوده و عاشق فوتبال است. دیگر 
وقت آن است که استقلال نام بزرگش را دوباره برگرداند و 
به قدرت اصلی فوتبال ایران تبدیل شود و کاری کند که 

تیم های دیگر مقابل این تیم احساس ترس کنند.
وی درباره بازی با فولاد و اینکه فرصت کوتاهی برای کادر 
فنی جدید وجود داشت تا تیم را آماده کند؛ تصریح کرد: 
وقت زیادی نیست. تنها کاری که یک مربی می تواند در 
این برهه کوتاه انجام دهد اول کار کردن از لحاظ روحی و 
روانی است و دیگر نکته تغییر جزیی در ارنج است. اقدام 
دیگری که می توان انجام داد، تصمیم گیری هایی است که 

در جریان بازی صورت می گیرد.
استقلال در نیمه اول یک مشکل بزرگ داشت

هاشمی مقدم در ادامه روی ۲ تصویر به صورت شماتیک 
راجع به دو نیمه متفاوت استقلال مقابل فولاد توضیح داد: 
من دو تصویر از چیدمان بازیکنان دارم. استقلال نیمه اول 
مشکلی بزرگ داشت. فولاد، فضاها را بسته بود. استقلال 
تحت فشار بود و نمی توانست بازیسازی کند. البته این 
فقط به خاطر تحت فشار قرار دادن فولاد نبود. به نظر من 
مقداری به خود استقلال هم مربوط بود. در نیمه نخست 
حدود پنج، ۶ بازیکن استقلال در نزدیکی 18 قدم بازی 
می کردند و دیاباته، قایدی و اسماعیلی در عمق حضور 
داشتند و همین مساله فاصله بسیار زیادی را بین خطوط به 
وجود آورده بود. خط حمله فاصله زیادی را با هافبک و دفاع 
داشت. ریگی عملا بین دانشگر و یزدانی بازی می کرد. 
رضاوند در کنار ریگی بود. موسوی و غفوری چسبیده به 
هم بودند. تنها کسی که جرات نفوذ داشت محمد نادری 
بود که آن هم به خاطر نفوذهای قایدی در عرض زمین 
بود. اگر دقت کنید هیچکدام از حملات استقلال تا دقیقه 
روی  از  همگی  و  نبود  حساب شده ای  حمله  بازی،   30
اشتباهات حریف یا ضد حمله به دست آمد.  دیاباته روز 
خوبی نداشت و نمی توانست توپ را حفظ کند و زود آن 
را لو می داد. همین مساله باعث می شد تا دیگر بازیکنان 
فرصت نزدیک شدن به خط حمله را به وجود نیاورند. عملا 
مشکل بزرگ استقلال این بود که عمقی در خط دفاعی 
حریف به وجود نیاورد و تلاش های اسماعیلی هم جواب 

نداد.
ریگی، یکی از بهترین بازی هایش را انجام داد

وی در ادامه خاطرنشان کرد: ترجیح می دادم استقلال با 
یک هافبک تدافعی و ۲ هافبک نفوذی بازی کند. مدافعان 
بالاتر بازی کنند  و مظاهری بیرون از 18 قدم بایستد. 

همین مساله به موسوی و نادری اتوماتیک وار اجازه نفوذ 
بیشتر می داد. از رضاوند و اسماعیلی می شد به عنوان ۲ 
هافبک هجومی در کنار هم استفاده شود. این اتفاق تقریبا 
در نیمه دوم رخ داد و فولاد تحت فشار قرار گرفت. سیستم 
دفاعی این تیم به هم ریخت و آزادی بیشتری به بازیکنان 
استقلال داده شد. هافبک ها نقش حمایتی بیشتر داشتند 
و بازیکنان نزدیک به هم بودند. در فضاهای مختلف حفظ 
توپ بهتر شد و تیم حریف مجبور به عقب نشینی شد. 
چیزی که برای من بسیار مثبت بود، رُل  مسعود ریگی بود. 
ریگی یکی از بهترین بازی هایش را انجام داد. او به خوبی 
توپ را کنترل می کرد و دفاع و حمله را به هم وصل می کرد. 
هم با توپ و هم بدون توپ عالی کار کرد. خوب بازی کردن 
او به اسماعیلی کمک کرد تا بتواند بهتر کار کند. او جای 
و  پر می کرد.  نیز  را  نفوذ می کردند  بازیکنانی که  خالی 

استقلال برد چون فضاها را از فولاد برد.
تعویض مرادی و غفوری را زیاد نپسندیدم

پیشکسوت باشگاه استقلال درباره تعویض های فرهاد 
مجیدی تاکید کرد: تعویض ارسلان و دیاباته به جا بود. در 
نهایت با یک پنالتی استقلال به برد رسید. تعویض مرادی 
و غفوری را زیاد نپسندیدم. نمی دانم مشکل کجا بود اما 
به نظرم مرادی بازیکنی نیست که بتواند گوش راست کار 
کند. استقلال با توجه به نمایش نیمه دومش مستحق 
برد بود. پیروزی در این بازی بسیار مهم بود. می گویند 
این بازی ۶ امتیازی بود. استقلال گل نخورد و این خیلی 
مهم بود. ریگی و نادری بسیار خوب کار کردند. موسوی در 
تیم جا افتاده است. تنها چیزی که پیشنهاد می کنم این 
است که بازیکنان جوانی چون دانشگر باید خودشان را از 
لحاظ روحی کنترل کنند. فصل طولانی در پیش است و 
این بازیکنان اگر کارت بیهوده بگیرند برای تیم مشکلات 

زیادی درست می شود. 

امیرهاشمی مقدم: 

فرهادِ مربی را نمی شناسم؛ کمالوند عاشق مربیگری است

رئیس هیات کشتی استان قم از موفقیت کشتی گیران قمی در کسب سه مدال از پیکارهای آلیش سال 1399 قهرمانی 
مردان کشور خبر داد. 

محمدهادی علیایی اظهار کرد: کشتی قم در رشته های آزاد، فرنگی و آلیش فعالیت می کند و در کشتی آلیش سابقه 
کسب مدال از پیکارهای قهرمانی جهان داریم، این رشته استعدادهای فراوانی در قم دارد و یقینا شاهد تداوم حضور موفق 

کشتی گیران قم در مسابقات داخلی و برون مرزی آلیش خواهیم بود.
وی با اشاره به اعزام ۶ کشتی  گیر آلیش کار قم به رقابت های قهرمانی کشور، اضافه کرد: این مسابقات با کسب سه نشان طلا، 
نقره و برنز برای تیم اعزامی هیات کشتی قم همراه بود و اتفاق ویژه این است که برای نخستین بار تیم قم بین سه تیم برتر کشور 

قرار گرفت و سکوی سوم ایران را به خود اختصاص داد.
رئیس هیات کشتی استان قم افزود: روح الله نعمتیان که در کارنامه افتخارات خود دو مدال برنز مسابقات آلیش قهرمانی 
جهان را به ثبت رسانده، در وزن ۶0 کیلوگرم این پیکارها بار دیگر یک چهره شاخص بود و با شکست تمامی رقبا به مقام 

نخست، عنوان قهرمانی و نشان زرّین طلا دست یافت.
وی اضافه کرد: همچنین اسلام شکوهی راد با حضور در دیدار فینال با کسب نشان نقره وزن 80 کیلوگرم افتخار آفرینی 
کرد و علی فیروزگاه مقام سوم و نشان برنز وزن 100 کیلوگرم را به ارمغان آورد، ضمن اینکه داود یارجان علی کشتی گیر با 
سابقه قم در وزن 100 کیلوگرم رتبه پنجم را از آن خود کرد. علیایی با بیان اینکه تیم قم در رده بندی تیمی این پیکارها برای 
نخستین بار رتبه سوم ایران را به دست آورد، عنوان کرد: ششمین دوره رقابت های کشتی آلیش مردان قهرمانی کشور با عنوان 
گرامیداشت مدافعان گمنام سلامت و رعایت کامل دستورالعمل های بهداشتی در سالن شهدای هفتم تیر تهران به انجام رسید 
و برترین های خود را شناخت در حالی که 113 کشتی گیر در قالب ۲۵ تیم از ۲3 استان کشور در این مسابقات حضور داشتند.
وی تصریح کرد: جمع زیادی از کشتی گیران آزادکار و قهرمانان رشته های دیگر همچون قهرمانان فرنگی کار کشور، قهرمان 
بازی های آسیایی در این دوره حضور داشتند و یکی از دلایل این حضور این بود که ماه های زیادی یک مسابقه  رسمی در سطح 
کشور به دلیل شیوع کرونا برگزار نشده بود و همه کشتی گیران تشنه رقابت بودند، دلیل دیگر هم نزدیک شدن به مسابقات 

جهانی آلیش است.

پیروزی با ارزش تیم فوتبال سوهان محمد قم در هفته یازدهم لیگ آزادگان بار دیگر قمی های علاقمند به فوتبال را نسبت به 
صعود این تیم از مرحله مقدماتی این مسابقات امیدوار کرد. 

تیم فوتبال سوهان محمد قم بعد از سه هفته ناکامی در هفته یازدهم از مرحله گروهی رقابت های فصل 1400 – 1399 لیگ 
آزادگان در خانه میزبان تیم فوتبال سفیر نوین آبیک قزوین بود و در پایان با نتیجه 3 بر 1 حریف خود را شکست داد تا بار دیگر 

امیدها به صعود این تیم زنده شود.
شاگردان علیرضا خلجی نیا در تیم فوتبال سوهان محمد قم در ورزشگاه شهید جعفر حیدریان و در حضور پیشکسوتان این 
رشته برابر تیم سفیر نوین آبیک قزوین یک نمایش قابل قبول داشت و در حالی که موقعیت های متعدد گلزنی را هدر داد اما 
سه امتیاز ارزشمند این دیدار را از آن خود کرد تا با گلزنی علیرضا خدابنده لو، حمیدرضا پاکیزه و اسامه کاویان پور به پنجمین 

برد این فصل دست یابد.
نماینده فوتبال قم حالا از 10 بازی صاحب پنج برد، یک تساوی، چهار باخت، 1۲ گل زده، 1۲ گل خورده و 1۶ امتیاز است 
و جایگاه چهارم جدول 13 تیمی گروه دوم مرحله مقدماتی مسابقات لیگ دسته سوم فوتبال باشگاه های کشور جام آزادگان 

را در اختیار دارد، رتبه ای که اگر سوهانی ها قدر بدانند تا صعود به مرحله بعد امکان ارتقاء دارد.
در جدول رده بندی این گروه هم اکنون تیم ستارگان مردان پاشا با ۲0 امتیاز صدرنشین است، سردار جنگل صومعه سرا با 
18 امتیاز در رده دوم ایستاده و شهید اورکی اسلامشهر با 17 امتیاز تیم سوم جدول محسوب می شود، در حالی که تیم های 

سوهان محمد قم و شهروند رامسر با 1۶ امتیاز بر حسب تفاضل گل رده های چهارم و پنجم را در اختیار دارند.
در سایر رتبه های این گروه تیم های شاهین تهران و مینو خرم دره زنجان با 1۵ امتیاز ششم و هفتم هستند، ستارگان سیمرغ 
البرز با 13 امتیاز، کیا پارس تهران با 11 امتیاز، سولدوز نقده و شهروند فریدون کنار با 10 امتیاز، آلومینیوم پارس ساوه با 9 

امتیاز و سفیر نوین آبیک قزوین با 8 امتیاز در رده های هشتم تا سیزدهم این گروه جای گرفته اند.
تیم فوتبال سوهان محمد قم در هفته دوازدهم بازی ها باید در میهمانی سرنوشت ساز تیم سوم جدول یعنی شهید اورکی 
اسلامشهر به میدان برود، سپس در هفته پایانی این مرحله میزبان کیا پارس تهران است که در صورت برتری در میهمانی 

نماینده اسلامشهر قطعا یکی از شانس های صعود از این گروه خواهد بود.

رئیس هیات کشتی استان قم:

قم از کشتی آلیش ایران ۳ مدال گرفت
در هفته یازدهم لیگ آزادگان ؛

سوهان قم از سفیر قزوین ۳ امتیاز گرفت
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 سفیر پیشین ایران در نروژ و مجارستان گفت: تاخیر در احیای برجام مانع از 
پرداختن آمریکا به اولویت های این کشور در عرصه بین الملل شده و استراتژی دولت 

بایدن را زیر سوال می برد. 
»عبدالرضا فرجی راد« ، درباره وضعیت احیای برجام پس از عقب نشینی تروییکای 
اروپایی از صدور قطعنامه علیه ایران در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
گفت: عقب نشینی سه کشور اروپایی و توافقات جانبی آن موجب شده شرایط برای 

احیای برجام مساعدتر از هفته های گذشته شود.
وی با اشاره به برخی تحولات روزهای اخیر اظهار کرد: آزاد شدن بخشی از پول های 
بلوکه شده ایران در کره جنوبی و عراق، تلاش های هند برای خرید نفت ایران و افزایش 
جنب وجوش های آنها در توسعه بندر چابهار و برخی اخبار غیررسمی مبنی بر تلاش 
اروپایی ها برای برگزاری نشست غیررسمی درباره توافق هسته ای و همچنین سفر  
وزیر امور خارجه ایرلند به عنوان عضو غیردائم شورای امنیت به تهران را باید نشانه های 

مثبت تلقی کرد.
به گفته این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، مجموعه این نشانه ها حاکی از آن 
است که وضعیت ایستای هفته های قبل در حال تغییر است و احتمالا این حرکت در 

هفته های بعد تندتر نیز خواهد شد.
آمریکا مانع صدور قطعنامه اروپا علیه ایران در شورای حکام شد

فرجی راد با اشاره به تلاش برخی از کشورها برای میانجیگری میان ایران و آمریکا 
تصریح کرد: طرف های سوم در هفته های گذشته رایزنی ها و تلاش هایی را آغاز 
کرده اند که از جمله آنها می توان به رایزنی های وزیر امور خارجه قطر با مسئولان ایران 
و مقامات آمریکایی و تروییکای اروپایی و همچنین گفت وگوهای سران فرانسه و آلمان 

با رئیس جمهوری، توافق سه ماهه ایران و آژانس اشاره کرد.
وی ادامه داد: تعدیل محسوس و قابل توجه اظهارات مقامات آمریکایی در قبال 
ایران نیز حاکی از آن است که واشنگتن علاقه مند به افزایش تنش ها با تهران نیست و 

درصدد آرام کردن شرایط برای شکل گیری یک بستر گفت وگو است.

این دیپلمات پیشین درباره علل عقب نشینی سه کشور اروپایی از صدور قطعنامه 
علیه ایران در شورای حکام خاطرنشان کرد: من مهمترین عامل در این موضوع را 
درخواست آمریکا از آنها می دانم. آنها در این باره با آمریکا در تماس بوده و مشورت 
کردند. در شرایط کنونی آمریکا تمایل کمتری برای صدور قطعنامه علیه ایران داشت 
چراکه می دانست صدور قطعنامه موجب افزایش تنش ها و احتمال نابودی برجام 

می شود و دود این مسئله در نهایت به چشم آنها خواهد رفت.
شرایط منطقه عوض شده اما لزوما به ضرر ایران نیست

فرجی راد با بیان اینکه صدور هر قطعنامه علیه تهران موجب افزایش تردیدهای ایران 
نسبت به حسن نیت اروپا و آمریکا می شد، ابراز داشت: دولت بایدن مایل به به توافق 
با ایران است ولی آنها دیگر به برجام بسنده نمی کنند و خواهان امتیازات بیشتری 
هستند. آمریکایی ها می گویند شرایط عوض شده و این تغییر شرایط، یک توافق 
جامع تر را ضروری می کند. این سخنی است که اخیرا وندی شرمن، به عنوان قائم 

مقام پیشنهادی وزارت امور خارجه در مجلس سنا مطرح کرد.
وی با بیان اینکه شرایط عوض شده اما این تغییر شرایط لزوما به ضرر ایران نیست، 
عنوان کرد: اگر قرار است امتیازات جدید و بیشتری داده شود، این امتیازات باید 
به ایران داده شود. آمریکا فکر می کند چون چند کشور عربی با اسرائیل روابط شان 
را عادی کردند، اسرائیل در خلیج فارس حضور رسمی یافته و احتمال توافقات 
سیاسی و امنیتی جدیدی میان آنها وجود دارد، شرایط به ضرر ایران است در حالی 
که این مسئله اشتباه است و احتمال تهدیدات در خلیج فارس را هم افزایش داده 

است.
این استاد ژئوپولتیک دانشگاه افزود: در مقایسه با چهار سال گذشته، نفوذ ایران 
در منطقه بیشتر شده، متحدان آمریکا در خلیج فارس مانند امارات و عربستان با 
مشکلات بیشتری مانند بحران یمن روبه رو هستند، روس ها حضور بیشتری در 
منطقه دارند، چینی ها مناسبات شان را با کشورهای منطقه بیشتر کرده اند بنابراین 

تغییر شرایط لزوما به سود آمریکا و ضرر ایران نیست.

تاخیر در بازگشت به برجام بیشتر به ضرر واشنگتن است تا تهران
فرجی راد با اشاره به مقاله اخیر سید ولی رضا نصر، مشاور پیشین باراک اوباما یادآور 
شد: افزایش تاخیر در بازگشت آمریکا به برجام بیشتر به ضرر واشنگتن است تا تهران. 
ایران از ادامه تحریم ها ضرر می کند ولی این مسئله موجب عقب نشینی ایران تا 
فروپاشی اقتصادش نشده است. ضمن آنکه دولت بایدن مانند دولت ترامپ نیست 
که بخواهد آن فشارها را اعمال کند یا درصدد درگیری نظامی با ایران باشد. وی با 
تاکید بر اینکه ادامه وضع موجود احتمال افزایش تنش ها را بیشتر می کند، بیان کرد: 
بهرحال برجام مخالفانی در منطقه دارد که برای احیا نشدن آن و همچنین کاهش 
تنش میان ایران و آمریکا دست به هر اقدامی می زنند. در چنین شرایطی، آن کس که 

بیشتر ضرر می کند، آمریکا خواهد بود تا ایران.
به گفته سفیر اسبق ایران در نروژ و مجارستان، احیای برجام و دستیابی به توافق 
میان ایران و آمریکا موجب کاهش تنش ها در منطقه از یکسو و فراهم آمدن فرصت و 
توان لازم برای واشنگتن برای رسیدگی به اولویت هایش می شود. در واقع، ادامه وضع 
موجود، استراتژی آمریکا را که چند روز قبل آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه مطرح 

کرد، زیر سوال می برد.
بایدن نمی خواهد رو در روی کنگره قرار بگیرد

فرجی راد با اشاره به کندی مسیر احیای برجام از سوی آمریکا گفت: یک دلیل 
کندی آمریکا به خاطر این است که آنها فکر می کنند با تداوم فشارها می توانند امتیاز 
بیشتری بگیرند. یک دلیل دیگر به خاطر گرفتاری های داخلی و خارجی آنها است. 
از طرفی کنگره خواهان گرفتن امتیازات بیشتر از ایران است و بایدن نمی خواهد در 

ابتدای کار دولتش، رو در روی نمایندگان کنگره قرار بگیرد و دچار چالش شود.
وی اضافه کرد: متحدین منطقه ای آمریکا یعنی اسرائیل و عربستان هم مخالف 
هرگونه توافقی با ایران هستند. آنها لابی های ثروتمند و پرنفوذی در واشنگتن دارند 
که چوب لای چرخ دولت بایدن قرار می دهند. همین مسائل موجب کندی اقدامات 

دولت بایدن شده است.

فرجی راد تحلیلگر مسائل سیاست خارجی: 
تاخیر در احیای برجام استراتژی آمریکا را زیر سوال می برد

از سر دادن شعار رفاه تا گران کردن اینترنت ؛

تناقض رفتار مجلسی ها 

شعار رفاه مردم با ورود به بهارستان به تدریج توسط نمایندگان فراموش شد تا جایی 
که در آخرین اقدام، مجلس انقلابی مجوز افزایش قیمت ها را کلید زده است. 

به گزارش ایرناپلاس، مجلس شورای اسلامی در بررسی بودجه سال آینده در 
نهایت رأی به افزایش تعرفه اینترنت داد. با اینکه در متن مصوبه های مجلس، تأکید 
شده بود که اپراتورها مجاز به افزایش تعرفه اینترنت نیستند، اما آنچه که مجلس در 
فرآیند تصویب بودجه به آن رأی داده، حذف این بخش بوده که در عمل فضا را برای 

افزایش قیمت ها فراهم کرده است.
داستان تعرفه اینترنت به چند ماه پیش و زمانی باز می گردد که کمیسیون تلفیق در 

حالی بررسی کلیات بودجه بود.
چند پرسش

یکی از مصوبه های کمیسیون تلفیق در آن زمان، مربوط به افزایش حق السهم 
دولت از اپراتورهای ارائه دهنده خدمات مخابراتی بود. پرسش اول این است که 
چرا دولت چنین سهمی دارد؟ یکی از اجزای درآمد دولت، درآمدهای ناشی از حق 
مالکیت است بر این اساس یکی از ردیف های درآمدی دولت در بودجه، مربوط به 
درآمدهای حاصل از حق مالکیت دولت در بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات، حق 
امتیاز شبکه و جریمه عدم انجام تعهدات است که سالانه، ارقامی برای آن پیش بینی  

می شود.
پرسش بعدی این است که درآمدی که دولت از سهم خود از اپراتورهای ارائه دهنده 

خدمات مخابراتی کسب می کند به چه مواردی اختصاص داده می شود؟
این همان بخشی است که دولت و کارشناسان حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات را 

در یک طرف و نمایندگان مجلس را در طرف دیگر قرار داده است.
مصوبه مجلس

نمایندگان در بررسی لایحه بودجه 1400، بند »ی« تبصره ۶ را به تصویب رساندند 
که براساس آن، کارور )اپراتور(های ارائه دهنده خدمات مخابراتی، علاوه بر قیمت هر 
پیامک مبلغ ده )10( ریال از استفاده کنندگان خدمات مزبور دریافت و به حساب 

درآمد عمومی ردیف 1۶01۵4 نزد خزانه داری کل کشور واریز کنند.
درآمد حاصله متناسب با وصول تا سقف هزار میلیارد ریال جهت اجرای مواد )۵( و 
)8( قانون حمایت از حقوق معلولان مصوب ۲0/ 1۲/ 139۶ و ساماندهی کودکان 
کار و خیابانی در اختیار سازمان بهزیستی ردیف 131۵00 قرار می گیرد. حق الامتیاز 
و حق السهم دولت از کارور )اپراتور(های ارائه دهنده خدمات مخابراتی به میزان 10 
درصد افزایش یافته و به حساب درآمد عمومی ردیف 130404 نزد خزانه داری کل 
واریز می شود و کارورهای ارائه دهنده خدمات اجازه افزایش تعرفه اینترنتی مصرفی 

را در سال 1400 ندارند.
منابع حاصل مازاد بر ۶9 هزار و 800 میلیارد ریال در ردیف 130404 صرفِ توسعه 
زیرساخت اینترنت ثابت پرسرعت توسط شرکت مخابرات ایران که امکان ارائه سرویس 
های صوت و تصویری پیشرفته را داشته باشد. اینترنت ثابت پرسرعت باید امکان 
رقابت و مقابله با تهدیدهای اینترنت ماهواره ای توسط کشورهای خارجی دیگر در 

حریم کشور را داشته باشد.
براساس بند »ی« تبصره ۶ لایحه بودجه 1400 که محل تخصیص این درآمدها 
را تعیین می کند، حق سهم دولت از اپراتورهای ارائه دهنده خدمات مخابراتی و نیز 
افزایش قیمت 10 ریالی هر پیامک به حمایت از معلولان و ساماندهی کودکان کار 
و خیابانی توسط بهزیستی اختصاص می یافت. اما بر اساس مصوبه مجلس، منابع 
مازاد تا 3000 میلیارد تومان به سازمان صداوسیما برای نظارت بر محتوای فضای 
مجازی،شرکت مخابرات ایران برای توسعه اینترنت خانگی در راستای مقابله و رقابت 
با اینترنت ماهواره ای SpaceX و نیز تولید محتوا در فضای مجازی اختصاص داده 

خواهد شد.
کش و قوس های اینترنتی مجلس

مصوبه مربوط به تسهم دولت از اپراتورها از آنجایی اهمیت پیدا می کند که بر تعرفه 
اینترنت تأثیرگذار است. روز سه شنبه پنجم اسفند به دنبال تصویب این مصوبه، 
اظهارنظرهای کارشناسی درباره تأثیر آن بر تعرفه در سطح گسترده ای منتشر شد. 
در واقع انتظار نمی رفت در شرایطی که بسیاری از خدمات دولت، الکترونیکی 
شده، بسیاری از کسب وکارها به بستر اینترنت کوچ کرده اند و آموزش مجازی به 
جزء جدایی ناپذیر نظام آموزشی تبدیل شده، مجلس به افزایش تعرفه اینترنت رأی 
دهد و به سرعت گیر خدمات دولت الکترونیکی، سدی در مقابل توسعه کسب وکارها 

و مانعی برای عدالت آموزشی تبدیل شود.
روز،  همان  در  مجلس  فعالیت  پایانی  ساعات  در  که  بود  انتقادها  این  از  پس 
اصلاحیه ای به این بند اضافه شد؛ »اپراتورهای ارائه دهنده خدمات اجازه افزایش 
تعرفه اینترنتی مصرفی را در سال 1400 ندارند.« اما همان طور که وزیر ارتباطات 
یک روز بعد در حاشیه جلسه هیات دولت اشاره کرد، نمی توان مالیات یک بنگاه 

اقتصادی را افزایش داد و انتظار افزایش قیمت خدمات ارائه  شده را نداشت.
محمدجواد آذری جهرمی در این رابطه گفت: »پرسشی که پیش می آید این است 
که چطور می شود به بنگاه اقتصادی گفت مالیات را 10 درصد بالا ببر، اما به تعرفه 
دست نزن؟! ما آن قدر ریاضی مان خوب نیست که بدانیم چطور می شود مالیات بالا 
برود و قیمت تکان نخورد؛ این اتفاق فقط یک فرمول دارد، اینکه بنگاه تعطیل شود.«
علاوه بر این، مساله قیمت اینترنت شبکه شاد و بستر آموزش مجازی دانش آموزان 
نیز به یکی دیگر از چالش هایی تبدیل شد که با این مصوبه به وجود آمد.به گفته سید 
حسن الحسینی، مشاور وزیر آموزش و پرورش و مسئول شبکه شاد، آموزش رایگان 
یکی از اصول قانون اساسی است. بنابراین تعرفه اینترنت شاد نیز باید رایگان بماند. 
بنابراین مجلس نه تنها نباید وارد بازی قیمتی با تعرفه اینترنت شود، بلکه انتظار 
می رود با تصویب قوانینی، دولت را مکلف به اختصاص بودجه برای تهیه موبایل و 

تبلت مورد نیاز دانش آموزان و گسترش زیرساخت های ارتباطی کند.
این اقدام مجلس، با هشدار معاون وزیر ارتباطات نیز همراه شد. حسین فلاح 
جوشقانی رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در واکنش به این اقدام 
مجلس در توئیتی نوشت: مشکل توقف در توسعه اینترنت خانگی، سرمایه نیست. 
انحصار مخابرات ایران سیم مسی و داکت های زیرزمینی است که در خصوصی سازی 
به اشتباه به آنها واگذار شده است. آن را رفع کنید! مسئولیت توسعه منظومه های 

ماهواره ای هم با سازمان فضایی است،  نه مخابرات.
حذف ممنوعیت افزایش قیمت در مصوبه مجلس

پس از این رفت وآمدها و با وجود هشدارهای مسئولان و کارشناسان، در نهایت 
مجلس در روز شنبه، افزایش 10 درصدی سهم پرداختی شرکت های ارائه دهنده 
خدمات مخابراتی به دولت را مصوب کرد تا منابع 3000 میلیارد تومانی حاصل از این 
افزایش را به سازمان صداوسیما و شرکت مخابرات ایران تخصیص دهد. بر این اساس 
این منابع باید به نظارت بر محتوای فضای مجازی، تولید محتوا در فضای مجازی، 
توسعه اینترنت خانگی و نیز مقابله و رقابت با اینترنت ماهواره ای تخصیص داده شود. 
نکته قابل توجه درباره مصوبه روز شنبه مجلس این است که اصلاحیه قبلی، یعنی 
ممنوعیت افزایش قیمت توسط اپراتورها حذف شده است. حتی جمله  ناکارآمدی 
که به ظاهر، حامی حقوق مصرف کنندگان و سهامدران بود کنار گذاشته شده و 
مجلس انقلابی حتی از تلاش برای حفظ ظاهر و ایفای نقش در لباس حمایت از 

رفاه و عدالت نیز دست کشیده است.
آش شوری که صدای نمایندگان مخالف را درآورد

تصویب مصوبه یاد شده، صدای برخی از نمایندگان را نیز درآورد به طوری که 
مجتبی توانگر نماینده تهران در مورد مصوبه جنجالی گران کردن اینترنت در صحن 
علنی مجلس گفت: نمی دانم چرا باید مصوبه هایی داشته باشیم که در رسانه ها، ما 
را مخالف مجلس انقلابی و بی منطق نشان دهند. چرا باید 10 درصد حق السهم 
اپراتورهای خصوصی ارائه دهنده خدمات اینترنتی را گرفته و به شرکت خصوصی 
مخابرات بدهیم!؟ فردا جواب مردم را چه بدهیم؟  مگر فقط شرکت مخابرات تنها 
شرکت ارائه دهنده خدمات اینترنتی خانگی است؟ این چه اشتباهی است که در 

سبد مجلس می گذاریم؟

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره دخالت و مواضع افراد مختلف در سیاست 
و  کند  حرکت  خود  حرفه ای  مسیر  در  باید  خارجی  سیاست  گفت:  خارجی، 
سیاست خارجی موضوع بده بستان احزاب و جریان های سیاسی و مجادلات کف 

خیابانی نیست.   
»سعید خطیب زاده« صبح دوشنبه در نشست هفتگی خود با اصحاب رسانه 
با  چندجانبه  سازوکاری  مورد  در  آمریکا  خارجه  امور  وزیر  پیشنهاد  درخصوص 
حضور ایران در مذاکرات صلح افغانستان تصریح کرد: هیچ تماس مستقیم یا 
غیرمستقیمی با آمریکا در خصوص مسائل برجامی و غیربرجامی نداشته و نداریم.
برگزاری  برای  ای  دعوتنامه  هنوز  کرد:  اضافه  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
نشستی در سازمان ملل از سوی آن نداشته ایم و هر وقت دعوت نامه رسید، آن 

را بررسی می کنیم.  
خطیب زاده ادامه داد: نگاه ما به افغانستان و دوستان مبتنی بر دوستی است. 

افغانستان برای ما مهم است و برگ مذاکراتی ما با هیچ کسی نیست.
وی درباره توییت وزیر امور خارجه درباره طرح ایران در مورد برجام خاطرنشان 
کرد: ما گفت وگوهای نزدیکی با طرف های باقیمانده در برجام داریم. برخی نکات 
در ایران در حال بررسی و تکمیل است و توییت ظریف در همین اساس بود. وقتی 

این موضوع به نتیجه رسید، جزییات آن بیان می شود.  
ایران در عراق هم گفت:  بلوکه شده  این دیپلمات کشورمان درباره پول های 
دولت عراق سعی کرده پول های بلوکه شده ایران را بپردازد با این حال تحریم های 
غیرقانونی و یکجانبه آمریکا مانع این امر بوده است. برای پرداخت این دیون از 
چند ماه قبل رایزنی شده بود و برخی عملیاتی شده است و در مسیر و کانال خود 
در حال جلو رفتن است. پیشرفت های خوبی هم داشته است. خطیب زاده درباره 
رایزنی های رییس جمهوری و نخست وزیر عراق هم بیان کرد: مباحث مختلفی در 
رایزنی سران ایران و عراق مطرح شد. یکی از آنها ضرورت خروج نیروهای خارجی 
براساس مصوبه پارلمان عراق است که اختصاص به یک کشور خارجی ندارد. خود 

رهبران و مسئولان عراقی بهتر می دانند چگونه قانون عراق را اجرا کنند.
برجام مسیر بازگشت آمریکا را روشن کرده است

وی درباره طرح گام به گام برای بازگشت به برجام یادآور شد: ایران طرح گام به 
گام را هیچ وقت نه دریافت کرده و نه آن را مبتنی بر خط مشی خود می داند. مسیر 
خود را طی می کند ولی میان ایران و آمریکا گفت وگویی نیست زیرا برجام مسیر 
بازگشت آمریکا را روشن کرده است.   سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره وضعیت 
بحران در یمن عنوان کرد: ما نگران بحران تراژیک یمن هستیم. چند میلیون 
یمنی در نیاز مطلق به آب آشامیدنی و مواد غذایی هستند. در ۶ سال گذشته 
ایران همواره بر آتش بس، دسترسی های آزاد دوستانه و برداشته شدن محاصره 
تاکید کرده است. هرچه عربستان زودتر از این جنگ دست بکشد، به نفع خودش 

و منطقه است. مسیر حل بحران جز گفت وگو و راه حل سیاسی نیست.  
 پیام سفر پاپ به عراق بازگشت آرامش است

خطیب زاده درباره سفر پاپ به عراق و نگاه ایران به این سفر گفت: این سفر بسیار 
خوب و سازنده بود. عراق با رشادت های مردمش و درایت مرجعیت و خون های 
پاکی که در برابر افراطی گری ریخته شده، امروز به فضای امنی رسیده است که در 
نتیجه آن می توان سفر خوب و سازنده را داشت. پیام این سفر و سفرهایی از این 

دست، عراق امن و بازگشت به آرامش است.  
با آیت الله سیستانی نشان دهنده گفت وگوهای بین ادیان و  افزود: دیدار  وی 

تقریب مذاهب است و پیامی جز گفت وگو، صلح، دوستی و همکاری های تمدنی 
ندارد، برخلاف کسانی که به دنبال خشونت و افراطی گری هستند.

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با اشاره به مواضع 
آیت الله سیستانی اظهار کرد: پیام  مرجعیت عراق مانند توجه به عدالت و نقش 
ایمان در حل و فصل معضلات جهانی و توجه به رفع تحریم ها و همچنین تلاش 

برای احقاق حقوق حقه مردم فلسطین و... بسیار مهم است.
 سیاست خارجی باید در مسیر حرفه ای خود حرکت کند 

خطیب زاده درباره دخالت و مواضع افراد مختلف در سیاست خارجی تصریح 
کرد: سیاست خارجی باید در مسیر حرفه ای خود حرکت کند. سیاست خارجی 
موضوع بده بستان احزاب و جریان های سیاسی نیست و نه موضوع مجادلات کف 
خیابانی است.   وی با بیان اینکه موضوع سیاست خارجی امنیت ملی است، 
تبیین  صدا  تنها  خارجه  امور  وزارت  اساسی،  قانون  براساس  کرد:  خاطرنشان 
سیاست خارجی ایران است. در موضوع حساس برخی افراد باید وظایف خود با 
دقت انجام دهند. هرکس که با روندهای تصمیم گیری و تصمیم سازی آشنا باشد، 

می دانند کجا را نگاه کنند و کجا تبیین کننده مواضع ایران است.  
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره مثبت تلقی شدن دیدار وزیر امور خارجه 
ایران  موضوع  داشت:  ابراز  آمریکا  و  ایران  روابط  درخصوص  روحانی  با  ایرلند 
و آمریگا ارسال پالس و سیگنال نیست بلکه اجرای موثر قطعنامه ۲۲31 و رفع 
تحریم هاست. اینها نیازمند ارسال پالس نیست و موضوعات روشن و دقیقی است.  

 هنوز اقدام عملی از آزادسازی منابع ایران در کره ندیده ایم
خبرنگاری پرسید که آیا آزاد شدن سه میلیارد دلار از پول های بلوکه شده ایران 
در کره جنوبی، عراق و عمان را تایید می کنید که خطیب زاده پاسخ داد: هنوز 
اقدام عملی از منابع ایران در کره جنوبی شاهد نبودیم و منتظر اقدام کره هستیم.    
وی درباره اظهارات جرمی هانت وزیر امور خارجه سابق انگلیس درباره آزاد شدن 
نازنین زاغری بیان کرد: اظهارات ریاکارانه امروز جرمی هانت، اقدامات مخرب 
چند سال قبل او را نمی پوشاند. او می داند اقدامات مخربش اگر رخ نمی داد اتفاق 

امروز چند سال قبل رخ می داد. دولت انگلیس هم باید به یادش باشد پرونده های 
ایرانی هایی که بی دلیل در انگلیس دستگیر و برخلاف رعایت حقوق بشر و بدون 

اتهام زندانی شدند، همچنان در ایران مفتوح است و آن را پیگیری می کنیم.
دیپلماسی مسیر بهتر و کم هزینه تری است 

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره اجرای تعهدات اروپا در برجام پیرو سفر وزیر 
امور خارجه ایرلند به تهران یادآور شد: اروپا تعهدات خود را انجام نداد. آنها بعد از 
خروج امریکا از برجام 11 تعهد به ما دادند و هیچ کدام را انجام ندادند. تلاش اروپا 
از سوی هماهنگ کننده اش را با نیت مثبت نگاه می کنیم ولی آنها به تعهداتشان 
عمل نکردند.   خطیب زاده با بیان اینکه از سه کشور اروپایی برجام خواستیم 
به تعهداتشان عمل کنند، عنوان کرد: منتظر اجرای برجام از سوی اروپایی ها 
هستیم. پیام ایران روشن است. دیپلماسی مسیر بهتر و کم هزینه تری است. آنها 
هرچه زودتر به دیپلماسی برگردند، پاسخ های بهتری از ایران می گیرند. اقدامات 
کاهشی ایران هم بازگشت پذیر هستند.   وی درباره عقب نشینی سه کشور اروپایی 
از صدور قطعنامه علیه ایران در شورای حکام گفت: موضوع برجام ارسال پیام 
مثبت نیست. آنچه ایران در همکاری با آژانس انجام داد، یک پنجره دیپلماتیک 
بود. امیدوارم این مسیر همه طرف ها قدر بدانند چراکه مسیرهای قبلی را همه 

تجربه کرده و نتیجه آن را دیده اند.  
فرافکنی مشکل دولت سعودی را حل نمی کند 

رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره اتهام زنی 
عربستان درباره حملات حوثی ها اظهار داشت: ریشه بحران در یمن، جنگی 
است که ولیعهد عربستان فکر می کرد سه  هفته ای با کشتن مردم یمن به پایان 
می رسد. ۶ سال است که مردم یمن با دست خالی در برابر بمب های اروپایی و 

آمریکایی و همچنین سلاح های پیشرفته عربستان مقاومت کنند.  
به گفته خطیب زاده، فرافکنی مشکل دولت سعودی را حل نمی کند بلکه این 
مشکل با پایان جنگ در برابر فقیرترین همسایه خود به پایان می رسد. ایران از ابتدا 
طرح سیاسی داد و برای پایان جنگ اعلام آمادگی کرد. امروز هم آمادگی دارد 

بیشترین کمک سیاسی را بکند اگر دولت عربستان از توهم جنگ بیرون بیاید.
وی درباره حملات دیروز حوثی ها اظهار کرد: ریشه آنچه امروز در یمن اتفاق 
می افتد، تجاوز ۶ ساله و ظلم آشکاری است که به چندین میلیون یمنی می رود. 
اتفاق  یمن  مختلف  بخش های  در  که  است  کوری  بمباران های  شاهدیم  آنچه 
می افتد. برخی پیوستگی هایی است و اینکه چگونه از القاعده برای سرکوب مردم 

استفاده می شود.
و  خاتمه  را  جنگ  زودتر  عربستان  هرچقدر  کرد:  اضافه  ارشد  دیپلمات  این   
محاصره را پایان دهد، این امر به ابتکارات سازمان ملل و آمادگی های کشورهای 
مختلف برای حل و فصل موضوع کمک خواهد کرد. خطیب زاده درباره تشکیل 
جلسه ای در شورای عالی امنیت ملی قبل از نشست شورای حکام و اتفاقات 
ملی  امنیت  عالی  شورای  مباحث  و  موضوعات  کرد:  خاطرنشان  پیرامون آن 
سوی  از  باشد،  اطلاع رسانی  به  نیاز  هرچه  و  کارها  دستور  و  نیست  رسانه ای 
دبیرخانه آن اطلاع رسانی خواهد شد.   وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر 
آمریکا به برجام بازگردد، تهران درباره نحوه بازگشت واشنگتن حاضر به گفت وگو با 
آمریکا خواهد شد، ابراز داشت: ما سه مرحله را گفتیم "تعهد قطعی، اجرای موثر 
و بعد بازگشت به برجام". برجام تمامی جزییات را نوشته است. دولت فعلی آمریکا 
باید از اتوبانی که بر عکس رانندگی می کند، برگردد و در مسیر درست حرکت کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

سیاست خارجی موضوع بده بستان جریان های سیاسی نیست 

 محمدرضا خباز فعال سیاسی اصلاح طلب، شرایط کشور 
را در آستانه انتخابات 1400، »استثنایی« دانست و گفت: 
»اگر نگوییم شرایط داخلی و بین المللی ما در خاص ترین 
دوران عمر انقلاب است، حداقل می توان ادعا کرد یکی 
از مهمترین استثنائات است، چون ما هم در کشور به یک 
انسجام قوی نیاز داریم و هم در صحنه بین المللی برای به 

رخ کشیدن اقتدار و انسجام«. 
این نماینده سابق مجلس در این زمیه با یادآوری خاطره ای 
از انتخابات دوم خرداد 7۶، گفت: »آن سال وقتی انتخابات 
برگزار شد، سرکرده گروهک منافقین اعلام کرد نظام ایران 
برای ۲0 سال بیمه شد؛ او همان کسی بود که همیشه برای 
بالا نگه داشتن روحیه ایادی اش، به آنها وعده می داد ۶ ماه 
یا یک سال دیگر نظام جمهوری اسلامی سقوط خواهد 
کرد، اما سال 7۶، حرکت پرشور مردم، مخالفان نظام را وادار 
به اذعان کرد که جمهوری اسلامی با حضور گسترده مردم، 

برای ۲0 سال آینده بیمه شده است«.
وی با بیان اینکه »انتخابات مظهر حضور و حمایت مردم 
از نظام و کشورشان است« از مخالفان مشارکت حداکثری 
انتقاد کرد و افزود: »با وجود فرمایش های صریح رهبری، 
امام)ره( و همه دلسوزان نظام، عده ای در کشور اکنون و 
با وجود تاکید رهبری، رسما اعلام می کنند که ما دنبال 

انتخابات حداقلی هستیم.«
وی ادامه داد: »زمانی که در دولت آقای روحانی استاندار 
سمنان بودم، فردی به مناسبت انتخابات 9۶ در یکی از 
روستاها سخنرانی کرده و گفته بود این »منافقین جدید« 
دنبال انتخابات حداکثری هستند؛ یعنی ما را که دنبال 

بود!  انتخابات حداکثری هستیم، منافق جدید خوانده 
بنابراین در همین لحظه نیز عده ای خودسر و نه »اصولگرا«، 

در فضای مجازی برای حضور حداقلی تبلیغ می کنند.«
برخی برای یک دستمال، قیصریه ای را به آتش می کشند

خباز با بیان اینکه »حتی برخی با رسوایی تمام می گویند 
اگر انتخابات حداکثری باشد جریان ما رای نمی آورد و بازنده 
انتخابات حداقلی هستیم.«  خواهیم شد پس ما دنبال 
ادامه داد: »این سخن مصداق ضرب المثلی است که  برای 
یک دستمال قیصریه ای را به آتش می کشند؛ یعنی برخی 
حاضرند میزان مشارکت افت کند، کشور در صحنه داخلی 
اما کاندیدای موردنظرشان  و خارجی دچار چالش شود 
رای بیاورد، در صورتی که ما اصلاح طلبان همیشه گفته ایم 
آرزوی ما در مرحله اول این است که صندوق های رای پر 
رونق باشد و مردم بالای 70 و 80 درصد مشارکت کنند و 

آرزوی دوم ما این است که کاندیدای ما رای بیاورد.
استاندار سابق خراسان شمالی و سمنان افزود: »معلوم 
است هرکس کاندیدا معرفی می کند دوست دارد او رای 
بیاورد اما مهم است که رای آوری با چه هزینه و چه بهایی 
باشد؛ به نظرم پیروزی نامزد یک جریان به بهای مشارکت 
پایین مردم، خلاف انصاف، عقل، شرع و مغایر با موازین 
سخن  یادآور  نادرست،  فکر  طرز  این  است؛  کشورداری 
معروفی است که می گوید »مرد آن باشد که آخر بین بود؛ 
مرد آن نبود که آخوربین بود«!  آخوربین ها نگاهشان به 
همین لحظه است؛ می گویند کاندیدای ما با هر میزان 
آثار نامطلوب  مشارکتی رای بیاورد اما فکر نمی کنند که 

کاهش مشارکت چه خواهد بود«.

وظایفی برای تحقق مشارکت حداکثری
دستگاه های  وظیفه  و  نقش  درباره  سیاسی  فعال  این 
مختلف کشور برای تحقق مشارکت حداکثری در انتخابات 
باید  »اولا دستگاه های حاکمیتی  نیز گفت:  آینده  سال 
انتخابات  پرشور  برگزاری  لزوم  درباره  را  رهبری  سخن 
کنند؛  شروع  خود  از  اول  و  دهند  قرار  خود  نصب العین 
مجلس شورای اسلامی در تدوین یا اصلاح قوانین نباید 
نگاه سیاسی خود را غالب و علاقه مند باشد که نیروهای 
دیگر را حذف کند.« وی در گفت وگو با ایرناپلاس ادامه داد: 
»شورای نگهبان و هیات های اجرایی وزات کشور نیز با نگاه 
به حضور حداکثری رای دهندگان، طبیعتا باید به اصطلاح 
مغازه داران، جنس شان جور باشد تا مردم رغبت به حضور 
پیدا کنند؛ شما وقتی وارد فروشگاهی می شوید دوست 
دارید همه نیازمندی هایتان را در یک محل و با یک خرید 
انجام دهید؛ وزارت کشور و شورای نگهبان باید کاری کنند 
که از همه جریان های سیاسی حداقل یک کاندیدا وجود 
داشته و هیچکس به دلیل نداشتن کاندیدا بهانه برای عدم 
مشارکت نداشته باشد؛ باید کاندیداهای مختلف مورد تائید 

نظام با نگاه باز خط امامی حضور داشته باشند.«
وی درباره »نگاه باز خط امامی« توضیح داد: »این نگاه 
کاملا مغایر با نگاه بسته انحصارطلبانه و اقتدارگرایانه است؛ 
و  مجری  دستگاه های  به  امام)ره(  حضرت  که  همانطور 
ناظر می فرمودند »اصلا به شما چه مربوط است که مردم 
چه می خواهند انتخاب کنند؛ شما فقط باید وظیفه خود 
را انجام دهید«، همه دست اندرکاران موظفند فقط مطابق 
قانون و بی طرفانه به وظایف خود عمل کنند«. این کنشگر 

سیاسی اصلاح طلب به نیروهای مسلح هم اشاره کرد و 
وجه  هیچ  به  نظامی ها  بویژه  انتظامی  »نیروهای  گفت: 
نباید موضع مشخصی به نفع فرد یا جریانی داشته و آن را 
اعلام کنند و امکانات خود را در اختیار یک کاندیدای خاص 

بگذارند، چرا که خلاف عقل، شرع و منطق است«.
نقش گروه های سیاسی برای شور انتخاباتی

سیاسی  گروه های  و  نامزدها  نقش  به  ادامه  در  خباز 
پرداخت و گفت: »معتقدم هر گروه سیاسی که کاندیدایی 
دارد، لازم است تا دیر نشده برنامه جامعی برای نامزد خود 
به مردم  یعنی  امیدوار شوند؛  تا مردم  و اعلام کند  آماده 
مشخصا بگویند که اگر به نامزد مورد حمایت من رای دهید، 
کشور را از نظر اقتصادی، سیاست داخلی و خارجی، آزادی 
بیان و اندیشه و ... از نقطه الف به نقطه ب خواهیم رساند؛ 

حرف های بیش از حد بزرگ و غیرعملی هم نزنند.«
وی ادامه داد: »همه حرف ها و قول های قابل اجرا باید در 
حیطه اختیارات رئیس جمهوری باشد وگرنه هرگونه وعده 
نادرستی موجب بدبینی مردم خواهد شد؛ نامزدها و احزاب 
لازم است در حوزه اختیارات رئیس قوه مجریه شعار دهند 
و قول بی حساب و کتاب به مردم ندهند که موجب از بین 

رفتن سرمایه اجتماعی خواهد شد.«
مهم  نقش  به  همچنین  مجلس  سابق  نماینده  این 
صداوسیما در پرشور شدن فضای انتخاباتی نیز اشاره کرد 
و گفت: »از حالا لازم است صداوسیما پرچم بیطرفی خود 
را بالا ببرد، به نحوی که به هیچ جه از آن بوی حمایت از یک 
کاندیدای خاص به مشام کسی نرسد؛ حتی شامه های 

قوی، چه رسد به مشام افراد عادی«.

محمدرضا خباز:
مشارکت حداقلی در انتخابات، تبلیغ خودسرهاست
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از کبر و خودخواهی بپرهیز، که هر 
کسی در دلش به اندازه دانه ای کبر 

باشد، داخل بهشت نمی شود.

سه شنبه -نوزدهم اسفند 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5233

تحف العقول، ص 417،

طرح: عباس گودرزی

نوروز سفر نروید 

علی مطهری: کاندیدای پوششی لاریجانی نیستم 
نائب رئیس سابق مجلس شورای اسلامی گفت: من، مستقل و جدی وارد عرصه رقابت شده ام؛ کاندیدای 
پوششی لاریجانی نیستم.علی مطهری در سلسله نشست های بررسی و تحلیل انتخابات ریاست جمهوری 
سال 1400 که به همت "حزب ندای ایرانیان" برگزار شد، اظهار کرد: در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
هستیم؛ شرایط کشور ما هم شرایطی به معنای واقعی کلمه، حساس است. همیشه می گوییم در شرایط 
حساس هستیم اما امروز انصافا در شرایط ویژه ای هستیم. مطهری گفت: اعلام نامزدی خودم هم بدون 
اطلاع او بوده و خبر نداشته است؛ هماهنگی بین مان نبوده و این که بگویید به عنوان کاندیدای پوششی 
آمده ام، درست نیست. کسی که کاندیدا شده، معنی اش این است که می گوید من اصلح هستم بنابراین 

معنی ندارد با هدف کنار رفتن به نفع کسی وارد شود.

دلیل اختلال دراینترنت و تلفن ثابت قم چه بود؟
مدیر روابط عمومی مخابرات قم گفت: اینترنت و تلفن ثابت منطقه ای از قم حدود یک ساعت دچار اختلال 
شده بود که در حال حاضر برطرف شده و مشکل خاصی در ارتباطات اینترنتی و تلفنی وجود ندارد. ابوالفضل 
احمدی نیا شامگاه دوشنبه در گفت و گویی،  افزود: این مشکل به دلیل قطعی برق در پست شهید آیت الله 
صدوقی رخ داد و به همین دلیل اینترنت در بخشی از منطقه بلوار امین و زنبیل آباد قطع شد.وی اضافه 
کرد: این قطعی کمتر از یک ساعت بود و در حال حاضر اینترنت موبایل و تلفن ثابت سراسر استان وصل 
است.وی خاطرنشان کرد: قطعی اینترنت سراسری در کل استان نداشتیم و مشکل نیز به طور کامل برطرف 
شده است.17 دی ماه گذشته  نیز به دلیل مشکل فنی زیرساخت، شبکه اینترنت ثابت و همراه حدود 1۵ 

دقیقه در کل استان قطع شد.

ادامه دستگیری ها در شهرداری شهر قدس 
یک منبع آگاه از تداوم دستگیری ها در شهرداری شهرقدس خبر داد. به گزارش تابناک به نقل از مهر، 
خبر حاکی از آن است که دستگیری کارکنان متخلف شهرداری شهر قدس از مدیران گرفته تا کارمندان 
توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( همچنان ادامه دارد.گفتنی است که دی ماه سال 99 خبر دستگیری 
یک شهردار سابق منطقه و یک مسئول میانی در شهرداری شهر قدس تهران با دستور مقام قضائی انجام 
شده بود و 4 نفر از کارکنان و مسئولان شهرداری شهر قدس دستگیر شده بودند و به نظر می رسد قطار 
دستگیری های در راستای مبارزه با فساد در شهرداری شهرقدس مسافرهای جدید دیگری همراه خود به 

مقصد بازداشتگاه های دستگاه های اطلاعاتی خواهد داشت.

۲ فرد کرونا مثبت در قم جان باختند
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: ۲ نفر از افرادی که تست کرونای آن ها مثبت بود، جان خود را از 
دست دادند. به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به 
آخرین وضعیت از مبتلایان به کووید19 در قم، افزود: در ۲4 ساعت منتهی به هجدهم اسفند ماه 99، ۲3 
نفر با علائم ابتلا به ویروس کرونا پذیرش شده اند.وی اضافه کرد: از این تعداد 1۶ نفر بستری شده اند و ۲0 
نفر از افرادی که در روزهای گذشته بستری شده بودند، مرخص شدند.به گفته وی، در حال حاضر 118 فرد 

کرونا مثبت در استان قم بستری هستند که حال چهار نفر آن ها وخیم است.

بشار اسد و همسرش به کرونا مبتلا شدند 
دفتر ریاست جمهوری سوریه روز )دوشنبه( از ابتلای »بشار اسد« رئیس جمهور سوریه و »اسماء الاسد« 
همسر وی به ویروس کرونا خبر داد و اعلام کرد حال هر دو کاملا خوب است و به کارهای روزمره خود 
می پردازند. به گفته دفتر ریاست جمهوری سوریه، بشار اسد و همسرش آرزوی سلامتی و مصونیت مردم 
سوریه و تمامی ملت ها از شر ویروس کرونا کرده و از تمامی مردم سوریه خواسته اند تا حد امکان اقدامات 

پیشگیرانه را رعایت کنند. آن ها همچنین از کادر پزشکی سوریه نیز تقدیر و تشکر کردند.

ورود به شیراز از هفته آینده ممنوع شد 
بر اساس مصوبه ستاد مقابله با کرونا استان فارس سفر با خودرو شخصی به شیراز در تعطیلات نوروز 1400 
ممنوع است.جانشین استاندار فارس در ستاد مقابله با کرونا گفت: بر این اساس ورود خودرو های با پلاک 
غیربومی حتی هم استانی، از ۲۵ اسفند ماه به شیراز ممنوع است.قاسم پور افزود: خودرو های متخلف علاوه 

بر جلوگیری از ورود آن ها به شیراز مبلغ ۵00 هزار تومان جریمه خواهند شد.

شهردار منطقه چهارقم خبر داد:

کسب رتبه نخست رضایتمندی شهروندان 
شهردار منطقه چهار از کسب رتبه نخست این شهرداری در سامانه 137 در 3 ماه متوالی خبر داد 

مهدی اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر افزود ، در پایش ها و بررسی های صورت گرفته در سامانه 
مردمی 137 شهرداری منطقه چهار موفق شده است که در سه ماه متوالی رتبه نخست رضایتمندی 

شهروندان را به خود اختصاص دهد .
مهندس مقدم با بیان این مطلب افزود در 3 ماه گذشته بیش از ۵000 پیام در حوزه های مختلف 
به منطقه ارجاع شده که با تلاش همکاران و پرسنل خدوم شهرداری توانستیم ضمن جلب رضایت 

شهروندان محترم رتبه نخست را در سامانه مردمی 137 نیز به دست بیاوریم .
شهردار منطقه چهار تصریح کرد سامانه 137 به منظور ایجاد ارتباط مستقیم با مردم در بخش ارائه 
خدمات شهری و فراهم کردن خدمات مورد نیاز شهروندان و  پایش کمی و کیفی ارائه این خدمات 
طراحی شده و ساماندهی فوریت های خدمات شهری، شناخت مسایل و مشکلات مردم و برقراری پل 

ارتباطی بین شهرداری و شهروندان از مزایای این سامانه می باشد .
مهندس مقدم افزود شهروندان محترم میتوانند ضمن تماس با سامانه 137 تمام مشکلات و مسایل 
مربوط به امور عمرانی ، خدمات شهری ، فضای سبز و ترافیکی  محل خود را تحت هر عنوان مطرح و 

ظرف مدت اندکی از خدمات عوامل خدوم شهرداری منطقه چهار بهره مند گردند.
مهندس اصفهانیان مقدم در خاتمه افزود ، با توجه به وسعت بالای منطقه و تراکم جمعیتی آن حجم 
پیام های دریافتی از سامانه 137 بسیار بالا بوده و به لطف خدا و تلاش همه جانبه همکاران در حوزه 

های مختلف ،  شهرداری منطقه چهار به این مهم دست یافته است .

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم:

همه کمک کنند تا یتیمی در قم بدون سرپناه نماند
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت :معاون توسعه مشارکتهای مردمی 
یکی از راهکارهای توانمندسازی مددجویان را تهیه مسکن مناسب برای آنها دانست و گفت: متاسفانه 
در سالهای اخیر به دلیل افزایش شدید قیمت مسکن، امکان خانه دار کردن مددجویان بدون خانه، 

کاهش یافته است.
سید محمدرضا میره ای،  با اعلام آمادگی کمیته امداد برای ساماندهی کمکهای مردمی تصریح کرد: 
با هم افزایی کمکهای ۲0 نفر از حامیان و خیّران، دو خانه، هر کدام به مساحت ۶0 متر مربع و به ارزش 

هشت میلیارد و 4۵0 میلیون ریال برای دو خانواده سادات محسنین خریداری شد.
میره ای با اشاره به اینکه این کار خداپسندانه به همّت کارشناسان اکرام ایتام و محسنین اداره سه قم 
انجام شد افزود: سهم حامیان و خیّران در خرید این دو سرپناه از پنج تا یک میلیارد و 1۶0 میلیون ریال 
اعلام شده است. معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم با بیان اینکه هم اکنون 
بیش از سه هزار خانوار تحت حمایت استان مستأجر هستند گفت: از این تعداد 330 خانواده، ایتام 
فاقد مسکن هستند که اگر همه کمک کنند برای آنها سرپناه مناسب تأمین خواهد شد و یتیمی در 
قم بدون سرپناه نمی ماند. وی ضمن قدردانی از همراهی خیران با این نهاد و با معرفی شماره کارت 
۶10433777011۶398 با کد شناسه 33۲۲۶3 ادامه داد : این حساب برای تأمین مسکن نیازمندان 
پیش بینی شده است که مردم و خیّران از این طریق می توانند کمکهای خود را در کمترین زمان ممکن 

به افراد بی بضاعت برسانند.
 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

آغاز به کار مزرعه مکانیزه پرورش ماهیان خاویاری 
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در سال جهش تولید،  مزرعه مکانیزه پرورش ماهیان 

خاویاری با ظرفیت تولید سالانه یک تن خاویار در قم آغاز به کار کرد. 
عباس پورمیدانی بیان کرد: این مزرعه که چرخه فعالیت آن طی سال های گذشته در فازهای مقدماتی 

شروع شده بود در سال جاری توانست با استحصال خاویار به صورت رسمی وارد میدان تولید شود.
وی افزود: با تکمیل شدن تمام فازهای این مزرعه تمام مکانیزه سالانه ۲0 تن گوشت ماهیان خاویاری و 

یک تن خاویار با کیفیت بسیار مرغوب در آن تولید و به بازارهای صادراتی عرضه خواهد شد.
وی ادامه داد: این مزرعه از بهترین و مجهزترین مزارع پرورش ماهیان خاویار کشور به شمار می آید و 
دومین مزرعه در قم است که بهره برداران آن توانسته اند ماهیان خاویاری را در بالاترین سطح کیفیت 
پرورش دهند. رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: برای راه اندازی این مزرعه 100 میلیارد ریال 

سرمایه گذاری شده است و 1۵ تن به صورت مستقیم و غیر مستقیم در آن مشغول به کار هستند. 

مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

تلاش شهرداری قم در توسعه فضای 
سبز شهر قابل تقدیر است

مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با تأکید بر تلاش های 
شهرداری قم در توسعه فضای سبز در قم، گفت: در کنار مجموعه شهرداری 
قم هستیم و امیدواریم بتوانیم با کمک هم به رتبه نخست شهر سبز در کشور 

که فاصله زیادی با آن نداریم، برسیم.
سید موسی حسینی کاشانی در آیین نکوداشت هفته درختکاری که با 
حضور اصحاب رسانه در بوستان شهید بنیادی برگزار شد با اشاره به ضرورت 
فرهنگ سازی کاشت درخت توسط اصحاب رسانه، اظهار داشت: همه ما 
نیازمند زندگی در فضای مطلوب شهری هستیم. مدیرکل اداره فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم تلاش برای بهبود سرانه فضای سبز شهری را 
یکی از فضای شهروندان دانست و افزود: خانه مطبوعات در راستای توسعه 
فضای سبز شهری همیشه پیشگام بوده و حضور اصحاب رسانه در آئین 
درختکاری توانسته طی سال های متوالی کمک شایانی به فرهنگ سازی 
و ترویج درخت کاری انجام دهد. حسینی کاشانی کاشت درخت را به عنوان 
حرکت نمادین برای ترغیب شهروندان دانسته و خاطرنشان کرد: مقام معظم 
رهبری همه ساله در راستای فرهنگ سازی در آئین درخت کاری اقدام به 

کاشت نهال می کنند.
وی با تأکید بر الگوبرداری از دغدغه مقام معظم رهبری در کاشت درخت، 
بیان کرد: با توجه به اقدام و تأکید مقام معظم رهبری وظیفه کلیه مسئولان، 
متولیان و همچنین اهالی فرهنگ، هنر و رسانه این است که در کنار یکدیگر 
این فرهنگ حسنه را ترویج دهند. مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم تلاش شهرداری قم را در توسعه فضای سبز شهر قم قابل تقدیر 
دانست و تأکید کرد: تلاش چند سال اخیر در توسعه فضای سبز در شهر قم 
و رسیدن به استانداردهای جهانی بیانگر تلاش های بی وقفه و شبانه روزی 
مجموعه شهرداری قم است. حسینی کاشانی ضمن تشکر ویژه و خدا قوت 
به کلیه پرسنل و مدیران شهرداری قم، ابراز کرد: در کنار مجموعه شهرداری 
قم هستیم و امیدواریم بتوانیم با کمک هم به رتبه نخست شهر سبز در کشور 

که فاصله زیادی با آن نداریم، برسیم.

مدیرعامل سازمان میادین ی شهرداری قم :

غرف محصولات سفره هفت سین و 
ماهی گُلی برپا نمی شود 

بار و ساماندهی مشاغل شهری  مدیرعامل سازمان میادین میوه وتره 
شهرداری قم اعلام کرد: در راستای اجرای اقدامات بهداشتی و پیشگیری 
و مبارزه با شیوع ویروس کرونا، غرف عرضه محصولات نوروزی تحت عنوان 
مصنوعات سفره هفت سین و ماهی گُلی در هیچ نقطه از سطح شهر برگزار 

نخواهد شد.
علیرضا مظفری اظهار داشت: زنگ خطر شیوع کرونای انگلیسی و رقم 
خوردن پیک چهارم بیماری کووید 19 به صدا درآمده و در صورت عدم 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی و غفلت، سال 1400 را هم باید با دلشوره 

و ترس از این بیماری آغاز کرده و ادامه دهیم.
بار و ساماندهی مشاغل شهری  مدیرعامل سازمان میادین میوه وتره 
کرونا  ویروس  سریع  انتقال  راه های  از  یکی  اینکه  بیان  با  قم  شهرداری 
تجمعات مردمی است، افزود: با توجه به اینکه شهروندان عموماً برای تهیه 
محصولات نوروزوی تحت عنوان مصنوعات سفره هفت سین و ماهی گُلی 
به مراکز مستقر در سطح مناطق هشتگانه مراجعه می  نمایند، لذا عدم 
برگزاری و استقرار این غرف؛ اقدام مؤثری در راستای پیشگیری از شیوع 
این بیماری است.. مظفری هیاهوی بازار شب عید و توجه شهروندان به 
دستورالعمل های بهداشتی را مهم ارزیابی نمود و اظهار داشت: این روزها 
که همه گیری ویروس کرونا و افزایش آمار مبتلایان باعث رنج و نگرانی شده 
است، پرهیز از تجمعات از مهم ترین پیشگیری های این بیماری ناشناخته 
محسوب می شود تا با توجه به سرعت انتشار و سرایت این بیماری، کشور با 

آماجی از مبتلایان و وقوع بحران مواجه نشود.

سرپرست منطقه سه شهرداری قم خبرداد:

۶۳ بوستان فعال در منطقه سه شهر قم 
سرپرست منطقه سه شهرداری قم گفت: تعداد ۶3 بوستان شهری و 
بوستان جنگلی در سطح منطقه وجود داشته و باهمت شهرداری قم طی ۵ 
سال اخیر، سرانه فضای سبز شهر قم از 13 مترمربع به ۲0 مترمربع رسیده 

است.
مهرداد روحانی وزیری در مراسم نکوداشت هفته درختکاری که با حضور 
اصحاب رسانه در بوستان شهید بنیادی برگزار شد، ضمن تبریک به اهالی 
شهرداری قم و کسانی که در قسمت کاربری سبز مشغول خدمت رسانی 
هستند، اظهار داشت: زائران و مسافران شاهد تغییرات و سرسبزی در استان 
قم بوده و باید از کلیه افرادی که درزمینه سبز فعالیت می کنند تقدیر و تشکر 
ویژه به عمل آید. سرپرست منطقه سه شهرداری قم ضمن اشاره به همکاری 
اصحاب رسانه با شهرداری قم در هفته درختکاری، افزود: در منطقه سه که 
یکی مناطق کم برخوردار شهر قم به شمار می رود حدود 410 هکتار فضای 

سبز ایجادشده که این آمار شامل 17 درصد از سطح منطقه است.
روحانی وزیری گفت: تعداد ۶3 بوستان شهری و بوستان جنگلی در سطح 
منطقه وجود داشته و باهمت شهرداری قم طی ۵ سال اخیر، سرانه فضای 

سبز شهر از 13 مترمربع به ۲0 مترمربع رسیده است.
وی افزایش سرانه فضای سبز سطح شهر را موردتوجه قرار داده و افزود: 
خوشبختانه سرانه فضای سبز شهر قم به استانداردهای جهانی نزدیک شده 

و توانسته ایم در سطح کشور رتبه سوم را به خود اختصاص دهیم.
 

با حضور اعضای شورای اطلاع رسانی استان قم ؛

آیین کاشت نمادین نهال  به مناسبت 
هفته درختکاری برگزار شد

مراسم کاشت نمادین نهال در هفته درختکاری با حضور اعضای شورای 
اطلاع رسانی استان قم و جمعی از مدیران و خبرنگاران استان برگزار شد.

به مناسبت فرارسیدن هفته درختکاری و همچنین گرامی داشت هفته 
منابع طبیعی آئین درختکاری  دیروزدر بوستان بنیادی برگزار شد.

این مراسم صبح روز دوشنبه 18 اسفند با حضور بیژن سلیمانپور معاون 
کل  مدیر  کاشانی  حسینی  موسی  سید  قم،  استاندار  سیاسی  امنیتی 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، معاون مطبوعاتی اداره کل ارشاد قم،  
مدیر و رئیس خانه مطبوعات استان، جمعی از مدیران مسئول، خبرنگاران و 

مسئولان شهرداری در بوستان بنیادی برگزار شد.

سرپرست منطقه ۸ شهرداری قم :
سال ۹۹ سال انقلاب درختکاری در قم بود

سرپرست منطقه 8 شهرداری قم گفت: سال 99 سال انقلاب درختکاری 
بوده و حدود ۲۵ هکتار درخت در منطقه هشت قم کاشته شده است.

محمد رمضانی ضمن گرامیداشت هفته درختکاری اظهار داشت: 40 
رأس نهال مثمر در مجتمع علوم پزشکی پردیس کاشته شده که هرکدام از 

این نهال ها به یاد شهدای مدافع سلامت نام گذاری شده است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم)ره( 
گفت: در 10 سال گذشته، مردم این استان 400 

میلیارد تومان به نیازمندان کمک کردند. 
جلسه  چهلمین  در  دوشنبه  روز  میرشکار  اکبر 
ستاد اطلاع رسانی کرونا، افزود: در 11 ماه امسال 
درآمدهای کمیته امداد در بخش کمک های مردمی 
افزایش  درصد   100 پارسال  ماه   1۲ به  نسبت 

یافته است.
وی اضافه کرد: سال گذشته مردم قم ۵4 میلیارد 
تومان به نیازمندان کمک کردند که این میزان در 
11 ماه امسال به 104 میلیارد تومان افزایش داشته 
است. وی با بیان این که خدمات کمیته امداد در سه 
بخش معیشتی،  حمایتی و توانمندسازی است، بیان 
کرد: در حوزه کمک معیشت در حال حاضر 4۲ هزار 
نفر معادل سه درصد جمعیت قم تحت پوشش کمیته 

امداد هستند.

میرشکار افزود: در 11 ماه سال 99،  سه هزار و33۶ 
خانواده تحت پوشش کمیته امداد قرارگرفته اند و از 
سوی دیگر سه هزار و 30 خانواده به دلیل ازدواج و 

اشتغال از پوشش این نهاد در قم خارج شده اند.
پرداخت ۶3میلیارد تومان مستمری به 

خانواده های تحت پوشش 
به گفته وی، در 11 ماه امسال ۶3 میلیارد تومان 
پرداخت  پوشش  تحت  خانواده های  به  مستمری 

شده است.
وی گفت: در 10 سال گذشته،  3۵ هزار و 8۶۲ 
تومان  میلیارد   3۶ با  مددجویان  بین  ازدواج  مورد 

مساعدت کمیته امداد صورت گرفته است.
مدیرکل کمیته امداد قم افزود: در 10 سال گذشته، 
 99 هزار و ۵۵0 نفر از نیازمندان استان در مجموع 
مبلغ 1۲۲ میلیارد تومان وام قرض الحسنه دریافت 

کرده اند و این وام تا سقف 10 میلیون تومان بدون 
کارمزد،  سود و جریمه محاسبه می شود.

وی اضافه کرد: سالانه ۲0 تا ۲۵ هزار مراجعه کننده 
موردی درخواست وام و جهیزیه دارند و امسال در 
این زمینه حدود 47 هزار پرداخت موردی داشتیم 
که رشد قابل توجهی نسبت به سال های قبل داشته 

است.
وی بیان کرد: در طول 10 سال گذشته، 31 هزار و 
۲7۲ مورد وام اشتغال به مبلغ 303 میلیارد تومان به 
خانواده های تحت پوشش پرداخت شده و این افراد با 

دریافت وام به اشتغال رسیده اند.
میرشکار افزود: سالانه 300 نفر به صورت کاریابی با 

بسته های تشویقی شاغل می شوند.
وی بیان کرد: درحال حاضر ۲ هزار خانواده تحت 
پوشش کمیته امداد مستاجر هستند و در 10 سال 
به  اجاره  کمک هزینه  تومان  میلیارد   ۲0 گذشته 

خانواده های مستاجر پرداخت شده است.
وی افزود: در این مدت با مبلغ 3۵ میلیارد تومان ۲ 
هزار و 7۵۲ واحد مسکونی احداث و ۲1 هزار و 800 

واحد نیز تعمیر شده است .
به گفته میرشکار، در این مدت 10۶ میلیارد تومان 

صرف درمان خانواده های تحت پوشش شده است.
در حال حاضر حدود ۲1 هزار و ۲48 خانواده تحت 
پوشش کمیته امداد قم هستند؛ از میان خانواده های 
تحت پوشش، 1۵ هزار و 944 خانواده معادل 70 

درصد زن سرپرست خانوار هستند.
۵4۵ دانشجو و چهار هزار و 883 نفر دانش آموز نیز 

تحت پوشش کمیته امداد قم می باشند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

افزایش 100درصدی کمک مردم قم به نیازمندان

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: هرگونه 
تغییرکاربری فضای سبز در مناطق هشت گانه شهری قم ممنوع است.

پیام جوادیان یکشنبه شب  درنشست  چالش ها و راهکارهای توسعه 
فضای سبز قم  با بیان اینکه قم با رسیدن به سرانه ۲0 متر مربع فضای سبز 
در رتبه سوم کشور قرار دارد  اظهارداشت :این به معنای آن نیست که این 
شهر از نظر متراژ فضای سبز در رتبه سوم کشوری قرار دارد چرا که از نظر 

متراژ فاصله زیادی با کلانشهرهای دیگر وجود دارد.
وی افزود: مناطق ۲ و ۶ که یک سوم جمعیت قم را در بر گرفته از نظر 
فضای سبز شهری وضعیت مطلوبی ندارد و پراکنش و کاربری آنها به هیچ 

عنوان رضایت بخش نیست.
وی ادامه داد: مشکل دیگر این دو منطقه این است که زمینی برای ایجاد 
لکه های سبز در این مناطق باقی نمانده و برخی اراضی موجود نیز مجهول 

الهویه است و توسعه فضای سبز را با مشکل روبه رو کرده است.
به گفته وی، ایجاد، نگهداری و بازدهی لکه های سبز کمتر از 4 هزار متر 
مربع در داخل محلات عملا نتیجه بخش نیست در حالی که شهرداری 
برای احداث پارک های محلی کوچک مقیاس در حدود 400 متر مربع نیز 

با مشکل زمین و عرصه مواجهه است.
جوادیان گفت: در طرح تفصیلی قبلی 1۲1 هکتار کاربری فضای سبز 
پیش بینی شده بود که  بخشی از این فضای سبز را در آرامستانها، کشتارگاه 
ها، خوابگاه های دانشجویی و غیره تعریف شده بود که از نظر عملیاتی 

امکان تحقق ندارد. در اصلاحیه طرح تفصیلی شهری این مقدار به ۶1 
هکتار کاهش یافته است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: هرگونه 
تغییرکاربری فضای سبز در مناطق هشت گانه شهری قم ممنوع است.

وی اظهار داشت: کل باغات استان قم 137 هکتار است که ۵۵ هکتار از 
آن در داخل محدوده حریم شهری قرار دارد و بودجه شهرداری و سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهری در حدی نیست که بتواند تمام این باغات و 

لک ها را تملک  تا از نابودی آنها بصورت قطعی و اصولی جلوگیری کند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ابراز داشت: طبق 
قانون حفظ و گسترش فضای سبز بازرسی های مستمری از باغات باقی 

مانده قم برای جلوگیری از نابودی و قطع درختان در حال انجام است.
وی در ادامه عنوان کرد: طبق پیش بینی های انجام شده طی چند سال 
آینده شاهد جهش قابل توجهی در توسعه فضای سبز پیرامون شهری قم 

خواهیم بود.
جوادیان یادآور شد: در داخل محدوده شهری قم ده میلیون 9۵۵ هزار  
هکتارو 77۵ متر مربع فضای سبز شهری قرار دارد که حدود 9 متربع به 

ازای هر شهروند قمی می شود.
وی ابراز داشت: حدود ۲۵ میلیون 700 هزار هکتار مجموع سرانه فضای 
سبز شهری قم با احتساب عرصه بوستان های جنگلی، تفریجگاه ها و 

فضای سبز درون شهری قم است.

 طی آیینی با حضور حجت الاسلام والمسلمین 
و 400  رئیس جمهوری ۲ هزار  حسن روحانی 
به  وابسته  بهزیستی  خدمات  دهنده  ارائه  مرکز 
بخش خصوصی در کشور به بهره برداری رسید 

که از این تعداد ۲4 مرکز متعلق به قم است. 
این  حاشیه  در  قم  استان  بهزیستی  مدیرکل 
آیین که به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا، اظهار داشت: سازمان 
بهزیستی پس از ۲0 سال که از تصویب قانون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت می گذرد 
موفق شده بند 4 ماده ۲۶ این قانون را عملیاتی 

کند.
مهدی پهلوانی ستوده افزود: همزمان ۲400 
مرکز برای ارائه خدمات طرح مثبت زندگی به نام 
مراکز خدمات بهزیستی در محلات کشور دایر 

شده که ۲4 مرکز آن مربوط به قم می باشد.
همکاری  با  فوق  مراکز  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مناطق  در  خیریه  های  موسسه  توسط  و  مردم 
قم  شهر  سطح  همچنین  و  روستایی  مختلف 

ایجاد شده است یادآور شد: این مراکز در حقیقت 
یک بهزیستی کوچک در یک محله ای از استان 
محله  مبنای  بر  مردم  مشارکت  با  که  هستند 
محوری و مددکار محوری و با استفاده از مددکاران 

و علم روز به مددجویان خدمات ارائه می دهند.
پهلوانی با تاکید بر اینکه این مراکز کاملا غیر 
دولتی هستند و با سرمایه های مردم و موسسه 
این  در  افزود:  شدند  کار  به  آماده  خیریه  های 
مراکز ۲۲ خدمت اولیه بهزیستی ارائه می شود که 
رسیدگی به مددجویان بهزیستی و تشکیل پرونده 
و خدمات مددکاری برای آنها از جمله این خدمات 
های  برنامه  داد:  ادامه  وی  آید.  می  شمار  به 
اجتماع محوری که امکان انجام آن در محلات 
است و همچنین شناخت توانمندی های محله و 
استفاده از این توانمندی ها برای رفع نیاز اهالی و 
ساکنان محله و اقدام هایی نظیر غربالگری نیز در 

این مراکز ارائه می شود.
مدیرکل بهریستی قم بیان کرد: از آنجا که قرار 
با مشارکت مردم فعالیت  است  مراکز یاد شده 

کنند مردم هر محله دست به دست هم بدهند تا 
با کمک خیران بتوانیم مشکل های نیازمندان را 

حل کنیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
اینکه ۲1 هزار معلول تحت پوشش بهزیستی قم 
قرار دارند افزود: مددجویان بهزیستی استان از 
بخش های مختلفی تشکیل شده و حدود ۲ هزار 

زن سرپرست خانوار تحت پوشش هستند.
وی اضافه کرد: بخشی دیگری از مددجویان 
بهزیستی قم نیز ایتام و افراد بی سرپرست و یا 
فاقد سرپرست موثر و همچنین بهبودیافته گان از 

اعتیاد و آسیب های اجتماعی می باشند.
که  هایی  هزینه  به  اشاره  با  پایان  در  پهلوانی 
بهزیستی برای پیشگیری از معلولیت انجام می 
حمایتی  دستگاه  این  تلاش  کرد:  بیان  دهد 
جلوگیری از موالید جدید دچار معلولیت است 
ولی متاسفانه آسیب هایی که از تصادف و سوانح 
های  معلول  تعداد  به  همچنان  است  رانندگی 

مددجوی بهزیستی استان می افزاید.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تاکید کرد:

ممنوعیت هرگونه تغییرکاربری فضای سبز

مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد:

افتتاح ۲۴ مرکز خصوصی ارائه دهنده خدمات بهزیستی 


